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طرح رئیس مجلس برای رفع مشکل مسکن بررسی شد؛

 راه حل های
 غیر کاربردی

رئیس مجلس با انتقاد از عملکرد بانک ها در حوزه مسکن، پیشنهاد داده برای 
رونق بخشی به این بخش، بانک ها از بانک مسکن اوراق رهنی خریداری کنند تا 
توان وامدهی شان افزایش پیدا کند و در نتیجه بتوانند به تعهداتشان در زمینه مسکن 
عمل کنند. کارشناســان معتقدند اگر بانک مســکن انقدر توان مالی دارد که بتواند 
اوراق رهنی سایر بانک ها را بخرد، خودش می تواند این منابع را در اختیار سازندگان 
مسکن قرار دهد. از طرف دیگر، بانک مسکن باید ۴ یا ۵ ساله اوراق رهنی را پرداخت 
کند. این در حالیســت که زمان بازپرداخت وام های مســکن طولانی مدت و حدود 

۲۰ ساله است. در نتیجه این سوال پیش می آید که ...

دولت چهاردهم با هدف کاهش ناترازی اقتصادی حرکت به سمت حذف ارز 
چند نرخی و نزدیک کردن قیمت ارز با بازار ازاد را در پیش گرفته و ســعی دارد با 
پذیرش FATF  مشکلات اقتصادی کشور را به حداقل برساند . اگرچه که در این 
میان چالش هایی همچون تحولات منطقه ای و تحریم ها همچنان تحقق سیباست 
های اقتصادی دولت را با اما و اگر مواجه می کند . موضوعی که به اعتقاد کارشاسان 
برای تحقق این سیاست به الزاماتی نیاز است که در راس آنها رفع تحریم ها قرار 

دارد . در غیر اینصورت با تورم ...

سرعت گیر تحریم ها در 
اجرای سیاست های ارزی

 صادرات فولاد
 تحت الشعاع ارز

یادداشتیادداشتسرمقاله

کامران ندری 
 کارشناس اقتصادی

مهدی کریمی
روزنامه نگار 

محمدرضا مهدوی راد -  دبیر انجمن علمی 
بازاریابی تهران

راهبردهای عالی در بازاریابینقش  مافیای اقتصادیچالش های نظام مالیاتی
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بازی بودجه با داروبازی بودجه با دارو
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 پشتیبانی و تدارکات مخابرات منطقه آذربایجان غربی  اداره

 

 فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری   فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری  
مناقصه عمومی دو مرحله ای  مناقصه عمومی دو مرحله ای  

رجوع به صفحه 3

 با مصرف صحیح و بهره گیری از الگوی درست
ن جلوگیری کنیم((

آ
نوبت اول ((استفاده از برق از قطع ا

تعاونیهای مسکن آموزش و پرورش ناحیه تعاونیهای مسکن آموزش و پرورش ناحیه 11 سنندج و کشاورزی و عمران روستایی استان کردستان )نوبت سوم( سنندج و کشاورزی و عمران روستایی استان کردستان )نوبت سوم(

 مبلغ پایه کارشناسی برای هرکاربریمساحتپلاکشهرستانردیف
متر مربع

       )ریال(

 مبلغ کل پایه
کارشناسی)ریال(

  مبلغ تضمین شرکت
    در مزایده

)ریال(

تجاری257،7     49سنندج1
مسکونی

210/000/000 54/117/000/0005/000/000/000

48/258/000/0005/000/000/000 210/000/000تجاری مسکونس229،8      81سنندج2

قطعات فوق جزءاراضی در حال آماده سازی واقع در پشت میدان بار سنندج می باشند 
تعاونیهای مســکن آموزش و پرورش ناحیه یک سنندج به شــماره ثبت 1711 و کشاورزی و عمران روستایی استان کردستان به شماره ثبت 221 در نظر دارند با استناد به مجوزهای 
مجامع عمومی اعضای تعاونی مورخ 1402/06/02 و 1401/10/25 نسبت به فروش پلاکهای 49 و 81 اراضی مسکونی تجاری واقع در پشت میدان بار سنندج حسب نظریه کارشناسی به 

مبالغ اعلام شده در جدول فوق مد نظر قرار دارند و با شرایط ذیل از طریق مزایده عمومی به بالاترین قیمت پیشنهاد به فروش برسانند
زمان ارسال پیشنهادها : 1403/09/24 الی 1403/10/06  -  زمان بازدید :از 1403/09/24 الی 1403/10/06 روزانه از ساعت 9:00 الی 12:00 ظهر با هماهنگی ناظر طرح )آقای امید منصوری 
به شــماره همراه 09186486210 (  محل بازدید : سنندج پشت میدان بار. -  مهلت ارسال پیشنهادها :از تاریخ انتشار آگهی تا 1403/10/06 پاکات مهر و موم شده به صورت فیزیکی 
به آدرس سنندج ، سه راه اکباتان ، کانون اقبال لاهوری دفتر تعاونی مسکن فرهنگیان ناحیه یک سنندج . زمان و محل بازگشایی پیشنهادها : 10/09 /1403 باعت 11 ظهردر محل به 

آدرس ذکر شده 
شرایط شرکت در مزایده:

 1-ضمانتنامه معتبر بانکی به مبلغ 10 درصد مبلغ  پایه کارشناسی )اصل ضمانتنامه بانکی(مطابق با آیین نامه معاملات .
2-متقاضیان می بایست اصل ضمانتنامه را در پاکت مهر و موم شده در زمان ارائه پیشنهادها تحویل و رسید آنرا دریافت نمایند .  مبلغ تضمین شرکت در مزایده مطابق جدول فوق 

در هر پلاک می بایست تفکیکی و جدا از هم ارائه گردد 
3-به پیشنهادهای فاقد تضمین معتبر ، مبهم ، مخدوش و یا مشروط ترتیب اثر داده نخواهد شد .   برنده نهایی موظف است حداکثر مبلغ مزایده را 20 روز پس از اعلام تاریخ برنده 
شدن در حساب مشترک دو تعاونی واریز نماید .   برنده نهایی در زمان تنظیم مبایعه نامه می بایست کل مبلغ پیشنهادی خود را به تعاونیها پرداخت نموده باشد .   مزایده گذار در رد 

یا قبول پیشنهادات در هر مرحله مختار  و مجاز است 
هزینه انتشار آگهی و برگزاری مزایده برعهده برنده مزایده خواهد بود

متقاضیان شرکت در مزایده می توانند شخصا و یا با معرفی یک نفر نماینده )با معرفی نامه کتبی ( جهت شرکت در جلسه شرکت نمایند  
شرکت کنندگان جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره های 09183795049 آقای فرهاد ناصری تماس حاصل نمایند 

آگهی مزایده عمومیآگهی مزایده عمومی
 فروش املاک تجاری مسکونی فروش املاک تجاری مسکونی

تعاونیهای مسکن آموزش و پرورش ناحیه 1 سنندج و کشاورزی و عمران روستایی استان کردستان

شناسه آگهی:1846094
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 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

  زمزمه های حذف ارز ترجیحی در حالی به گوش می رسد  که 
قرار است ارز ترجیحی دارو نیز حذف شود. کارشناسان بر این باورند 
که حذف ارز ترجیحی دارو نیز به دلیل جبران کسری بودجه است 
و زمانیکه تورم افزایش می یابد ناخوداگاه افزایش  قیمت دارو نیز 
اجتناب ناپذیر خواهد بود اما این نکته را نباید فراموش کرد که برای 
جبران کســری بودجه در برخی موارد همچون دارو به قیمت جان 
مردم و افزایش هزینه های درمان منجر خواهد شــد. بنابراین چه 
کسی پاسخگوی این سوال است که با افزایش  قیمت دارو،  اقشار 
کم درامدی  که دچار بیماری های خاصی می شــوند چگونه باید 
مداوا شــوند و اینکه  دولتمردان تنها به فکر کســری بودجه دولت 
باشــند بی انصافی محض اســت و باید فکری به حال این موضوع 

مهم و حیاتی کرد که دیگر بازی با سفره های مردم نیست .
بر اساس اینکه مهم  ترین عامل تصمیم دولت برای حذف ارز 
ترجیحی، جبران کســری بودجه به نظر می رســد اما کارشناسان 
پیش بینی می کنند که درصورت اجرایی شدن این طرح، قیمت دارو 

۳۰ الی ۴۰ درصد افزایش پیدا خواهد کرد. 
در این راستا  نایب رییس هیات مدیره انجمن داروسازان معتقد 
است که اگر دولت با حذف ارز ترجیحی همان طرح دارویار را اجرا 

کند، مشکل حوزه دارو دوصد چندان خواهد شد.
همچنین علیرغم اینکه وزیر بهداشــت نســبت به حذف ارز 
ترجیحی دارو هشدار داده بود، دهم آذرماه خبر از اجرایی شدن این 
اقدام در ســال آینده داد و گفت: »ارز ترجیحی دارو از ســال آینده 
حذف خواهد شد و وزارت بهداشت در حال آماده سازی برنامه های 

لازم برای مدیریت این تغییر است«. 
ظفرقندی همچنین درباره حل مشــکل کمبود دارو گفته بود: 
»اقلام دارویی به صورت روزانه و مســتمر در حال رصد هســتند. 
علاوه بر نظارت هایی که از طریق سامانه تیتک انجام می شود، ما 
کمیته ای متشکل از بزرگان حوزه دارویی تشکیل داده ایم که وظیفه 
بررسی و نظارت روزانه بر وضعیت اقلام دارویی را بر عهده دارند«. 
با این حال وزیر بهداشت توضیح روشنی از راهکار خود برای جبران 
کمبود دارو و مواد اولیه نداده و صرفا به »نظارت« کردن، بســنده 

کرده است.
به گفته برخی کارشناســان اصل قضیه، جبران کسری بودجه 

دولت است. به خصوص اینکه وضعیت امسال بدتر از سال های قبل 
اســت. دولت با توجیهات ارز تک نرخی می خواهد کســری بودجه 
خود را جبران کند. درحال حاضر دولت به دلیل اینکه کمبود بودجه 
دارد و از سوی دیگر با روی کار آمدن ترامپ نتواند درآمد های حاصل 
از فروش نفت را در ســال آینده محقق کند، دســت روی افزایش 

قیمت هر کالایی می گذارد و ارز هم یکی از همین کالاهاست.«
بسیاری تحلیلگران نیز معتقدند دولت مدت هاست که می خواهد 
ارز را گران کند و نامش را تک نرخی کردن یا ارز توافقی گذاشــته 

است. 
براین اساس می توان گفت با حذف ارز ترجیحی ، علاوه بر دارو 
کالا های اســاسی دیگر هم گران می  شــود. درصورتی که یکی از 
وظایف دولت ها همین است که از طریق ثابت نگه داشتن قیمت ها، 
رفاه را برای مردم فراهم کند. اما دارو مهم  تر از کالا های اســاسی 
است، چون جان مردم به آن وابسته است. متاسفانه به دلیل کمبود 

بودجه قصد افزایش قیمت ها را دارند.
به گفته نایب رییس هیئت مدیره انجمن داروسازان تهران  نیز، 
در حال حاضر چیزی حدود ۲۸ همت از ۷۴ و نیم همت تزریق شده 
که ده همت آن برای بدهی ســال گذشــته که ترازش منفی بوده، 
صرف شــده اســت. عملا ۲۱ همت از ۷۴ و نیم همت تزریق شده 

است. درصورتی که طبق قانون باید هر ماه یک دوازدهم این بودجه 
تزریق شود که می شود ماهی شش همت. حال اگر آذر ماه را کنار 
بگذاریم، در هشــت ماهی که از ســال جدید گذشته است، باید ۴۸ 
همت تاکنون به حوزه دارو تزریق می شــد که دیگر تبدیل به یک 

عدد رویایی شده و چنین امری متاسفانه محقق نشده است.
صبور، عضو هیئت مدیره انجمن داروسازان تاکید کرد: اگر معادل 
ریالی مابه التفاوت قیمت تامین و دولت متعهد شود که آن را پرداخت 
می کند، جای نگرانی نیســت ولی اگر بخواهند مانند دو ســه سال 

اخیر پرداخت کنند، قطعا مشکل دو صد چندان خواهد شد.
در این راســتا کریمی کارشــناس دارو نیز در گفتگو با خبرنگار 
روزنامه " جهان اقتصاد" اظهار داشــت: بر اســاس شرایط حاکم بر 
کشور تورم موجود گریبانگیر صنایع دارویی و تولید کنندگان دارویی 

نیز شده است 
وی افــزود: بنابراین اگــر بخواهیم از محصولات وارداتی فارغ 
شــویم که عناوین دیگری برای تعیین قیمت دارند در تولید داخل 

نیز مواردی وجود دارد .
کریمی تاکید کرد: به عبارتی می توان به این موضوع اشاره کرد 
که  تا سال ۱۴۰۱  بخشی از واردات شرکت های تولیدی  تنها به 
مــواد موثر کــه  وارد میکردند ارز ترجیحی تعلق میگرفت و مابقی 

موارد همچون بســته بندی ، مواد جانبی، حلال ها ، خدمات مورد 
نیاز شرکت ها همچون نیروی انسانی ، حقوق و دستمزد، دستگاه 
ها و تجهیزات هیچ یک شامل ارز ترجیحی نبوده و شامل ارز آزاد 

می شد.
به گفته این کارشناس بر این اساس با افزایش نرخ ارز ناخوداگاه 
قیمت دارو به ناچار با افزایش روبرو شــد چراکه  در شــرکت های 
تولیدی اگر یک محصول سوده نباشد و در چرخه زیان ده قرار بگیرد 
از چارچوب تولید خارج می شود و زمانیکه این اتفاق می افتد و اقدام 
به واردات آن می شود قطعا چندین برابر مصرف ارزی برای کشور 

خواهد داشت و قیمت آن نیز به مراتب بالا می رود .
وی در ادامه افزود: این مســاله متاســفانه گریز ناپذیر است و در 
حال حاضر در دولت جدید و بحث روز مجلس نیز  این  مساله مطرح 
اســت که ارز۲۸ هزار ۵۰۰ تومانی که از  ۴۲۰۰ تومان ســال ۱۴۰۱ 
به این رقم رسیده برای سال اینده در حال بررسی است که دستخوش 
تغییــر و افزایــش قرار بگیــرد که اگر قیمت از ۲۸ هزار ۵۰۰ تومان 
بالاتــر رود بــاز هم قیمت دارو و پرداختی که از جیب مردم اســت 

افزایش می یابد
کریمی خاطر نشان کرد: در واقع این موضوع بدان معناست که 
برخلاف اظهار نظر برخی کارشناسان اقتصادی مبنی بر قطع یارانه 
از ابتدای زنجیره و پرداخت آن به بیمه که مستقیم به مردم پرداخت 
شــود اما در طرح دارویار دیده شــد که حدود ۷۰ درصد پرداختی از 
جیــب بیمــه ها با حذف ارز ترجیحی افزایش یافت و این روند قطعا 

ادامه خواهد داشت.
به گفته کریمی می توان توصیه کرد که  بر اســاس بیانیه اخیر 
فرهنگستان علوم پزشکی، مواردی به عنوان راهکارهای مدیریت 
وضع داروی فعلی نیز اشاره شده است که مطالعه آن می تواند کمک 
زیادی به این صنعت کند و امید اســت با به کارگیری حتی  برخی 
موارد آن بتوان مشــکلات این صنعت مهم و حیاتی کشــور را رفع 
کــرد.در نهایــت می توان گفت با توجه به گفته ها و شــنیده های 
مسوولین و کارشناسان در حوزه دارو ، به نظر می رسد بهترین راه 
حل این است که دولت به سمت کاهش هزینه های مازاد و موازی 
برود، که متاسفانه هیچ کدام از دولت ها یا نتوانستند یا جرأت انجامش 
را نداشتند و عملا به دنبال منابع جدید درآمدی هستند که  یکی از 
این منابع همین ارز تک نرخی اســت که به معنای افزایش قیمت 
ارز و حامل های انرژی است و  درحالی که گران کردن آنها تاثیرات 
رســمی بر نرخ تورم و قیمت ســایر کالا ها می گذارد، اما متاســفانه 

دولت ها به اثرات مخرب آن بی اعتنا هستند. 

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

بازی بودجه با دارو چالش های نظام مالیاتی
کامران ندری - کارشناس اقتصادی

با توجه به نوع مالیات ســتانی در ایران باید گفت که طبیعی اســت که راه درســت 
مالیات ستانی اخذ مالیات از ثروتمندان است که در حال حاضر از زیر بار مالیات شانه 
خالی میکنند اما نظام مالیات ســتانی در ایران نشــان داده که همیشــه به سراغ ساده 

ترین و پرهزینه ترین راه  و روش ها برای حل معضلات خود می رود .
نظام مالیات ســتانی در ایران دارای مشــکل دیرینه و چند دهه ای است که البته 
این مالیات ،مالیات منفی که پرداخت یارانه است را نیز شامل  می شود و به هرحال 
نظام مالیاتی در رابطه با درامد شهروندان نیز نظام درستی نیست و اطلاعات درستی 

دریافت نمی شود.
همچنین در ایران افراد متمولی که باید مالیات پرداخت کنند کمتر از حد معمول 
مالیــات می پردازنــد و آن هایی که نبایــد مالیات پرداخت کنند و یا مالیات کمتری 

پرداخت کنند اتفاقا  بیشتر از حد مطلوب پرداخت میکنند.
در رابطه با یارانه نیز اوضاع بر همین منوال است افرادی که نباید یارانه دریافت 

کنند ، میگیرند و افرادی که باید یارانه دریافت کنند متاسفانه دریافت نمیکنند.
بر این اساس این مشکلات بخشی از مشکلات ساختاری است که  سالیان سال 
است اقتصاد کشور با آن ها روبرو است و در مورد آن ها بسیار صحبت و اظهار نظر 
شــده اما متاســفانه هیچ یک از دولت ها نتوانستند این مشکلات و معضلات را رفع 
کنند و نتیجه آن اوضاع اقتصاد امروز است و بعید به نظر می رسد که توان حل این 
معضلات در داخل کشور وجود داشته باشد چراکه اگر توان حل آن ها وجود داشت 

طی نیم قرن گذشته فرصت های زیادی مهیا بود تا این مشکلات حل شود.
همچنین زمانیکه رابطه کشوری با دنیا درست و برقرار نیست طبیعتا از تجربیات 
آن ها نیز نمی توان استفاده کرد چراکه در دنیا در حوزه مالیات ستانی  تجربیات خوبی 

وجود دارد و اگر رابطه با دنیا خوب بود بسیار به نفع ما بود.
در حال حاضر ایران در بن بستی افتاده و کار خاصی نمی توان کرد و طبیعی است 
در این شــرایط دولت به ســمت و ســوی روش های پرهزینه ای می رود که مقطعی 
است و شاید بتواند به صورت کوتاه مدت گشایشی در درامدهای خود ایجاد کند  اما  
در دراز مدت نمی تواند مشــکلی را حل کند چراکه ریشــه ای و ســاختاری حل نشده 

است و دوباره به جایی که بوده ایم باز خواهیم گشت .
به عنوان مثال در حوزه ارز در دولت سیزدهم ادعا بر این بود که با حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی جراحی اقتصادی انجام میدهند اما پس از گذشت ۳ سال دیده می شود که 
ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومــانی را نیــز نمی توان ثابت  نگه دارند و صحبت ها بر افزایش 
نرخ این این ارز است .بنابراین این نوع روش ها در کوتاه مدت ،  پرهزینه بوده و فشار 
زیادی  برمردم وارد میکند و سطح نارضایتی ها را افزایش می دهد اما کارکرد آن ها 
محدود است ، و متاسفانه اقتصاد کشور گرفتار مدیرانی است که نه خودشان نه طرز 
تفکرشان با تغییر دولت ها تغییر نمیکند و به اصطلاح در بر همان پاشنه قبل میچرخد 
در نهایت می توان گفت به نظر می رسد در این نوع حکمرانی و مدیریت در ایران ،  
توان حل مساله  مالیات و مالیات ستانی وجود  ندارد و این حرف کاملا درست است 
که ثروتمندان باید مالیات بیشتری را پرداخت کنند و فقرا باید یارانه دریافت کنند و 
این سیستم در همه جای دنیا  عادلانه است اما در ایران متاسفانه این سیستم وجود 

ندارد و سطح نارضایتی ها همیشه بالا بوده است .

مهاجرانی: 
هر ۱ درجه کاهش دما معادل ۲۵ 
میلیون مترمکعب صرفه جویی گاز 

است
سـخنگوی دولـت بـا دعـوت از مـردم بـرای پیوسـتن بـه پویـش کاهش 
۲ درجـه ای دمـای محیـط منـازل، گفـت: هـر ۱ درجـه کاهـش دمـا، معادل 
صرفه جـویی ۲۵ میلیـون مترمکعـب گاز اسـت کـه بـا کارکـرد یک روز یکی 

از فازهای پارس جنوبی در تولید گاز برابر است.
به گزارش ایسـنا، فاطمه مهاجرانی با انتشـار پیامی ویدئویی در حسـاب 
کاربـری خـود در شـبکه اجتمـاعی ایکـس، اظهـار کـرد: امسـال زمسـتان 
سـردی پیـش رو داریـم کـه کـمی زودتـر از سـال های گذشـته فرارسیـده 

است.
وی ادامـه داد: بـرای اینکـه هـوای آلـوده کمتـری تجربـه کنیم، مدیریت 
سـوخت داشـته باشیـم و چـرخ صنایـع نیـز از چرخیـدن بازنمانـد لازم اسـت 
همـه بـا هـم دمـای خانه هایمـان را ۲ درجـه کمتـر کنیم و بـه پویش ۲ درجه 

کمتر بپیوندیم.
سـخنگوی دولـت یـادآور شـد: هـر ۱ درجـه کاهـش دمـا، معـادل 
صرفه جـویی ۲۵ میلیـون مترمکعـب گاز اسـت کـه بـا کارکـرد یک روز یکی 
از فازهـای پـارس جنـوبی در تولیـد گاز برابـر اسـت. باهـم کمـک کنیـم تـا 

بتوانیم به راحتی زمستان را گرم تر و بهتر بگذرانیم.

حداقل حقوق کارمندان ۱۳ میلیون 
تومان شد

رئیـس کمیسیـون اقتصـادی مجلـس گفـت: در جریـان بـررسی لایحـه 
بودجـه ۱۴۰۴ در مجلـس، حداقـل حقـوق از ۱۲ میلیـون تومـان پیشـنهادی 

دولت به ۱۳ میلیون تومان افزایش یافت.
بـه گـزارش خبرگـزاری مهـر، شـمس الدیـن حسیـنی در گفتگـو بـا سیما با 
اشـاره بـه اینکـه مجلـس شـورای اسلامی بیشـتر وقـت خـود را بـه بـررسی 
تبصـره ۱۲ لایحـه بودجـه اختصـاص داد، اعلام کرد: این تبصره شـامل مباحث 

کلیدی حقوق و دستمزد کارکنان، بازنشستگان و مستمری بگیران بود.
رئیـس کمیسیـون اقتصـادی مجلـس گفت: حداقل حقـوق از ۱۲ میلیون 
تومـان پیشـنهادی دولـت بـه ۱۳ میلیـون تومـان افزایـش یافـت. بـرای 
بازنشسـتگان، حداقـل حقـوق بـه ۱۱ میلیـون و ۷۰۰ هـزار تومان )۹۰ درصد 
حقـوق کارکنـان( تعییـن شـد. بـر ایـن اسـاس رشـد حداقـل ۲۰ درصد برای 
حقـوق کارکنـان و تـا ۳۰ درصـد بـرای بـرخی گروه هـا مـورد تأییـد قـرار 
گرفت.حسیـنی بـا اشـاره بـه حداقـل ۲۰ درصـد افزایـش حقـوق کارکنـان 
اعلام کرد: همچنین، مسـتمری بازنشسـتگان و افراد تحت پوشـش کمیته 
امـداد و بهزیسـتی ۴۰ درصـد افزایـش یافـت.وی گفـت: سـرمایه بانـک 
مسـکن از محل هـای مختلـف ۱۰۰ هـزار میلیـارد تومـان افزایـش یافـت و 
منابـع بیشـتری بـرای تأمیـن مـالی بخـش مسـکن در نظـر گرفته شـد.وی 
افـزود: بـا تغییـرات اعمال شـده، سـقف بودجه عمومی کاهـش یافته و برخی 
اقلام بـه بودجـه شـرکت ها منتقـل شـده اند.حسینی ادامـه داد: مجلـس بـا 
تأکیـد بـر بهـره وری و تأمیـن مـالی، ابتـکاراتی ماننـد اوراق تضمیـن بـرای 
حمایـت از طرح هـای عمـرانی و اشـتغال های خـرد و متوسـط تصویـب کرد. 
ایـن تغییـرات در راسـتای بهبـود شـرایط اقتصـادی، حمایـت از اقشـار 
آسیب پذیـر و اجـرای برنامـه هفتـم توسـعه کشـور صـورت گرفتـه اسـت.به 
گفتـه ایـن نماینـده مجلس، سـرمایه بانک مسـکن ۱۰۰ هـزار میلیارد تومان 
افزایـش یافـت کـه از قـدرت خلـق اعتبـاری بـرای بهبـود مسـکن خانوارها 
اسـتفاده می شـود.وی افـزود: ۱۵۰ هـزار میلیـارد تومـان منابـع برای حمایت 
از اشـتغال های خرد و متوسـط پیش بینی شـده اسـت.حسینی گفت: مجلس 
تلاش کـرده اسـت ضمـن رعایـت الزامـات برنامـه هفتم توسـعه، بودجه ای 
عادلانـه تنظیـم کنـد کـه فشـار اقتصـادی بـر خانواده ها کاهـش یابد و زمینه 

رشد اقتصادی فراهم شود.

سرمقاله

اخبار

 وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ایجاد بازار بین الملل 
بــرای بخش خصوصی توانمند و کارآزموده با مشــارکت حداقلی 
حاکمیت و محوریت بخش خصوصی قابل انجام اســت زیرا باور 
داریم برای ارائه خدمات باکیفیت در قالب دولت الکترونیک و عمل 
به تکالیف برنامه هفتم پیشرفت، باید بخش خصوصی پای  کار بیاید

»سید ستار هاشمی« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره 
ســفر به ونزوئلا گفت: در حدود ســه ماه گذشته، یکی از مهم ترین 
اقداماتی که در وزارت ارتباطات انجام شد، سفر به آمریکای لاتین 
بود که اســتقبال خوبی از آن صورت گرفت؛ صادرات فناوری یکی 
از رویکردهای این سفر بود که نشانه آن قرارداد احداث کارخانه فیبر 

نوری است.
وی ادامــه داد: یکی از رویکردهــای وزارت ارتباطات در بحث 
اقتصاد دیجیتال توسعه صادرات فناوری است چرا که می تواند منابع 
ارزی برای کشور و شرکت های ایرانی به همراه بیاورد و باعث ایجاد 

انگیزه برای ماندگاری جوانان و نخبگان در کشور شود.
هاشمی با یادآوری اینکه برخی از جوانان با انگیزه های اقتصادی 
از کشور خارج می شوند، افزود: اگر بتوانیم از این روش استفاده کنیم 

و کمتر شاهد مهاجرت آنان باشیم، قدم خوبی را برداشته ایم.
وی در پاسخ به اینکه برخی به مقصد سفر آمریکای لاتین )کوبا 
و ونزوئلا( انتقاد داشتند، گفت: ما باید در کشورهایی که ظرفیت یا 
امکان رقابت داریم و تعاملات سیاسی میان دو کشــور وجود دارد، 

اقدام به فعالیت کنیم چرا که در آن صورت یک اعتماد متقابل وجود 
دارد تا بخش خصوصی ما بتواند در آن کشــورها ســرمایه گذاری و 

فعالیت کند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: اقدام خوبی که در سفر 
به ونزوئلا انجام شد، امضای یک قرارداد برای کارخانه فیبر نوری 
بود. معمولًا حاصل سفرهای این چنینی تفاهم نامه است اما توانستیم 
در این سفر یک قرارداد امضا کنیم؛ برای این قرارداد رئیس جمهور 
کشور ونزوئلا و وزرای وی به شکل جدی پای کار بودند و زمانی که 
ما برگشــتیم تیم دومی از هیات همراه ایرانی دوباره به این کشــور 

سفر کردند تا مقدمات کار را پیش ببرند.
هاشمی خاطرنشان کرد: نکته ای که نباید آن را فراموش کنیم، 
این است که حتماً و یقیناً ما دوست داریم در بازار کشورهای پیشرو 
نیز حضور پیدا کنیم؛ برای این کار ابتدا باید بیشتر کسب تجربه کنیم 
و بتوانیــم تجربیــات بین المللی متعددی را ثبت کنیم که این تجربه 

نیاز به حضور در کشورهای دیگر دارد.
این عضو کابینه دولت چهاردهم با تاکید بر اینکه اگر در شرایط 
کنونی بخواهیم وارد بازار کشــورهای توســعه یافته شویم، مزیت 
رقابتی با آن ها نداریم، افزود: در موضوع دیپلماسی فناوری، توسعه 
ارتباطات با کشورهای منطقه و شمالی آفریقا در دستور کار است و 
حتماً نگاهی نیز چگونگی ورود و تعامل به کشورهای توسعه یافته 

خواهیم داشت.

وزیر ارتباطات درباره تعامل این وزارتخانه با کســب وکارهای 
اینترنتی و استارتاپ ها گفت: تقسیم کاری که قبلًا انجام شده بود، 
این بود که مســائل مربوط به تجهیزات مخابراتی، زیرســاختی و 
ارتباطی که وزارت ارتباطات با بخش خصوصی یا حوزه سندیکایی 
داشت، به طور عمده از مسیر معاونت فناوری و نوآوری و بخش های 
مربوط به لایه خدمات و ســرویس نیز از مسیر ســازمان فناوری 

اطلاعات پیگیری می شد.
هاشــمی ادامه داد: کماکان به همین شیوه معتقد هســتیم که 
بحث های مربوط به بومی سازی، توسعه صادرات و صدور خدمت های 
فنی مهندسی باید از طریق مأموریت های مجموعه معاونت فناوری 

و نوآوری دنبال شود.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات توجه به بخش خصوصی را 
رویکرد این وزارتخانه در دولت چهاردهم برشمرد و توضیح داد: در 
ســفرهای اخیری که به کشــورهای منطقه و کشورهای آمریکای 
لاتین انجام شد، نگاه بر این بود که با کمک بخش خصوصی توانمند 

و کارآزموده خود، توسعه بازار در سطح بین الملل را ایجاد کنیم.
هاشــمی ادامه داد: با وجود اینکه در ابتدای این راه هســتیم اما 
توفیق های خوبی نیز به دست آمده است؛ البته در لایه ارائه خدمات 
مأموریت مشخصی به مجموعه سازمان فناوری اطلاعات داده ایم 
تا در بحث ارائه خدمات حاکمیتی بتوانیم با طرح و نگاه جدید، چندین 

سکوی ارائه خدمات حاکمیتی را به مردم معرفی کنیم.

وی تصریح کرد: تلاش بر این اســت که این اتفاق با مشــارکت 
حداقلی حاکمیت و محوریت بخش خصوصی شکل بگیرد، چرا که 
باور و اعتقاد ما این اســت که برای ارائه خدمات باکیفیت در قالب 
دولت الکترونیک حتماً باید بخش خصوصی پای کار بیاید و کمک 
کند.هاشــمی اظهار داشت: اگر می خواهیم علاوه بر مأموریت های 
جاری وزارت ارتباطات به تکالیفی که در برنامه هفتم برای وزارت 
ارتباطات متصور شده عمل کنیم، بخش خصوصی باید کنار دولت 

قرار گیرد تا به آن اهداف دست پیدا کنیم.

وزیر ارتباطات تاکید کرد:

مشارکت حداقلی حاکمیت و محوریت بخش خصوصی برای توسعه بازار بین الملل

وزیــر صمت، ظرفیت همکاری تجاری تهران_آنکارا را 
فراتر از وضعیت موجود دانســت و نقشــه راه تجارت میان دو 

کشــور، احیــای تجارت ترجیحی و حــذف محدودیت های 
تعرفه ای را مقدمه  افزایش مبادلات اعلام کرد.

بــه گزارش خبرگزاری مهر، سیدمحمد اتابک در ملاقات 
بــا عمــر ولات وزیر تجارت ترکیه و هیئت همراه اظهار کرد: 
اقتصــاد ایــران و ترکیه از موقعیت ممتاز در منطقه برخوردار 
اســت و با توجه به رابطه عمیق فرهنگی و تاریخی دو ملت 
و روابط اقتصادی دولت ها، حجم تجارت دو کشــور کمتر از 
انتظارات طرفین است.وی با ابراز امیدواری از توافق دو کشور 
در قالب کمیسیون مشترک همکاری ادامه داد: این نخستین 
گام در گسترش تجارت تهران _ آنکارا تأثیر به سزایی خواهد 
داشت.وزیر صمت در پاسخ به درخواست ولات در مورد توسعه 

فعالیت هــای گذرگاه هــای مرزی خاطرنشــان کرد: دولت 
جمهــوری اسلامی ایران برای گســترش فعالیت و افزایش 
ســاعات کاری گذرگاه های مــرزی و مسیرهای ترانزیتی، 

برنامه جامعی طراحی کرده است.
بر اســاس اعلام وزارت صمت، وی ادامه داد: با افزایش 
میــزان تجارت، اجرای برنامه های تســهیل کننده بازرگانی 
ســرعت می گیرد و نقشــه راهی که با سازمان توسعه تجارت 
مورد توافق قرار گرفته اســت در پیشــرفت اجرایی و توسعه 

روابط اثر قابل توجه خواهد داشت.
اتابک از تشکیل کمیسیون های تخصصی در موضوع های 
دو جانبه استقبال کرد و گفت: بیشتر مسائل موجود در تجارت 

بین دو کشور از سوی سازمان توسعه تجارت قابل حل خواهد 
بود.

وی دربــاره قــرارداد تجارت ترجیحی میان ایران و ترکیه 
افزود: این قرارداد، مشمول زمان شده که می توان با بازنگری 
در مفاد این قرارداد، میزان تجارت ترجیحی را افزایش دهیم

وزیر صمت افزود: ترسیم نقشــه راه با ســازمان توســعه 
تجارت می تواند شروع این فرایند باشد.

وی تشــکیل کمیته های مشــترک مرزی را مقدمه حل 
مســائل مرزی و گذرگاه های تبادل کالا برای دو همســایه 
دانست و رفع برخی از محدودیت های تعرفه ای را زمینه ساز 

افزایش تبادلات تجاری میان دو کشور اعلام کرد.

 وزیر تجارت اتحادیه اقتصادی اوراسیا گفت: توافق صورت گرفته 
با جمهوری اسلامی ایران در زمینه تجارت آزاد برای ما مهم اســت 

زیرا این کشور، شریک اصلی در مرزهای جنوبی ما و یکی از کشورهای 
کلیدی در کریدور شمال - جنوب است.

به گزارش روز جمعه ایرنا، آندری اسلپنف در مصاحبه با خبرگزاری 
ایزوستیا افزود: علاوه بر این، این کشور در زمینه جایگزینی واردات، 
توسعه فناوری های خود و مقاومت در برابر فشار تحریم ها دستاوردهای 

زیادی داشته است.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا همه کشورها توافقنامه تجارت 
آزاد با ایران را که یک سال پیش امضا شده بود را در مجالس تصویب 
کرده اند، گفت: ما فعالانه در حال توســعه شبکه قراردادهای تجارت 
آزاد خود هستیم؛ اکنون تصویب توافقنامه اخیر با ایران در چهار کشور 
عضو این اتحادیه به پایان رسیده است.وزیر تجارت اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا خاطرنشــان کرد: ما در نظر داریم تا اجلاس آتی ســران این 
اتحادیه که در پایان دسامبر ۲۰۲۴ )دی ماه ۱۴۰۳( در سن پترزبورگ 
برگزار می شود، یک توافق نامه تصویب شده توسط کشورهای عضو 

داشته باشیم و از ابتدای سال آینده اجرایی شود.
اسلپنف در بخش دیگری از این گفت و گو اظهار داشت: در پایان 
ســال ۲۰۲۴، ســهم کشورهای جنوب جهانی در مبادلات تجاری با 
اتحادیــه اقتصادی اوراسیا ۷۵ درصد خواهد بود، بنابراین اتحادیه به 

طور کامل اولویت های خود را بازسازی کرده است.
وی خاطرنشان کرد: ما اولویت های تجاری خود را از کشورهای 

غربی به کشورهای جنوب جهانی تغییر داده ایم.
به گفته وی، تا سال ۲۰۲۲ سهم اتحادیه اروپا از مبادلات تجاری 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا بیش از ۴۰ درصد و سهم کشورهای جنوب 
جهانی نیز کمتر از نصف بود اما امروز سهم شرکای اروپایی ما حدود 
۲.۵ برابر کاهش یافته است. سهم کشورهای جنوب جهانی به طور 
پیوســته در حال رشــد بوده اســت و اکنون پیش بینی می کنیم که تا 
پایان سال ۲۰۲۴ به ۷۵ درصد از گردش تجاری ما برسد. انتقال تجارت 

ما به جنوب جهانی در واقع به پایان رسیده است.

وزیــر تجارت اتحادیه اقتصادی اوراسیا خاطرنشــان کرد: امروز 
شریک اصلی این اتحادیه، چین است و این کشور اندکی بیش از یک 
سوم کل تجارت خارجی ما را تشکیل می دهد. در پایان سال ۲۰۲۳، 
رشد تجارت طرفین بسیار چشمگیر بود و انتظار می رود تا سال ۲۰۲۵ 

رشد تجارت اتحادیه و این کشور به سه درصد برسد.
اسلپنف ادامه داد: ۹۵ درصد کل تسویه حساب ها با چین با ارزهای 
ملی انجام می شود.وزیر تجارت اتحادیه اقتصادی اوراسیا با بیان اینکه 
افزایش قابل توجهی در تجارت ما با ســایر شــرکای تجاری از جمله 
ترکیه، هند، امارات متحده عربی و برزیل مشــاهده می شــود، گفت:  
پیش بینی می شود تجارت با ترکیه و هند تا پایان سال ۲۰۲۴ به ۶۰ 
میلیارد دلار برسد.اســلپنف ادامه داد: در تجارت با هند، ســهم تسویه 
حساب با ارزهای ملی رشد قابل توجهی دارد. پیش بینی می کنیم تا 
پایان سال جاری رکورد دیگری در این زمینه به دست آید و بیش از 

۶۵ درصد تسویه ها به ارزهای ملی انجام شود.

لزوم حذف محدودیت های تعرفه ای ایران و ترکیه

مقام اتحادیه اوراسیا: تجارت با ایران برای ما مهم است
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 ،")EPC(نارمک GIS شرکت سهامی برق منطقه ای تهران در نظر دارد، جهت واگذاری طرح "احداث پست 63/20 کیلوولت  
از طریق فراخوان ارزیابی کیفی)به شــماره 2003001008000194 در ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت(، نسبت به شناسایی 

پیمانکاران واجد صلاحیت با داشتن شرط زیر اقدام نماید.
•دارای گواهی نامه صلاحیت EPC یا دارای گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری حداقل پایه 2 در رشته  نیرو با معرفی مشاور همکار 

پایه1 در رشته انتقال نیرو از سازمان  برنامه و بودجه کشور
از کلیه شرکت /مشــارکت ها ی واجدشرایط که مایل به حضور در این ارزیابی کیفی هســتند، دعوت می گردد، جهت دریافت 
 www.setadiran.irپرسش نامه از تاریخ 1403/09/26 الی1403/09/29  به ســامانه تدارکات  الکترونیکی دولت به آدرس

مراجعه نمایند.
اسناد تکمیل شده بایستی تا پایان مورخ 1403/10/13 از طریق  سامانه)www.setadiran.ir( ثبت گردد. 

علاقمندان به شرکت در فراخوان می بایست، جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )توکن( با شماره های دفتر ثبت 
نام88969737 و 85193768 و مرکز تماس 27313131 ارتباط برقرار نمایند. شرکت برق منطقه ای تهران پس از بررسی اسناد 
و مدارک واصله و اطلاعات مندرج در پرسش نامه در چارچوب ضوابط و مقررات  نسبت  به ارزیابی  کیفی شرکت /مشارکت ها اقدام 

و از شرکت /مشارکت های واجدشرایط جهت دریافت اسناد مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد. 
 بدیهی است ارائه مدارک و پرسش نامه های تکمیل شده هیچگونه حقی را برای متقاضیان جهت شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد 

کرد. 
  ضمناً اطلاعــات فوق در شــبکه اطلاع رســانی www.tavanir.org.ir)مناقصات برق تهران( وپایــگاه ملی مناقصات

http//: iets.mporg.ir موجود می باشد.

نوبت اولآگهی فراخوان ارزیابی کیفی آگهی فراخوان ارزیابی کیفی 

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای تهران

1-نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان به شناسه ملی 10100980544، کد اقتصادی 7698-3167-4113 و کدپستی 6137674764 
به نشانی اهواز - بلوار کارگر شرقی - ساختمان امام رضا)ع( شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان - طبقه  - سوم-بلوکAامور تدارکات و قراردادها

 2-مشخصات مناقصه:  مناقصه عمومی دو  مرحله ای   به شرح ذیل: 

شماره فراخوان در سامانه شماره مناقصه 
مبلغ تضمین ریال    مبلغ برآورد  ریال  موضوع مناقصه تدارکات الکترونیکی دولت 

03/3012070/م

 2003001262000117

خرید چهار دستگاه ترانسفورماتور 
قدرت 230 کیلو ولت با ظرفیت 

های 160  و 50 مگا ولت آمپر بهمراه 
سه دستگاه ترانسفورماتور کمپکت  

33/0،4 کیلو ولت

3/071/399/039/760 74/027/980/795

3-محل انجام کار:اهواز
4-   مهلت، مبلغ و محل دریافت  اســناد: متقاضیان می توانند از ســاعت 8 مورخ 1403/09/24   لغایت ســاعت 18 مورخ 1403/09/28 به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت   به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و با پرداخت مبلغ 200/000 ریال از طریق درگاه پرداخت اینترنتی در وجه حساب نسیم به شماره 
4001122004023175 نام تمرکز وجوه درآمد حق انشعاب و سایر درآمدهای شرکت برق منطقه ای خوزستان در بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران برای خرید 

اسناد فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه فوق اقدام نمایند. 
5- مهلت بارگزاری اسناد فراخوان ارزیابی کیفی :  مناقصه گران می بایست  تصویر کلیه اسناد و مستندات ارزیابی کیفی رامطابق شرح دفترچه اسناد تا ساعت 
18 مورخ 1403/10/12 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت بارگزاری نمایند. تمامی مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت و تحویل اسناد استعلام 

ارزیابی کیفی تاارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه از طریق  درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام خواهد شد. 
6- سایر شرایط:  

 به پیشنهادهای فاقد اصل امضاء مشروط مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از مدت مقرر واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
علاقه مندان به شــرکت در مناقصه در صورت عدم عضویت قبلی می بایست مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند. 
شناسه آگهی:1846094

 فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری   فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری  
مناقصه عمومی دو مرحله ای  مناقصه عمومی دو مرحله ای  

نوبت اول

روابط عمومی شرکت  سهامی برق منطقه ای خوزستان 

تولید و صادرات فولاد تحت تاثیر ناترازی انرژی و چالش های 
ارز نیمایی با کاهش مواجه شــده اســت در واقع فارغ از مشــکلات 
تحریمی که صادرات محصولات فولادی را تحت الشعاع قرار داده 
الزام شرکت های فولادی برای عرضه ارز با نرخ نیمایی مزیدی بر 
علت شده مهمترین حوزه صادرات  کشور تحت الشعاع قرار گیرد 
موضوعی که کارشناسان معتقدند رقایت فولاد سازان در بازار جهانی 
را  با چالش مواجه کرده اســت . البته قرار اســت با راه اندازی مرکز 
مبادلات توافقی  ارز بخش زیادی از این موانع مرتفع شود حال باید 
منتظر شد و دید با این سیاست دولت ایا وضعیت صادرات کشور به 

ویژه در حوزه فولاد بهبود خواهد یافت.
کیوان جعفری طهرانی، کارشناس ارشد بازار فولاد و سنگ  آهن 
در ایــن خصوص گفت: کاهــشی بودن روند صادرات فولاد ایران 
ربطی به کشــور های همســایه ندارد و به سیاســت های اشتباهی 
برمی گردد که از ابتدای ســال وضع شــده اند که در نهایت فولاد و 
زنجیــره فــولاد را مجاب کرد که ۱۰۰ درصد ارز حاصل از صادرات 

خود را به نرخ نیمایی بازگرداند.
وی ادامه داد: دکتر پزشکیان در زمان نامزدی ریاست جمهوری، 
وعده حل مشکلات اقتصادی کشور را دادند که در مهرماه نیز شاهد 
حل مشــکلات ارزی برخی از فلزات پایه بودیم، اما مســئله ارز در 
زنجیره فولاد همچنان پابرجا مانده اســت؛ این موضوع بزرگترین 
عاملی است که باعث کاهش صادرات فولاد شد چرا که صادرکنندگان 
بخــش خصــوصی علاقه ای ندارند کالایی کــه با نرخ آزاد از بازار  
داخلی خریداری می کنند را با نرخ نیمایی بفروشند و متحمل ضرر 

شوند.
تحلیلگــر ارشــد بازار فلــزات توضیح داد: اگرچه بخشــنامه 
اصلاح شده و امکان اقدام برای واردات ماشین آلات و تجهیزات را 
فراهــم کرده اســت، اما نباید فرامــوش کرد که بخش عمده ای از 
صادرات کشور توسط بخش خصوصی و تجار صورت می گیرد که 
این افراد به دلیل ماهیت فعالیت خود، تمایلی به ســرمایه گذاری 
کلان در واردات ماشیــن آلات و تجهیزات ندارند. در واقع، واردات 
این تجهیزات تنها در صورتی توجیه اقتصادی دارد که واحد تولیدی 
)کارخانه( وجود داشته باشد و بتوان از این تجهیزات در فرآیند تولید 

استفاده کرد.
جعفری طهرانی بیان کرد: کشــور های همســایه ما که تحت 
تحریم نیستند، سهم قابل توجهی از بازار وارداتی را در اختیار دارند. 
مشکل اصلی ما تنها تحریم های خارجی نیست، بلکه تحریم های 
داخلی نیز بی تاثیر نبودند و طبیعتا به تدریج بازار های ســنتی ما در 
حاشیه خلیج فارس که پیش تر مشــتریان محصولات فولادی ما 

بودند، به سمت خرید کالا های چینی روی آورده اند.
وی اضافه کرد: چین با افتخار اعلام کرده تا پایان دسامبر ۲۰۲۴ 
کل صادرات فولاد میانی که به کشور های حاشیه خلیج فارس به 
ویژه امارات و عربستان صادر کرده است به ۲۰ میلیون تن خواهد 
رسیــد. این میزان بــه صادرات نزدیک ۹۰ میلیون تنی چین که تا 
پایان دســامبر خواهد بود حدود یک چهارم صادرات به منطقه ای 
اســت که ما حضور داریم و نشــان می دهد که از نظر رقابت قیمتی 
به دلیل مسائل متعددی که وجود دارد از قبیل مسئله تحریم و ارز 

نتوانستیم صادرات خوبی را در این منطقه به همراه داشته باشیم.
وی بیان کرد: ناترازی انرژی تأثیر مستقیمی بر صادرات فولاد 
دارد؛ در فصولی که تقاضا و قیمت ها در بازار جهانی مناسب است، 
به دلیل قطعی برق در تابستان و قطع گاز در زمستان، تولید فولاد 

در کشور کاهش می یابد. این ناترازی باعث می شود نتوانیم در فصل 
مناسب کاری، محصولات فولادی را به بازار های صادراتی عرضه 
کنیــم و در نتیجــه، هم تولید و هم صادرات فولاد با اختلال مواجه 

می شود.
جعفری طهرانی اظهار داشــت: به اعتقاد من، تأثیر قوانین ارز 
نیمایی بر کاهش صادرات زنجیره فولاد، بسیار بیشــتر از ناترازی 
انرژی است، دلیل این امر وجود مازاد گندله در کشور است؛ گندله 
مازاد، به دلیل توقف تولید آهن اسفنجی در فصل زمستان، نمی تواند 
به طور کامل جذب بازار داخلی شود. در صورتی که اگر مشکلات 
ناشی از ارز نیمایی حل می شــد، حتی در زمان ناترازی انرژی نیز 
می توانستیم حجم بیشتری از محصولات فولادی را صادر کنیم.

وی در ادامه در پاســخ به این ســوال که مهمترین دلیل عقب 
ماندن ما از ســایر کشــور های معدنی چیست، گفت: در درجه اول، 
دوم و ســوم تحریم ها عامل اصلی عقب ماندن ما در بخش معدن 
با سایر کشور ها بوده است که حتی باعث شده جذب سرمایه گذاری 

خارجی در این خصوص اتفاق نیفتد.
جعفری طهرانی بیان کرد: فراموش نکنیم آخرین سابقه حضور 
و سرمایه گذاری شرکت های خارجی در فعالیت های معدنی ایران 

به بیش از ۲۰ سال گذشته برمی گردد که تجربه ناموفقی بوده که 
این اتفاق نیز حتی قبل از تحریم های گسترده علیه ایران رخ داده 

است.
وی اظهار داشــت: عربستان ســعودی نمونه موفقی در جذب 
سرمایه گذاری خارجی در بخش معدن است؛ عربستان سعودی از 
ســال ۲۰۰۶ ســرمایه گذاری در فرآوری تیتانیوم را شروع کرد و به 
دلیل نداشتن تکنولوژی کافی با شرکت کریستال آمریکا به توافق 
رسیدنــد و کارخانه فرآوری تیتانیوم را در خاک عربســتان احداث 
کردند بدین ترتیب عربستان سعودی از ۲۰۰۶ به تولیدکننده روتیل 
)محصول فرآوری شــده تیتیانیوم( و شــمش تیتانیوم تبدیل شده 

است.
وی اضافه کرد: با اینکه در عربستان ماده اولیه تیتانیوم زیادی 
وجود ندارد و گا ها از همسایه های آفریقایی واردات را انجام می دهند، 
امــا در حــال حاضر چیــن، ژاپن و روسیه به ترتیب رتبه های اول تا 
سوم و عربستان سعودی رتبه چهارم تولید تیتانیوم جهان را به خود 
اختصاص داده اند که این نشان دهنده سرعت و برنامه ریزی دقیق 

این کشور در صنعت تیتانیوم و معدن است.
وی توضیح داد: عربســتان سعودی ۱۹ سال پیش، یعنی بسیار 
زودتــر از مــا، به فکر جایگزینی معدن به جــای نفت افتاد و روی 
سرمایه گذاری در بخش معدن تمرکز کرد؛ تمام این سرمایه گذاری ها، 
از جملــه ۱۷۰ میلیــارد دلاری که اخیراً برای ســرمایه گذاری در 
پروژه های معدنی اعلام شده است، از منابع خارجی تأمین می شود 
بنابراین یکی از دلایل اصلی این پیشــرفت، جذب سرمایه گذاری 

خارجی است.
به گفته وی، یکی دیگر از تأثیرات مخرب تحریم ها، عدم امکان 
واردات ماشین آلات و فناوری های جدید اســت که این مســئله نیز 
یکی از مشــکلات عمده ای اســت که همچنان گریبانگیر صنعت 

کشور است.
تحلیلگر ارشــد بازار فلزات گفت: دلیل ســوم تأثیر تحریم ها بر 
اقتصاد کشــور، بی ثباتی نرخ ارز و کاهش ارزش پول ملی اســت به 
طوریکه طی ده سال گذشته شاهد نوسانات شدید نرخ ارز بوده ایم 
که شرایط سرمایه گذاری را دشوارتر کرده و درآمد های ارزی کشور 
را کاهش داده است. بازگشت ترامپ به قدرت نیز می تواند بر صادرات 
نفت ایران تأثیر منفی بگذارد و مشکلات اقتصادی کشور را تشدید 
کنــد بنابرایــن چطور می توان پروژه های معــدنی را بدون کمک 
ســرمایه گذاران خارجی و صرفا با بنیه مالی خودمان پیش برده و 

انجام بدهیم.

صادرات فولاد تحت الشعاع ارز

رئیس هیات عامل ایمیدرو از آمادگی این سازمان برای توسعه 
سرمایه گذاری در بخش اکتشاف و فعال سازی معادن کهگیلویه 
و بویراحمد و شهرســتان چرام خبر داد و گفت: به هر تعداد که 
گواهی کشف در این استان و شهرستان چرام صادر شود؛ ایمیدرو 
آماده سرمایه گذاری و تخصیص اعتبار در بخش زیرساخت ها 

است.
آمادگی ایمیدرو برای توسعه سرمایه گذاری در اکتشاف معادن 
کهگیلویه و بویراحمد/کارخانه اسید فسفریک چرام با ۶۰۰ میلیارد 

تومان سرمایه گذاری احداث می شود
محمــد آقاجانلــو که امروز برای حضور در آیین آغاز عملیات 
اجرایی احداث کارخانه اسیدفســفریک و بهره برداری از پروژه 
آبرسانی به کارخانه های  آهک هیدراته و اسید فسفریک چرام 
حضور یافت؛ طی سخنانی در فرمانداری شهرستان چرام با تاکید 
بر  مطلب فوق افزود: ایمیدرو به همراه شرکت های زیرمجموعه 
و تابعه در امر اکتشاف پیش قدم شده اند و این برنامه ریزی منجر 

به شناسایی ذخایر معدنی در نقاط مختلف کشور شده است.

وی گفــت: در حــوزه معادن فلزی که دارای پایداری و رقابت 
پذیری اســت؛ مســوولان استانی و به ویژه محلی کمک کنند تا 

با صادر شدن مجوزهای اولیه؛ صدور گواهی کشف محدوده ها 
انجام شود.

رییــس هیــات عامل ایمیدرو افزود:  ظرفیت های معدنی در 

استان کهگیلویه و بویراحمد و شهرستان چرام، مساعدت و تسریع 
در صدور پروانه ها و همچنین نیروی انســانی توانمند؛ عواملی 

است که می تواند رونق تولید و اشتغال در استان را رقم زند.

رییس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به  حوزه زیرساخت معادن؛ 
گفت: در بخش زیربناها، طرح ها سالانه متناسب با اهمیتی که 
دارند اولویت بندی می شــوند و بر اســاس بودجه توافق شده با 

سازمان برنامه و بودجه تامین اعتبار و اجرا می شود.
آقاجانلو ادامه داد: ایمیدرو در بخش قابل توجهی از این استان 
به ویژه در حوزه فلزات غیرآهنی مطالعه اکتشافی داشته است و 

مناطق امیدبخشی شناسایی شده است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد: پروژه احداث 
کارخانه اسید فسفریک چرام با سرمایه گذاری ۶۰۰ میلیارد تومانی 

و مشارکت هلدینگ غدیر احداث خواهد شد. 
اقاجانلو با بیان اینکه سرمایه بزرگ این استان نیروی انسانی 
آن اســت؛ افزود: با تکمیل زنجیره در این بخش میزان ســرمایه 
گــذاری می توانــد تا ۳ هزار میلیارد تومان افزایش یابد که همراه 

با اشتغالزایی فراگیر در این استان خواهد بود.
وی اظهار داشــت: بخش بسیاری از فعالیت های توسعه ای 
ایمیدرو در بخش فلزی اســت اما خدمات صندوق بیمه سرمایه 
گــذاری فعالیت های معدنی)زیرمجموعه ایمیدرو( به گونه ای 
است که از طریق ارایه تسهیلات؛ از متقاضیان حوزه های مختلف 

غیرفلزی نیز حمایت می کند.

رییــس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد:

آمادگی ایمیدرو برای توســعه ســرمایه گذاری در اکتشاف معادن کهگیلویه و بویراحمد

نقش  مافیای اقتصادی
مهدی کریمی-روزنامه نگار 

امروز نقش مافیاهای اقتصادی در افزایش تورم پوشیده نیست .تحریم ها و فشارهای 
اقتصادی از یکسو و عدم مدیریت صحیح و جامع دولت از سوی دیگر اقتصاد را بیمار 
کرده است اما مافیای اقتصادی نیز نقش پر رنگی در ایجاد و حفظ تورم در جامعه داشته 

است .
شکل اقتصاد در ایران تعریف سه گانه دولتی، تعاونی و خصوصی را دارد. با آنکه در 
قانون اساسی بر ضرورت حمایت از دو بخش خصوصی و تعاونی در اقتصاد تاکید شده 
است، در عمل بخش تعاونی که هیچ ، بخش خصوصی قابل اعتنایی هم وجود ندارد 
در مقابل این اقتصاد دولتی و شبه دولتی بوده است که در همه ی این سالها مانع رشد 
آن دو بخش بوده است. حجم سرمایه در گردش در اقتصاد کوچک ایران و تعلق بخش 
عمده آن به دولتی ها و شــبه دولتیها و نهادها مصداق این ســخن اســت دو متغیر ارز و 
سهام شرکت های بی شمار دولتی در کنار عنصر انحصار ، به اقتدار در ایران این امکان 
را داده اند که فارغ از معادلات اســاسی بازار در آن اثر گذاری کند. چنین وضعیتی در 
اقتصاد کشور به شکل گیری دولت سایه با همه ی ابزارهای قدرت و نتیجه آن رانت 
خواری ، اختلاس و احتکار و تشکیل مافیایی انجامیده که بر همه شئون دولت داری از 
جمله اقتصاد چنگ انداخته اســت. این قدرت در ســایه کســب و کار خود را در تحریم 
خارجی و بقای آن می داند که آثار آنرا را بر دوش توده های مردم می بینیم و لمس و 

حس میکنیم
.... متأسفانه ما فقط با یک مافیا مواجه نیستیم یک کنسرسیوم  مافیا به جان این 
کشور افتاده که مایحتاج ضروری و معیشتی مردم را احتکار میکند و به هر قیمت که 
بخواهد میفروشد و با استفاده از امکانات تبلیغاتی گسترده ای که در اختیار دارد قیافه 
حق به جانب و طلبکارانه هم میگیرد همه میدانند که تولیدات داخلی مثل گوشت و مرغ 
و میوه و تره بار و بسیاری از اقلام دیگر که هر روز دچار نوسانات قیمت میشوند به تحریم 
و فشارهای این یا آن دولت خارجی خیلی مرتبط نیست . جلوگیری کردن از ادامه ریزش 
قیمت ارز و سکه و خودرو و پرداخت دهها میلیارد تومان به صندوقهای به ظاهرا قرض 
الحسنه وابسته به ارباب قدرت که سالها کنار گوش بانک مرکزی داراییهای مردم را 
چپاول می کردند و دست آخر غیر قانونی خوانده شدند و خسارت مردم از ذخایر برداشته 
و به آنها داده شد و پایه پولی کشور را بر هم زد و دستکاریهای دیگر در اقتصاد از بورس 
گرفته تا ارز و خودرو و هر چیز دیگری که فکرش را بکنید، چیزی نیســت که مردم 

نفهمند کار مشترک همان مافیاهای اقتصادی و سیاسی و تبلیغاتی است.
ولی بطور کلی میتوان گفت از دردهای اصلی اقتصاد ایران ، سیاسی بودن آن است 
و متغیرهایی که روی آن اثر کرده و میکنند ، عمدتا از این جنس است حال آنکه اقتصاد 
تابع سیاست نیست ، بلکه سیاست باید مطیع اقتصاد باشد. آینده اقتصاد ایران تحت تأثیر 
دو دسته متغیر داخلی و خارجی قرار دارد از یک سو نحوه مدیریت اقتصاد تصمیم گیری 
برای رفع مشکلات بخش تولید و رشد آن در ترسیم آینده اقتصادی نقش دارد و از سوی 
دیگر تحولات خارجی و ارتباط ایران با سایر کشورها و میزان محدودیتهایی که بر کشور 
اعمال می شود اثر قابل توجهی بر اقتصاد ایران دارد. اقتصاد ایران درگیر مسایل حادی 
است که بسیاری از آنها از ضعف مدیرتی نشات می گیرد ، از سوی دیگر شرایط تحریمی 
حاکم نیز باعث کاهش قدرت عمل دولت ها می شود که شاید مهمترین چالش اقتصاد 
ایران به شــمار می آید بنابراین باید ضمن کاهش و لغو تحریم ها ، موضوعاتی مانند 
FATF را نیز برای استفاده حداکثری از شرایط جدید درداخل حل کنیم به امید روزی 
که شــاهد رشــد و شــکوفایی و مدیریتی صحیح در حوزه اقتصادی باشیم مدیریتی که 

دستان فرصت طلبان و سود جویان را در تاثیر گذاری روند قتصاد کوتاه کند. 

خودروهای وارداتی ارزان می شود
مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت گفت: قیمت مصرف کننده بسیاری 

از مدل های خودروهای وارداتی به زودی کاهشی می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، مهدی ضیغمی در یک نشســت خبری آنلاین 
در خصــوص قیمــت عرضــه خودروهــای وارداتی در دور جدیــد گفت: با 
پیگیری های وزیر صمت و همراهی شرکت های وارد کننده و همکاری سایر 
دســتگاه ها، در این عرضه شــرکت های جدیدی با برندهای متعددی حضور 

داشتند.
مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت بیان کرد: نکته مهم و متمایز این 
عرضه این هســت که با این همکاری و همراهی که صورت گرفت قیمت 
نهایی بسیاری از خودروها به ویژه خودروهای با برند تویوتا با کاهش خوبی 

مواجه خواهند شد و قیمت نهایی مصرف کننده پایین تر خواهد آمد.
ضیغمی اظهار کرد: البته این کاهش قیمت برای همه خودروها نیست و 
برخی از این برندها در این عرضه مشــمول این تخفیف خواهند شــد که به 
دلیل تخفیفی هســت که شــرکت ها توانســتند از شرکت های عرضه کننده 

دریافت کنند.
وی افزود: نکته مهم بعدی راهبرد کشور و دولت است که در آینده بسیار 
نزدیک صرفاً شرکت هایی می توانند نسبت به واردات خودرو اقدام کنند که 
بتواننــد از منابــعی خودروی خــود را وارد کنند که قیمت ارزی آن خودرو به 
نسبت سایر تأمین کننده ها قیمت پایین تری باشد تا بتوانند رقابت کنند و به 
تنظیــم بازار کشــور نیز کمک قابل توجــهی را انجام دهند که این به زودی 

اجرایی خواهد شد.
ضیغمی اضافه کرد: کاهش جدی قیمت گمرکی بسیاری از خودروها در 
راه است؛ به عنوان نموه قیمت لوین ۱۲۰۰ هم کاهش قابل توجهی خواهد 

داشت.

یادداشت

خبر

 شرکت سهامی 
برق منطقه ای تهران
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برگ سبز خودرو سواری - کار تویوتا 
پرادو vx4۰۰۰مدل ۲۰۰۸ رنگ سفید

وشماره موتور۵۶۰۷44۱
JTEBU۲۵J9۸۵۱3۰۵4۲ وشماره شاسی

وشماره انتظامی4۸9ج9۵. ایران ۷۵
متعلق به اقای عارف خالویی پور

کد ملی ۲9۸۰۵3۲۰۵3  مفقود گردیده و فاقد اعتبار است.

 سند کارخانه و برگ سبز خودرو سواری فاو
B۵۰Fتیپ بسترن 

رنگ سفید روغنی و مدل ۱394
CA4GD۵۰۲۱3۷۷به شماره موتور

NAGS۸CE۲۲FA۷۰3۵9۷ و شماره شاسی
و شماره انتظامی۱۶۶و ۲۱.  ایران۶۵متعلق به معصومه علی 
توکلی کدملی3۰۲۰۲9۶۲۷۷مفقود گردیده و فاقداعتباراست.

برگ سبز خودرو سواری پراید
مدل ۱3۷۸رنگ دودی روغنی

وشماره موتور۱۲۱۰3۱
S۱4۱۱۲۲۷۸۶۰۱۵۱۲و شماره شاسی

وشماره انتظامی ۵3۶س۶۲. ایران ۷۵ متعلق به عسل حسینی 
بهشت اباد کشکو  شماره ملی۵4۲۰۱4۷4۲4

مفقود گردیده و فاقد اعتبار است.

اصل سند کارخانه و برگ سبز
خودرو سواری پرایدمدل ۱3۸۵

و رنگ سفید روغنی و شماره موتور۱49۷۲۷۰
S۱4۱۲۲۸۵۸۲۸۶۵3و شماره شاسی

و شــماره انتظامی ۵۶۷ج ۵۸. ایران 4۵ متعلق به محمد نخعی 
کدملی۲99۱4۸۶3۱۷مفقود گردیده و فاقد اعتبار است.

رئیس مجلس با انتقاد از عملکرد بانک ها در حوزه مسکن، پیشنهاد 
داده برای رونق بخشی به این بخش، بانک ها از بانک مسکن اوراق 
رهنی خریداری کنند تا توان وامدهی شان افزایش پیدا کند و در نتیجه 
بتوانند به تعهداتشان در زمینه مسکن عمل کنند. کارشناسان معتقدند 
اگر بانک مســکن انقدر توان مالی دارد که بتواند اوراق رهنی ســایر 
بانک ها را بخرد، خودش می تواند این منابع را در اختیار ســازندگان 
مسکن قرار دهد. از طرف دیگر، بانک مسکن باید ۴ یا ۵ ساله اوراق 
رهنی را پرداخت کند. این در حالیســت که زمان بازپرداخت وام های 
مسکن طولانی مدت و حدود ۲۰ ساله است. در نتیجه این سوال پیش 
می آید که بعد از ۵ سال اگر بانک مسکن نتوانست اوراق رهنی را تسویه 
کند، آنگاه چه اتفاقی برای بانک مسکن خواهد افتاد؟ چنین روش هایی 

قطعاً به حل مسئله مسکن کمک نخواهد کرد.
محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس اعلام کرد: به طور متوسط ۵۰ 
درصد درآمد خانواده ها به مســکن اختصاص داده می شــود و این رقم 
در کلان شهرها به ۷۰ درصد می رسد. در دهک های پایین اگر خانواده 
همه درآمد خود را برای مسکن کنار بگذارد، نزدیک به ۷۰ تا ۸۰ سال 
زمان لازم است تا صاحب مسکن شود. این زمان برای قشر متوسط 

به ۵۰ تا ۶۰ سال می رسد و در کلان شهرها این رقم ها بیشتر است.
قالیباف مقصر این اوضاع را بانک های عامل غیر از بانک مسکن 
خواند و گفت: علت اصلی عدم اجرای تعهدات بانک ها دراز مدت بودن 
بازپرداخت وام های مسکن است و بانک های غیر تخصصی انگیزه ای 
برای ارائه تسهیلات با سودهای موجود ندارند. پیشنهاد پرداخت اوراق 

رهنی بسیار خوب است به این معنا که بانک ها می توانند از بانک مسکن 
اوراق رهنی خریداری کنند و با بانک مسکن ۴ یا ۵ ساله آن را پرداخت 

کند تا ظرفیت وامدهی بانک ها افزایش پیدا کند.
کامران ندری کارشناس بانکی در گفتگو با »جهان اقتصاد« گفت: 
اگــر بانک مســکن آنقدر پول دارد کــه اوراق رهنی بانک ها را بخرد، 
خودشــم می تواند برای این بخش تامین مالی کند. اظهارات  رئیس 
مجلس چندان مفهوم نیست. اگر بانک مسکن تنها اوراق را دریافت 
کند و خودش مجبور شود آن را ۴ تا ۵ ساله تسویه کند اما مردم این 
وام ها را ۲۰ ساله تسویه کنند، آنگاه بانک مسکن در زمان سر رسید 

بدهی خود را چگونه باید به بانک ها پرداخت کند؟

وی در ادامه افزود: البته جزئیات چنین موضوعاتی را نمی توان در 
یک سخنرانی بیان کرد اما به نظر می رسد راه حل درستی برای این 
کار انتخاب نشده است. شاید در صورتی که جزئیات بیشتری در مورد 
این راه حل ارائه شود، آنگاه بتوان قضاوت دقیق تری داشت. اما در کل 
به نظر نمی آید که این راه حل مشکل را حل کند و تنها باعث می شود 
که بانک مسکن به دردسر بیفتد. در زمان سررسید احتمالًا بانک مسکن 
مجبور می شــود از بانک مرکزی برای بازپرداخت بدهی ها و ایفای 

تعهدات کمک بگیرد.
ندری ایجاد خلق پول پرقدرت در اقتصاد را مشکل دار خواند و گفت: 
باید تامین مالی مسکن به گونه ای صورت بگیرد که تورم ایجاد نشود 

و خلق پول پرقدرت، باعث ایجاد تورم می شود. آخر این راه حل تورم 
است. مسئولان ریشه مشکلات را رها کرده اند. ریشه مشکلات سیاسی 
است و به این برمی گردد که مردم انگیزه ای برای سرمایه گذاری ندارند. 
از طرفی نمی توانند از منابع ارزان قیمت در خارج از جغرافیای ایران به 
خاطر تحریم ها استفاده کنند. در داخل نیز گرفتار انحصار و فساد گسترده 

هستند.
وی در ادامه افزود: بروکراسی ناکارآمد و هزینه زیاد بخش اداری 
جزو مسائل و مشکلات اصلی کشور است. چون مسئولان نگیزه ای 
برای حل چنین مشکلاتی ندارند، دنبال راه حل هایی می گردند که نه 
تنها چنین راه حل هایی به حل مشکل اقتصاد کمک نمی کند، بلکه 
می تواند اوضاع را بدتر هم بکند. مشکل مسئولین این است که حرف های 
درست را نمی شنوند. خودشان چنین وضعیتی را به وجود آوردند. راه 
حل درست و اساسی این است که باید از چیزی که در گذشته انجام 

شد، عقب نشینی کرد.
این کارشناس بانکی اضافه کرد: باید اشتباهات گذشته را پذیرفت. 
مسئولان نمی خواهند بپذیرند راهی که در گذشته آمده اند درست نبوده 
است. در نتیجه چون به راه غلط توجه نمی کنند، دنبال چنین روش هایی 
می گردند که بعید است به کشور یا به آنها کمک بکند. در واقع آنها به 
مسائل بنیادین و اساسی که چنین معضلی را به وجود آورده است توجه 

نمی کنند.
با وجود قیمت های بالا در بازار مسکن، صحبت از احتمال گرانی 
آن تا پایان ســال اســت. گفته شده شرایط ساخت و ساز به هیچ وجه 
مطلوب نیست و این هشداری برای قیمت ها در آینده خواهد بود. وزارت 
راه و شهرسازی نیز این روزها با صرفاً با ارسال پیامک، از متقاضیان 
مســکن ملی درخواســت پول می کند. بر اساس قانون جهش تولید 
مســکن و وعده های داده شــده به مردم، ساخت سالانه یک میلیون 
واحد مسکونی ضروری است. اما مسئولان تنها از راهکارهای عملی 
برای حل بحران مســکن صحبت می کنند، ولی از عمل یا راه حل 

مناسب برای حل این مشکل خبری نیست

طرح رئیس مجلس برای رفع مشکل مسکن بررسی شد؛

راه حل های غیر کاربردی راهبردهای عالی در بازاریابی
    

    محمدرضا مهدوی راد -  دبیر انجمن علمی بازاریابی تهران
اگر صاحب کسب و کار فقط از نگاه درون به بیرون طرح ریزی و بنیان فعالیت 
خود را انجام دهد به طور قطع موفقیت بلند مدت نخواهد داشت ، موفقیت در فروش 
فقط با طراحی محصول و با افزودن ویژگی های گوناگون و خوشایند درون سازمانی 
اتفاق نمی افتد  ، پایه توفیق با محصول عالی نیست بلکه موفقیت در تمایز است تمایز 
به صورت احتمال و گمانه نیست باید با حقایق بازار و مشتری سازگار باشد . به نظر 
این جمله ساده به نظر می رسد و صاحب بسیاری از حرف آن را می شنوند لیکن در 
انجام آن حوصله و وقتی صرف نمی کنند و اهمیتی برای آنها ندارد . مفهوم اینکه 
محصول خود را به چه کسی بفروشیم و واقعا نیاز مشتری چیست و چرا باید محصول 
ما را انتخاب کند ارزش خلق مزیت آشکار می گردد . وقتی مشتری حق انتخاب دارد 
و می تواند از رقبای ما خرید انجام دهد پس تنها راه برتری ایجاد مزیت است یک 
راهبرد عالی خلق مزیت رقابتی است . برای خلق مزیت رقابتی اولین حرکت از نگاه 
بسیاری از فعالان که کلی نگر و دنباله روی دیگران هســتند کاهش قیمت اســت ، 
دوره ارزش دهی به مشــتری  بوسیله حربه قیمت محدود اســت  اما آگاهی از بازار و 
مشتری و خلق مزیت رقابتی دوره ای  نامحدود دارد . آفرینش برتری و مزیت برای 
مشتری نیاز به تفکر درون سازمانی دارد که مستلزم یک سازمان همسو با این راهبرد 
عالی دارد . این سازمان باید فرایند این مهم را در گستره درونی خود ایجاد نماید درک 
نیاز بازار و مشتری ، استفاده از سرمایه انسانی خلاق ، طراحی محصول ارزشمند و 
کارا برای مشتری بدون پشتیبانی قوی میسر نیست . امروزه این نگاه از فرایند جلوتر 
رفته و مهارت کارکنان از بدو خدمت الویت کار قرار گرفته است . مهارت کشف نیاز 
و خواسته مشتری و تحلیل آن از طریق داده ها مهارت گرانبهایی است . مسیر اتصال 
به خواسته مشتری درک عمیق نه سطحی بازارهای هدف محصول است . این درک 
عمیق نوعی مشترکات و تفاوت ها را برای سازمان ما آشکار می سازد . همه مشتریان 
بالقوه  نمی توانند مشتری ما شوند ، همه مشتریان دارای اشتراکات یکسانی نیستند 
بین آنها تفاوت است ، تفاوت در سلایق و خواسته مرتبط با محصول ما ،رفتار خرید 
آنها یکسان نیست و در ادامه اشتراکاتی نیز بین آنها وجود دارد این اشتراک ها ناشی 
از یک یا چند عامل است که با بررسی و تحلیل عمیق آنها دست یافتنی و به واقعیت 
نزدیک است . برای آنهایی که اشتراک دارند با  توان کسب و کار ما مطابقت دارند 
پیشنهاد ویژه یا همان مزیت ارایه می گردد .با این فعالیت است که جایگاه و مرتبه 
صاحب کسب و کار در مقایسه با رقیب نمایان می گردد . این یک راهبرد عالی و یک 
سو نگری و محدود به قیمت نیست . نقاط قوت فعال اقتصادی در این حرکت محسوس 
و با بنیان سازمان مشتری مدار این مسیر درست راهی جذاب و ناگسستنی با مشتری 
اســت . ترجیحات مشــتری و همســویی با آن از دیگر نکات مهم در راهبرد عالی در 
بازاریابی است . نکته ای که بسیاری از فعالان اقتصادی درک درستی از آن ندارند و 
به روال موجود خود بسنده می کنند گویی که منوال هیچ گاه تغییر پذیر نیست . تاخت 
و تاز تکنولوژی ، تغییرات سیاسی و اجتماعی ،فرهنگی و ..... بی گمان نباید مورد بی 
توجــه ای قــرار گیرد . اگر همــواره راجع به محصولات خودمان حرف بزنیم و از آن 
تعریف و تمجید نماییم و همه مشتریان را به یک حالت ببینیم و پیشنهاد های یکسان 
و بدون انعطاف با توجه به خواسته مشتری به آنها ارایه دهیم و.... اینها فعالیت ما را 
در مسیری محدود و بن بست می رساند و زمانی هوشیار می شویم که رقبا با درک 
درست و توجه به ترجیحات بازار و سلایق مشتریان گوی رقابت را از ما برده اند . یک 
راهبرد عالی دیگر در بازاریابی توجه به داده های مشتری است ، داده های مرتبط با  
اطلاعات مشتریان اعم از نرخ نگهداری نرخ ایجاد تقاضا و تبدیل آنها و مانند اینها ، 
اگر توجه و متمرکز به داده های گذشته که تاریخ مصرف آن رد شده است اکتفا کنیم 
بدیهی اســت برنامه ریزی و بنیان حرکتی ما دارای ایراد و بی نتیجه اســت . ارزش 
حقیقی یک کســب و کار به روابط عمیق او با مشــتریان بســتگی دارد . راهبرد عالی 
دیگر در بازاریابی هدف گذاری است . هر برنامه ای جهت محقق شدن هدفی اجرا 
می گردد بی تردید در مسیر رسیدن به هدف موانع و کم کاستی هایی وجود دارد که  
تا رسیدن به فروش نیازمند برطرف نمودن این موانع است که بعد از آن بایستی اهداف 
کمی و سنجش پذیر بایستی بیان شود و در دستور کار قرار گیرد بی توجه ای به موانع 
مقابل به طور قطع نتیجه جالب توجه ای در اهداف کمی و در نهایت فروش خوشایند 
نخواهد داشت . آگاهی از نقاط قوت و ضعف و فرصت و تهدید در این شرایط اهمیت 
دارد که بایســتی نســبت به آن مطلع بود که این شــفافیت چراغ راه طرح ریزی برای 

شیوه حضور رو ماندگاری در بازار
رقابتی است .  بازاریابی هدایت کننده استراتژی یک سازمان است زیرا هر کاری 
که سازمان از تحقیقات تا تحویل محصول به مشتری انجام می دهد از طریق فعالیت 
و دیدگاه بازاریابی اســت و همســویی ســایر واحد های سازمانی به فعالیت  و اجرای 

راهبردهای بازاریابی تاثیر گذار است

یادداشت

یــک فعال کارگری با بیان اینکه اجرای طرح مزد منطقه ای 
روی جابه جایی نیروی کار اثرگذار است، گفت: با منطقه ای شدن 
دستمزدها، افراد به امید دریافت حقوق و دستمزد بیشتر از روستاها 
و شهرها به کلان شهرها مهاجرت می کنند و این امر موجب خالی 
شدن روستاها و رواج حاشیه نشینی در شهرهای بزرگ می شود

فتح الله بیات در گفت وگو با ایســنا، در ارزیابی احتمال تعیین 
مزد منطقه ای ابراز عقیده کرد و گفت: در بحث تعیین مزد منطقه 
ای باید زیرساختها و چارچوب آن در ابتدا فراهم شود لذا اگر می 
خواهیم به این مسأله ورود کنیم، بحث صنایع مختلف هم ممکن 
اســت به میان آید و با این معضل مواجه شــویم که چگونه مزد 

صنایع را تفکیک کنیم.

وی افزود: معتقدم یکی از دلایلی که باعث شده مزد منطقه ای 
اجرا نشــود، صرفنظر از نبود زیرســاخت های لازم بحث تفکیک 
مزد صنایع است بنابراین در شرایط فعلی بهتر است به این گونه 
مباحث حاشیه ای ورود نشود و به اصل موضوع دستمزد در قالب 

جلسات کارشناسی و پژوهشی پرداخته شود.
رئیــس اتحادیه کارگــران قراردادی و پیمانی درعین حال بر 
لزوم تعیین هزینه سبد معیشت کارگران تاکید کرد: درحال حاضر 
هزینه سبد معیشت در کلان شهرها بین ۲۵ تا ۳۰ میلیون تومان 
و در مناطق کم برخوردار و شهرهای کوچک تا ۲۰ میلیون تومان 
برآورد می شــود و بخش عمده این تفاوت به مواردی همچون 
مسکن برمی گردد زیرا هزینه های مسکن و اجاره بها در شهرهای 

بزرگ بیشتر است.
بیات پیامدهای اجرای مزد منطقه ای را مورد اشاره قرارداد و 
گفــت: ایــن موضوع به طور حتــم روی جابه جایی نیروهای کار 
تاثیرگذار خواهد بود و موجب مهاجرت نیروی کار از مناطق کم 

برخوردار به شهرهای بزرگ خواهد شد.
به گفته وی با منطقه ای شدن دستمزدها، افراد به امید دریافت 
حقوق و دســتمزد بیشــتر از روســتاها و شهرها به کلان شهرها 
مهاجرت می کنند ولی وقتی نمی توانند از عهده هزینه های سنگین 
زندگی و اجاره بها در کلان شــهرها برآیند ناچار به ســکونت در 
حاشیه شــهرها می شــوند و این مساله سرآغاز ایجاد معضلات و 

ناهنجاری های اجتماعی بسیاری خواهد بود.

کارگران و تبعات منطقه ای شدن دستمزدها

وزیر راه و شهرسازی گفت: امیدوارم بر اساس نقشه راهی که 
مقرر اســت توســط دو کشــور ایران و ترکیه تهیه شود به حجم 
مبادلات تجاری دو کشــور در چارچوب هدف گذاری ۳۰ میلیارد 

دلاری دست یابیم.
به گزارش خبرگزاری مهر، فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی 
جمهوری اسلامی ایران در بیســت و نهمین اجلاس کمیسیون 
مشــترک اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری ترکیه 
اظهــار کرد: امیدوارم این نشســت ســرآغاز فصــل جدیدی از 

همکاری های اقتصادی میان دو کشور باشد.
وی افزود: امیدوارم با پیگیری توافقات بیست و نهمین کمیسیون 
مشترک در حوزه های حمل و نقلی، امور گمرکی و مرزی، انرژی، 
بانکی و تجارت ترجیحی، باب همکاری های جدید میان دو کشور 
گشوده شود و شاهد توسعه بیش از پیش روابط و مناسبات تجاری 

دو کشور باشیم.
وزیر راه و شهرســازی در ادامه با بیان اینکه »حجم مبادلات 
تجاری دو کشــور در ســال ۱۴۰۲، ۱۱.۷ میلیارد دلار بوده است.« 
گفت: در هشت ماهه نخست سال ۱۴۰۳ این حجم به ۱۲.۲۶۵ 
میلیارد دلار رسیده است که ۶۳,۳ درصد رشد را نشان می دهد. در 
همین راستا امیدوارم بر اساس نقشه راهی که مقرر است توسط 

دو طرف تهیه شود به حجم مبادلات تجاری دو کشور در چارچوب 
هدف گذاری ۳۰ میلیارد دلاری دست یابیم.

صــادق افزود: همکاری در حوزه ترانزیتی یکی از زمینه های 
مهم و اساسی همکاری بین دو کشور است. هر چند در سال های 
اخیر برای ارتقای این بخش از روابط اقدامات خوبی صورت گرفته 
ولی ظرفیت دو کشور در حوزه حمل و نقل جاده ای ریلی، هوایی 
و دریایی بسیار بیش از میزان فعلی می باشد. در عین حال مشکلاتی 
در حوزه ترانزیت دو کشــور وجود دارد که باید با برگزاری کمیته 
حمل و نقلی و هم اندیشی کارشناسان مربوطه در دو کشور برای 

آنها چاره اندیشی شود.
وزیر راه و شهرســازی جمهوری اسلامی ایران در ادامه بیان 
کرد: اتصال ریلی جدید دو کشور در نقطه چشمه ثریا جهت تکمیل 
مسیر ترانزیتی ریلی شرقی غربی، برگزاری پنجمین نشست کمیته 
بندری و دریانوردی از سرگیری قطار مسافری تهران وان و تهران 
آنکارا از جمله موضوعات مهم حمل و نقلی است که می بایست با 

اهتمام دو کشور پیگیری های لازم در مورد آنها صورت پذیرد.
وی با اشاره به همکاری های حوزه انرژی میان دو کشور اظهار 
کرد: در حوزه انرژی به ویژه صادرات نفت و گاز قرارداد گازی ایران 
و ترکیه با ظرفیت مناسبی تا سال ۲۰۲۶ دارای اعتبار است. موضوع 

تمدید قرارداد ۲۵ ساله گازی برای هر دو کشور از اهمیت بالایی 
برخوردار است و با توجه به شروع مذاکرات تمدید امیدوارم بتوانیم 
به نتایج خوب دقیق همراه با ضمانت اجرایی دست یابیم. در زمینه 
برق و فعال کردن پروژه تبادل برق بین دو کشور نیز امیدوارم هرچه 
ســریع تر این پروژه عملیاتی شــود.صادق افزود: در حوزه توسعه 
تجارت، مذاکرات بازنگری و اصلاح موافقتنامه تجارت ترجیهی 
طبق توافق رؤسای جمهور دو کشور می بایست هر چه زودتر شروع 
شــود. برگزاری این کمیسیون فرصت مناســبی را برای تشکیل 
کارگروهی ویژه و رایزنی جهت نیل به نتیجه مطلوب دو طرف را 

فراهم کرده است.
وی بیان کرد: توســعه تجارت دو کشور نیازمند ارتقای روابط 
بانکی اســت و چاره اندیشی برای حل مشــکلاتی که به دلیل 
تحریم هــای یکجانبه و ظالمانه آمریکا به وجود آمده ضروری به 
نظر می رســد ارزیابی ما این اســت که علی رغم وجود تحریم ها و 
محدودیت های غیر قانونی و ظالمانه زمینه های همکاری بانکی 

مناسبی در این حوزه وجود دارد.
رئیس کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و ترکیه خاطرنشان 
کرد: توسعه تجارت مرزی و نیز فعال سازی بازارچه های مرزی در 
جهت کمک به معیشــت مرزنشینان دو کشــور، از جمله اقدامات 

مهمی اســت که همواره در دســتور کار دولت جمهوری اسلامی 
ایران قرار دارد. با بازگشایی گذرگاه جدید مرزی چهارم در نقطه 
کوزه رش-گلینجیک؛ امیدوارم بزودی شاهد توافق دو کشور بر 

بازگشایی گذرگاه پنجم در نقطه چیلی - چالدران باشیم.
صادق با اشاره به حوزه گردشگری گفت: در این حوزه در سال 
گذشته حدود ۳ میلیون نفر ایرانی به عنوان گردشگر از ترکیه بازدید 
کرده اند که نشــان دهنده ظرفیت بسیار مهمی در همکاری های 
اقتصادی دو کشــور اســت و می بایست با برگزاری نشست ها و 
کمیته های تخصصی بین دو کشــور این ظرفیت مهم را توســعه 

دهیم.

آمــار قربانیــان آلودگی هوا در ایران به ۵۰,۰۰۰ نفر در ســال 
می رسد که نشان دهنده شدت بحران آلودگی هوا در کشور است. 
کارشناسان معتقدند یکی از علل اصلی آلودگی هوا، توسعه عمودی 
شهرها و بلندمرتبه سازی است. بررسی ها نشان داده است توسعه 

افقی می تواند در کاهش آلودگی موثر باشد.
به گزارش ایســنا، آلودگی هوا در ایران به معضلی گســترده 
تبدیل شده است و به گفته کارشناسان محیط زیست، از علل مهم 
تشدیدکننده این مشکل، گسترش عمودی شهرهاست. پژوهشی 
با عنوان »ارزیابی اثر بلندمرتبه سازی بر جریان باد شهری« نشان 
می دهد که ســاختمان های بلند در منطقه ۲۲ تهران می توانند 
جریان طبیعی باد را مختل کرده است و آلاینده ها را به درون شهر 
هدایت کنند که به افزایش آلودگی منجر می شــود. کارشناسان 
معتقدند برای حل این مشکل، باید به جای توسعه عمودی، شهرها 

به صورت افقی گسترش یابند.
بر اساس گزارش برنامه محیط زیست سازمان ملل متحد، در 
سال ۲۰۲۱، حدود ۴.۷میلیون نفر در جهان به علت آلودگی هوا 
جان باخته اند. در ایران نیز، آمار مرگ ومیر ناشی از آلودگی هوا به 
۴۹هزار نفر در سال می رسد. این آمار نشان دهنده بحران سلامتی 
جهانی است، زیرا آلودگی هوا بعد از فشار خون بالا، دومین عامل 
خطر بزرگ برای مرگ زودرس در سطح جهان محسوب می شود. 
این خطر به ویژه برای کودکان شــدیدتر اســت، زیرا ۲۶درصد از 
مرگ ومیر نوزادان به آلودگی هوا نســبت داده می شــود. تماس با 
ذرات ریــز آلودگی به بیماری های کلیدی مانند ســکته مغزی، 

بیماری قلبی و سرطان مرتبط است و تأثیرات مخربی بر سلامت 
جهانی دارد.

قرار گرفتن در معرض ذرات معلق در سال ۲۰۲۱ باعث کاهش 
میانگین امید به زندگی جهانی به میزان تقریباً یک سال و هشت ماه 
شــد. علاوه بر ارتباط ایــن ذرات با بیماری های خطرناکی مانند 
اختلالات ریوی و تنفسی، می توانند به مشکلاتی مانند اختلالات 
روانی و دیابت نیز دامن بزنند. تاثیر این آلودگی ها به ویژه بر رشد 
شناختی کودکان قابل توجه است و لزوم اقدام فوری برای کاهش 
آلودگی هوا را نشــان می دهد. بنابراین، بهبود کیفیت زندگی در 
سراســر جهان، به ویژه در ایران، امری ضروری است که نیازمند 
تلاش های گســترده برای کنترل آلودگی اســت. در نمودار زیر 
درصد بیماری هایی که براساس آلودگی هوا ایجاد می شود، نشان 

داده شده است.
بر اســاس یادداشــت محمدصابر باغ خانی پور، کارشــناس 
محیط زیست و مدیرکل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری 
تهران، یکی از دلایل اصلی افزایش آلودگی هوا در اثر برج سازی، 
اختلال در جریان طبیعی باد است. او تأکید کرد که تراکم برج ها 
می تواند مانع از جابه جایی مؤثر توده های سنگین هوا شده و باعث 
محبوس شــدن آلاینده ها در فضا شود. علاوه براین، پروژه های 
بلندمرتبه سازی معمولًا با افزایش تردد خودروهای سنگین و باری 
همراه هستند. این خودروها به دلیل آلایندگی بالا، نقش عمده ای 
در افزایــش میزان آلودگی در مناطــق اطراف دارند. همچنین، 
نخاله های ساختمانی تولید شده در این پروژه ها، به ویژه در هنگام 

برداشــت، حمل و دفن آن ها، ســهم زیادی در ایجاد گرد و غبار و 
افزایش آلودگی هوا دارند. تخریب فضای سبز نیز در راستای توسعه 
برج ها به شدت بر محیط زیست تأثیر می گذارد و این موضوع به 
یــکی از مســائل چالش برانگیز میان فعالان محیط زیســت و 

مسئولان شهری تبدیل شده است.
نتایج پژوهشی با عنوان »ارزیابی اثر بلندمرتبه سازی بر عملکرد 
جریان باد شــهری« نشــان می دهد که در منطقه ۲۲ تهران، 
ساخت وسازهای بلند به اختلال در حرکت طبیعی هوا و هدایت 
آلاینده ها به سمت شهر منجر می شود. این پژوهش تأکید دارد 
که توســعه عمودی بدون توجه به شــرایط اقلیمی و جریان باد 
می توانــد آلودگی هوا را به طور چشــمگیری افزایش دهد. این 
اختلال در جریان هوا، زمینه ساز تجمع آلاینده ها در فضا و تأثیر 
منفی بر کیفیت هوا است که می تواند مشکلات تنفسی و سلامتی 
را برای شــهروندان به همراه داشــته باشد. به همین دلیل، نیاز به 
مدیریت دقیق تر پروژه های بلندمرتبه ســازی در شهرها بیش از 

پیش احساس می شود.
علاوه براین، تراکم بالا و ساخت وســاز عمودی و  محدودیت 
در توسعه افقی، نه تنها باعث افزایش آلودگی هوا می شود، بلکه 
مصرف انرژی و سوخت را نیز به شدت افزایش می دهد. محمد 
منان رئیسی، نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس، به این نکته 
اشــاره کرد که این مدل شهرســازی به طور مستقیم بر مصرف 
حامل های انرژی مانند بنزین و برق تأثیرگذار اســت. در نتیجه، 
ترافیک های ســنگین در کلان شهرها و مصرف بالای سوخت، 

منجر به افزایش آلایندگی هوا و مشــکلات زیســت محیطی 
می شود.

ساختمان های بلند نه تنها باعث محبوس شدن آلاینده ها در 
مناطق شهری می شوند بلکه با افزایش تراکم و ترافیک، مصرف 
بنزین و انرژی را نیز به شــدت افزایش می دهند. این شــرایط در 
کنار آلودگی های ناشی از تردد خودروها، به تشدید بحران آلودگی 
هوا کمک می کند. محمد منان رئیسی، عضو کمیسیون عمران 
مجلس، دراین خصوص گفت: »مدیریت انرژی کشــور باید به 
ســمت اســتفاده از انرژی های پاک و پایدار برود. درست نیست با 
این همه نیروی خورشیدی، ناترازی برق در کشــور وجود داشته 
باشد. برای رسیدن به این حد عالی نیز باید الگوی شهرها اصلاح 
شود.« اصلاح الگوی شهری به معنای توسعه افقی است. وزارت 
راه و شهرسازی ۱.۸میلیون هکتار زمین در اختیار دارد که درصورت 
اســتفاده از تنها ۶درصد این اراضی برای توســعه شهری، امکان 
گسترش شهرها به شیوه افقی فراهم می شود. این تغییر می تواند 

به کاهش آلودگی کمک کند.

دستیابی به تجارت ۳۰ میلیارد دلاری با ترکیه

ارتباط آلودگی هوا و مدل توسعه شهری؛

بلندمرتبه سازی چه نقشی در جان  باختن ۵۰ هزار نفر دارد؟

آخرین اخبار و تازه ترین  تحلیل ها  را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

مدیریت محترم شرکت نوین نت باختر
سلام علیکم

به استحضار می رساند مشاغل درخواستی آقای علی رستمی در کمیته بدوی مورخ 
۱۴۰۳/۰۷/۰۹ مشاغل سخت و زیان آور مطرح و مورد تأئید قرار گرفته است .

*مقتضی اســت به استاند مواد ۳ و ۶ آیین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آور 
طی مدت ۲ سال نسبت به ایمن سازی و بهسازی محیط کار اقدام فرمائید .

**رأی کمیته بدوی حداکثر ظرف ۱۵ روز اداری پس از ابلاغ در قالب فرم شماره 
)۴( قابل تجدید نظر خواهی در کمیته تجدید نظر این اســتان می باشد و در غیر 
این صورت رأی صادره برای اشخاص داخل کشور سه ماه و برای افراد مقیم خارج 
کشــور ، شــش ماه از تاریخ ابلاغ رأی ، مطابق قانون آیین دادرسی دادگاه های 

عمومی و انقلاب در امور مدنی ، در دیوان عدالت اداری قابل اعتراض است .
هوشیار جوهری
رئیس کمیته بدوی مشاغل سخت و زیان آور استان کرمانشاه

مفقودی
مدرک فارغ التحصیلی آقای امیرپاکزادفرزند سردار  بشماره 
شناسنامه ۱۴صادره از ایلام مقطع کارشناسی رشته معماری 
صــادره از واحد دانشــگاه آزاد ایلام بشــماره ۶۶۵۲مفقود 

گردیده که از درجه اعتبار ساقط میباشد

مفقودی 
بــرگ ســبزخودروی ســواری پژو۲۰۶مدل۱3۸9برنــگ نقره 
شــاسی ۱33۸۸۰۱۸34۱وشــماره  موتــور  شــماره  بــا  ایی 

NAAP4۱FD3AJ۲۷۷۶۵4وشــماره پلاک۶33ق۷۸ایــران 
3۰متعلــق به خانــم سیده زینــب خاتــمی فرد،مفقودگردیده 

وازدرجه اعتبارساقط می باشد.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱4۰3۶۰3۰۶۰۰۶۰۰99۷۷ هیأت اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد محمدی بایزیدی 
فرزند غلامحسین به شماره شناسنامه ۰۶9۰۰9۱۵۶۷ صادره از تربت حیدریه در یک باب ساختمان 
به مساحت ۱۲3/۸۰ متر مربع قسمتی از پلاک شماره ۶۸۸ فرعی از اراضی صومعه پلاک ۱۲۲ اصلی 
دهستان اربعه واقع در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواسطه 
از پروین شیبانی و رخشنده وحیددخت سرابی ورثه مالک رسمی غلامحسین شیبانی مقدم محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض، طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
 تاریخ انتشار نوبت اول:۱4۰3/۰9/۰۸

 تاریخ انتشار نوبت دوم :۱4۰3/۰9/۲4
میم الف۶۷۲

سید امین موسوی 
رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی تحدید حدود اختصاصی حوزه ثبتی شهر چمستان
پیرو آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی و به استناد تبصره ماده ۱۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون اخیر الذکر 
تحدید حــدود پلاک ۳۷۲ فرعی از اصلی واقع در قریه ســالده علیا بخش ۱۱ 
بنام زهره حیدرزاده نســبت به ششــدانگ یک قطعه زمین با کاربری زراعی به 
مساحت ۲۲۸/۳۷ متر مربع طبق رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۱۳۰۲۲۱۶۲ مورخ 
۱۴۰۳/۰۸/۲۸ هیت قانون تعیین تکلیف در ساعت ۱۰ صبح چهار شنبه مورخه 

۱۴۰۳/۱۱/۰۳ در محل وقوع ملک بعمل خواهد آمد .
لذا از متقاضی و مالکین املاک مجاور و صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت میشــود 
در وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور بهم رســانند بدیهی اســت در صورت 
عــدم حضور متقاضی و یا نماینده قانــونی آنان طبق ماده ۱۵ قانون ثبت ملک 
مورد با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید خواهد شد معترضین میتوانند 
به استناد ماده ۲۰ قانون ثبت و مواد ۷۴ و ۸۶ آیین نامه قانون ثبت ظرف مدت 
۳۰ روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود اعتراض خود را کتباً به این 
اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به واحد ثبتی مبادرت 
به تقدیم دادخواســت به مرجع قضائی نماینــد در غیر اینصورت با ارائه گواهی 
عدم تقدیم داد خواست توسط متقاضی و یا نماینده قانونی وی و بدون توجه به 

اعتراض واصله عملیات ثبتی با رعایت مقررات ادامه می یابد .
شناسه آگهی : ۱۸۴۶۷۹۰

تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۰۹/۲۴
رئیس ثبت اسناد و و املاک شهر چمستان
عین اله تیموری

آگهی ابلاغ کارگاه / شرکت اسکان سازه پاسارگاد   
باتوجه به درخواست بازنشستگی پیش از موعد سعید اشکان   در کارهای سخت و زیان آور که در جلسه کمیته بدوی 
استانی  مورخ  ۱4۰3/4/۲3 این اداره کل مطرح شده ، شغل بارشمار  از تاریخ  93/۸/۱  لغایت 9۵/۱۲/3۰  گروه ب 
مورد تایید قرار گرفته است. لذا مطابق با تبصره ۵ ماده ۸ تصویب نامه هیئت محترم وزیران، رأی مذکور ظرف مدت 
۱۵ روز اداری از تاریخ ابلاغ نامه با ارائه تقاضای کتبی ) فرم شماره 4 ( قابل تجدید نظر خواهی می باشد و در غیر این 

صورت رأی مذکور قطعی و لازم الاجراست. 
اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر

*****
آگهی ابلاغ کارگاه / شرکت خدماتی اسکله روشن   

باتوجه به درخواست بازنشستگی پیش از موعد سعید اشکان   در کارهای سخت و زیان آور که در جلسه کمیته بدوی 
استانی  مورخ  ۱4۰3/4/۲3 این اداره کل مطرح شده ، شغل بارشمار  از تاریخ  ۸3/۷/۱  لغایت ۸۵/۲/3۱  گروه ب 
مورد تایید قرار گرفته است. لذا مطابق با تبصره ۵ ماده ۸ تصویب نامه هیئت محترم وزیران، رأی مذکور ظرف مدت 
۱۵ روز اداری از تاریخ ابلاغ نامه با ارائه تقاضای کتبی ) فرم شماره 4 ( قابل تجدید نظر خواهی می باشد و در غیر این 

صورت رأی مذکور قطعی و لازم الاجراست. 
اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر

*****
آگهی ابلاغ کارگاه / شرکت درب و پنجره سازی غلامی   

باتوجه به درخواست بازنشستگی پیش از موعد غلامرضا اشکانی  در کارهای سخت و زیان آور که در جلسه کمیته 
بدوی استانی  مورخ  ۱4۰3/۶/۵ این اداره کل مطرح شده ، شغل جوشکار  از تاریخ  ۷۰/۲/۱  لغایت ۷۰/۵/3۱ و از 
تاریخ  ۷۱/۶/۱  لغایت ۷۱/۱۱/3۰  گروه ب مورد تایید قرار گرفته است. لذا مطابق با تبصره ۵ ماده ۸ تصویب نامه 
هیئت محترم وزیران، رأی مذکور ظرف مدت ۱۵ روز اداری از تاریخ ابلاغ نامه با ارائه تقاضای کتبی ) فرم شماره 4 ( 

قابل تجدید نظر خواهی می باشد و در غیر این صورت رأی مذکور قطعی و لازم الاجراست. 
اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر

*****
آگهی ابلاغ کارگاه / شرکت درب و پنجره سازی 

باتوجه به درخواست بازنشستگی پیش از موعد غلامرضا اشکانی  در کارهای سخت و زیان آور که در جلسه کمیته 
بدوی استانی  مورخ  ۱4۰3/۶/۵ این اداره کل مطرح شده ، شغل جوشکار  از تاریخ  ۷۰/۶/۱  لغایت ۷۰/۷/3۰ و از 
تاریخ  ۷3/3/۱  لغایت ۷3/۵/۱ و از تاریخ  ۸۰/۸/۱  لغایت ۸۰/۱۲/۲9  و از تاریخ  ۸۱/۱/۱  لغایت ۸۱/۷/3۰    گروه ب 
مورد تایید قرار گرفته است. لذا مطابق با تبصره ۵ ماده ۸ تصویب نامه هیئت محترم وزیران، رأی مذکور ظرف مدت 
۱۵ روز اداری از تاریخ ابلاغ نامه با ارائه تقاضای کتبی ) فرم شماره 4 ( قابل تجدید نظر خواهی می باشد و در غیر این 

صورت رأی مذکور قطعی و لازم الاجراست. 
اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر

*****
آگهی ابلاغ کارگاه / شرکت درب و پنجره سازی مهرانگیز کرمی   

باتوجه به درخواست بازنشستگی پیش از موعد غلامرضا اشکانی  در کارهای سخت و زیان آور که در جلسه کمیته 
بدوی استانی  مورخ  ۱4۰3/۶/۵ این اداره کل مطرح شده ، شغل جوشکار  از تاریخ  ۸۱/9/۱  لغایت ۸۲/۷/۲۷ و از 
تاریخ  ۸۱/9/۱  لغایت ۸۲/۷/۲۷ و از تاریخ  ۸۲/۱۰/۱  لغایت ۸3/۶/3۱      گروه ب مورد تایید قرار گرفته است. لذا 
مطابق با تبصره ۵ ماده ۸ تصویب نامه هیئت محترم وزیران، رأی مذکور ظرف مدت ۱۵ روز اداری از تاریخ ابلاغ 
نامه با ارائه تقاضای کتبی ) فرم شماره 4 ( قابل تجدید نظر خواهی می باشد و در غیر این صورت رأی مذکور قطعی 

و لازم الاجراست. 
اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر

*****
آگهی ابلاغ کارگاه / شرکت درب و پنجره سازی )غلامحسین رحمتی(   

باتوجه به درخواست بازنشستگی پیش از موعد غلامرضا اشکانی  در کارهای سخت و زیان آور که در جلسه کمیته 
بدوی استانی  مورخ  ۱4۰3/۶/۵ این اداره کل مطرح شده ، شغل جوشکار  از تاریخ  ۷۲/۸/۱  لغایت ۷۲/9/3۰ گروه ب 
مورد تایید قرار گرفته است. لذا مطابق با تبصره ۵ ماده ۸ تصویب نامه هیئت محترم وزیران، رأی مذکور ظرف مدت 
۱۵ روز اداری از تاریخ ابلاغ نامه با ارائه تقاضای کتبی ) فرم شماره 4 ( قابل تجدید نظر خواهی می باشد و در غیر این 

صورت رأی مذکور قطعی و لازم الاجراست. 
اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر

*****
آگهی ابلاغ کارگاه / شرکت جوشکاری و تولید مصنوعات فلزی و درب و پنجره سازی آهنی ناصحی   

باتوجه به درخواست بازنشستگی پیش از موعد غلامرضا اشکانی  در کارهای سخت و زیان آور که در جلسه کمیته 
بدوی استانی  مورخ  ۱4۰3/۶/۵ این اداره کل مطرح شده ، شغل جوشکار  از تاریخ  9۵/۱/۱  لغایت 9۶/۱۲/۲9 گروه 
ب مورد تایید قرار گرفته است. لذا مطابق با تبصره ۵ ماده ۸ تصویب نامه هیئت محترم وزیران، رأی مذکور ظرف 
مدت ۱۵ روز اداری از تاریخ ابلاغ نامه با ارائه تقاضای کتبی ) فرم شماره 4 ( قابل تجدید نظر خواهی می باشد و در 

غیر این صورت رأی مذکور قطعی و لازم الاجراست. 
اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر

*****
آگهی ابلاغ کارگاه / شرکت درب و پنجره سازی داراب زارع    

باتوجه به درخواست بازنشستگی پیش از موعد غلامرضا اشکانی  در کارهای سخت و زیان آور که در جلسه کمیته 
بدوی استانی  مورخ  ۱4۰3/۶/۵ این اداره کل مطرح شده ، شغل جوشکار  از تاریخ  ۷9/۱/۱  لغایت ۸۰/۵/3۱ گروه ب 
مورد تایید قرار گرفته است. لذا مطابق با تبصره ۵ ماده ۸ تصویب نامه هیئت محترم وزیران، رأی مذکور ظرف مدت 
۱۵ روز اداری از تاریخ ابلاغ نامه با ارائه تقاضای کتبی ) فرم شماره 4 ( قابل تجدید نظر خواهی می باشد و در غیر این 

صورت رأی مذکور قطعی و لازم الاجراست. 
اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر

قوه قضائیه
اداره کل ثبت اسنادواملاک استان همدان

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک همدان-ناحیه یک
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3قانون وماده۱3 آئین نامه قانونی تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی

برابررای شماره  ۱4۰3۶۰3۲۶۰۰۱۰۰۲۶39مورخ ۱4۰3/۰۸/۱3هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک همدان-ناحیه  یک تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای آرش عظیمی فرزند شمس اله  بشماره شناسنامه ۶9۶9صادره از همدان در چهاردانگ مشاع 
از شش دانگ  یکباب خانه به مساحت ۱۶۸ متر مربع  قسمتی از پلاک ۱۱9 الی  ۱۲۱ فرعی از 4 اصلی واقع در 
حومه بخش سه همدان به نشانی ششصد دستگاه ،خیابان توحید روبروی بهزیست  خریداری مع الواسطه از مالکین 
نوروزیان،شیرزاد  منوچهری،میرزاعلی  منوچهری،فتحلی  عنبری،عباس  اکبر  نوروزیان،علی  غلامعلی  آقایان  رسمی 
منوچهری،براتعلی منوچهری ،سهراب منوچهری محرز گردیده است لذابه منظوراطلاع عموم مراتب دردو نوبت به 
فاصله ۱۵ روزآگهی می شود.درصورتی که اشخاص نسبت به صدورسندمالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود رابه این اداره تسلیم وپس ازاخذرسید،ظرف مدت 
یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خودرابه مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادرخواهدشد.
تاریخ انتشارنوبت اول:۱4۰3/۰9/۰۸

تاریخ انتشار نوبت دوم:۱4۰3/۰9/۲4
شماره م الف : ۱۵9۵

رئیس ثبت اسنادواملاک استان همدان : رضا شیرخانی خرم

آگهی موضوع ماده  ۳  قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رأی شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۰۱۲۰۰۵۸۶۶ مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۶ هیات اول/دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم شهربانو خدام فرزند منوچهر بشماره 
شناســنامه ۳۱۸۸ کدملی ۰۰۷۳۷۷۳۴۹۲ صادره از تهران در ششــدانگ یک قطعه زمین محصور 
بــا بنای احداثی به مســاحت ۲۰۰ متر مربع پلاک ۲ فرعی از ۱ اصــلی در حسین اباد حاج تقی 
شهرســتان گرمسار خریداری از مالک رسمی آقای/خانم ورثه محمدصادق نصیری  محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود. در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۹/۰۷
تاریخ انتشار نوبت دوم:  ۱۴۰۳/۰۹/۲۴

شناسه : ۱۸۳۳۵۷۰
حسین چلوئی ـ  رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی رای هیات قانون تعین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
بر ابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک منطقه ۱ شهرســتان 
سنندج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده. لذا بدینوسیله مشخصات املاک 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع عموم در روزنامه کثیر الانتشــار ومحلی آگهی میگردد. 
در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند ، می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ انصافی در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خــود را به مرجع قضائی تقدیم نموده و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند. بدیهی اســت در 
صورت انقضاء مدت مذکور و عدم وصول اعتراض ســند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شــد. 

صدور سندم الکنت ماتع مراجعه منظور به دادگاه نیست.
۱-ششــدانگ یک باب خانه به نام خانم خدیجه کریمی فرزند تکش صادره مریوان به مســاحت 
ششدانگ ۱۲۵،۳۰ مترمربع پلاک ۵۰۶ فرعی از ۱۱۲۴- اصلی بخش یک منطقه ۲ سنندج انتقالی 

برابر قولنامه شماره ۵۱۸،۱۲۷ مورخ۱۳۸۸/۰۸/۲۴ و دست نوشته بدون تاریخ و شماره
تاریخ نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۲۴
تاریخ نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۰۹

احمدیان رئیس ثبت اسناد منطقه ۲ سنندج از طرف طالب یوسفی معاون

پیرو آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی 
و بــه تبصره ذیل مــاده ۱۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانــون اخیر الذکر تحدید حدود 
املاک مشــروحه ذیل در ساعت و تاریخهای مقرر در محل عمل خواهد آمد وقوع ملک 

به شرح ذیل:
املاک متقاضی هاجر حسین پور پایین رودپشــتی فرزند رجبعلی نســبت به شش دانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن بمســاحت ۲۸۰/۲۷ متر مربع قســمتی از پلاک 

فرعی از ۹- اصلی بخش هفت ثبت جویبار خریداری از عباس حسین پور
بشماره کلاسه  ۱۴۰۳۱۱۴۴۱۰۰۱۴۰۰۰۱۰۶
تاریخ تحدید حدود یک شنبه ۱۴۰۳/۱۰/۲۳

لــذا از متقاضیــان و مالکین املاک مجاور و صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت میشــود در 
وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور به هم رسانند بدیهی است در صورت عدم حضور 
متقــاضی و یا نماینده قانونی آنان طبق ماده ۱۵ قانــون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود 
اظهار شــده از طرف مجاورین تحدید خواهد شــد معترضین میتوانند به استناد ماده ۲۰ 
قانــون ثبت و مواد ۷۴ و ۸۶ آئین نامه قانون ثبت ظــرف مدت ۳۰ روز از تاریخ تنظیم 
صورت مجلس تحدید حدود اعتراض خود را کتبا به این اداره تســلیم و ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض به واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع قضائی 
نمایند در غیر اینصورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست توسط متقاضی و یا نماینده 
قانونی وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات ثبتی با رعایت مقررات ادامه می باید.

شناسه آگهی : ۱۸۴۶۲۷۸
تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۰۹/۲۴

سقا 
رستان جویبار

دولت چهاردهم با هدف کاهش ناترازی اقتصادی حرکت به سمت 
حذف ارز چند نرخی و نزدیک کردن قیمت ارز با بازار ازاد را در پیش 
گرفته و سعی دارد با پذیرش FATF  مشکلات اقتصادی کشور را 
به حداقل برساند . اگرچه که در این میان چالش هایی همچون تحولات 
منطقه ای و تحریم ها همچنان تحقق سیاست های اقتصادی دولت 
را با اما و اگر مواجه می کند . موضوعی که به اعتقاد کارشناسان برای 
تحقق این سیاست به الزاماتی نیاز است که در راس آنها رفع تحریم 
ها قرار دارد . در غیر اینصورت با تورم بیش از ۴۰ درصدی ثبات ارزی 

عملا نمی تواند محقق شود.
تا قبل از روی کار آمدن دولت چهاردهم، نرخ ارز در مسیر افزایشی 
قرار داشت اما در ادامه و در ایام منتهی به انتخابات رو به کاهش حرکت 
کرد که این روند تا تیرماه ادامه داشــت؛ به طوری که قیمت دلار که 
اوایل سال جاری تا ۶۳ هزار تومان بالا رفته بود در یک فرآیند کاهشی 
تــا محــدوده ۵۷ هزار تومان پایین آمد. از تیرماه به بعد مجددا منحنی 
قیمت ارز رو به بالا حرکت کرد. از اوایل آذرماه نیز وارد کانال ۷۰ هزار 

تومان شده است.
از ســوی دیگر دلار طی ســالهای گذشــته چند نرخی شده که 
آسیب هایی را به اقتصاد کشور وارد کرده است؛ به طوری که هم اکنون 
پنج نرخ متفاوت شامل دلار آزاد، نیما، سنا، مبادله ای و بانکی در کشور 

وجود دارد که قیمت هریک متفاوت از دیگری است.
دولت چهاردهم با این اســتدلال که چندنرخی بودن ارز به ایجاد 

رانت و فســاد می انجامد قصد دارد تا قیمت دلار آزاد و نیما را به هم 
نزدیــک کند. وزیــر اقتصاد می گوید که از محل چند نرخی بودن ارز 
۱۷۰۰ همت رانت توزیع شده است. عبدالناصر همتی معتقد است که 
با سرکوب نرخ ارز کسری بودجه عظیم نزدیک به هزار همتی به کشور 
تحمیل شــد.در این راســتا  تیم اقتصادی دولت، برنامه نزدیک شدن 
قیمــت ارز نیمــا و بازار آزاد را دنبال می کند  در این رابطه و تحقق این 
سیاست مرتضی دلخوش می گوید: در روزهای اخیر به دلیل تحولات 

منطقه و جنگ سوریه بازار ارز تحت تاثیر قرار گرفته است.
وی افــزود: معتقدم مادامی که درگیر تحریم ها هســتیم تمامی 

سیاستهای تعدیل اقتصادی مثل تک نرخی شدن قیمت ارز با چالش 
مواجه می شود. ما در تحریم هستیم و اقتصاد ما تعادل لازم را ندارد. 

در این شرایط بازار ارز ناچارا به سمت چند نرخی می رود.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه سیاست حذف ارز رانتی یا 
تک نرخی شــدن قیمت ارز، سیاســت درستی است بیان کرد: اما باید 
الزامات شــرایط اقتصادی کشــور را ببینیم. ما مبادله خارجی چندانی 

نداریم و سیگنال های منفی به سمت اقتصاد ایران می آید.
وی تاکید کرد: کف تورم ۴۰ درصد اســت. طبیعتا قیمت دلار در 
این شرایط صعودی می شود. در حال حاضر با سیاست سرکوب ارزی 

قیمت دلار را پایین نگه داشته ایم که به مثابه جمع شدن فنر است و 
اگر رها شــود ممکن اســت نرخ دلار تا محدوده ۱۰۰ هزار تومان بالا 
برود. واردات بسیاری از کالاها ممنوع اســت که اگر بخواهیم آنها را 

آزاد کنیم تقاضا برای ارز زیاد می شود.
به گفته دلخوش، هرچقدر دلار نیمایی را بالا ببریم قیمت ارز بازار 
آزاد هم بالا می رود؛ زیرا با یکدیگر کشش قیمتی دارند. اینها همه به 
شــرایط اضطراری اقتصاد کشور برمی گردد اما اگر اوضاع بهبود پیدا 
کند دیگر این مسائل مطرح نیست. حتی به نظر من تقاضای کریسمس 
یا نوروز هم اثر چندانی روی قیمت دلار ندارد. عوامل اصلی بالا رفتن 
قیمت ارز، ناترازی اقتصادی و عدم ثبات بین المللی اســت که همه 
بخش ها از جمله انرژی، نقدینگی، بانک ها و صنعت کشور را درگیر 

کرده است.
وی راهکار اصلی بهبود اوضاع اقتصادی کشــور و کنترل تورم را 
تنش زدایی در سطح بین المللی دانست و گفت: خوشخبتانه رییس جمهور 
راه صحیحی را در پیش گرفته است. این سیاست وفاق داخلی و ایجاد 
آرامش با همسایگان می تواند جلوی درگیری را بگیرد. در سایه همین 
آرامش نســبی، بورس در هفته های اخیر رشــد کرده است. بورس در 
واقع دماسنج اقتصاد است و از چشم انداز بهبود اوضاع اقتصاد کشور 

در آینده خبر می دهد.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: در بحث FATF نیز باید 
مســئولانه تر عمل کنیم. مادامی که FATF را نپذیریم کشورهای 
دوست ما مثل چین هم در مبادلات بانکی و تجاری با ما دچار مشکل 
 FATF می شــوند. می خواهــم بگویــم مواردی مثل تحریــم و
پیش نیازهای یک اقتصاد نرمال اســت و اگر آنها را درســت کردیم 
می توانیم اصلاحات اقتصادی را در داخل کشور پیاده سازی کنیم. از 
جمله این برنامه ها پایبندی به مقررات، حمایت از تولید، رفع ناترازی ها، 

نظم در پرداخت تسهیلات بانکی و کنترل تورم است.

فرصت دوباره به جاماندگان سرعت گیر تحریم ها در اجرای سیاست های ارزی
دریافت سود سهام عدالت

جاماندگان از دریافت سود سهام عدالت تا روز دوشنبه ۲۶ آذرماه فرصت دارند تا 
در فهرست دریافت سود سهام عدالت قرار بگیرند.

به گزارش خبرگزاری مهر، طبق اعلام شرکت سپرده گذاری مرکزی، افرادی که 
تاکنون سود سهام عدالت خود را دریافت نکرده اند می توانند با ثبت نام در سامانه جامع 
اطلاعات مشتریان )sejam.ir( یا اصلاح شماره شبای معتبر خود در این سایت 

در فرآیند دریافت سود قرار بگیرند.
جاماندگان تا روز دوشنبه ۲۶ آذرماه فرصت دارند تا در فهرست دریافت سود سهام 

عدالت قرار بگیرند.
شرکت سپرده گذاری مرکزی اعلام کرده است؛ شماره شبای نامعتبر، مسدود، 
راکد، مشترک )دو امضا(، ارزی و بلندمدت از جمله مهم ترین دلایلی است که برخی 

سهامداران نتوانسته اند تاکنون سود خود را دریافت کنند.
تمام سهامداران سهام عدالت می توانند با مراجعه به سامانه سجام یا سایت سهام 
عدالت از وجود شــماره شــبا معتبر خود نزد شرکت سپرده گذاری مرکزی اطمینان 

حاصل کنند.
شرکت سپرده گذاری مرکزی پیش تر اعلام کرده بود؛ بخش پایانی سود سال 

۱۴۰۱ مشمولان سهام عدالت را، شب یلدا به حساب آن ها واریز خواهد کرد.

افزایش ۴۶ درصدی پرداخت 
تسهیلات به شرکت های دانش بنیان

تســهیلات پرداختی از ســوی شبکه بانکی به شرکت های دانش بنیان در پایان 
آبان ماه سال جاری نسبت به مدت مشابه در سال گذشته ۴۶.۳ درصد رشد داشته 

است.
به گزارش ایســنا، طبق آمار و داده های منتشــر شــده از سوی بانک مرکزی، در 
هشت ماهه ابتدای سال جاری، شبکه بانکی کشور به دو هزار و ۲۹۲ شرکت دانش 
بنیان )در قالب ۱۴ هزار و ۹۵۰ فقره( تسهیلاتی به ارزش ۲۲۵.۴ همت )هزار میلیارد 
تومان( پرداخت کرده که نسبت به مدت مشابه در سال ۱۴۰۲ معادل ۴۶.۳ درصد 

افزایش داشته است.
براساس این آمار در ماه قبل از این گزارش )تا مهر ماه ماه ۱۴۰۳(  شبکه بانکی 
کشور به دو هزار و ۱۳۴ شرکت دانش بنیان )در قالب ۱۲ هزار و ۹۱۲ فقره( تسهیلاتی 
به ارزش ۱۸۹.۱ همت )هزار میلیارد تومان( پرداخت کرد که نسبت به مدت مشابه 

در سال ۱۴۰۲ معادل ۴۷.۷ درصد افزایش را نشان می دهد.
همچنین، در آبان ماه امسال، سیستم بانکی کشور به ۸۳۴ شرکت دانش بنیان 
در قالب دوهزار فقره، تسهیلات بانکی معادل ۳۵.۷ همت پرداخت کرده که نسبت 

به آبان ماه سال ۱۴۰۲ معادل ۷۸.۸ درصد افزایش داشته است.  
گفتنی است؛ میزان تفاوت در ارقام تعداد شرکت های دانش بنیان دریافت کننده 
تسهیلات و تعداد تسهیلات پرداخت شده به این علت است که برخی از این شرکت ها 

ممکن است طی بازه های زمانی، چند فقره تسهیلات دریافت کرده باشند.
همچنین، در آبان ماه سال جاری، بانک های غیر دولتی با ۷۷.۴ درصد از سهم 
کل، بیش ترین سهم شبکه بانکی از پرداخت تسهیلات به شرکت های دانش بنیان 
را به خود اختصاص داده  و ســهم بانک های دولتی از پرداخت این تســهیلات، ۱۷.۳ 

درصد از کل است.

اخبار

وزیر اقتصاد گفت: اصلاح اقتصاد نیاز به زمان دارد. به جای تغییرات 
ناگهانی و شــوک آور، باید به تدریج مشــکلاتی مثل کسری بودجه، 

ناترازی ها و دخالت بیش از حد دولت در اقتصاد را حل کنیم.
به گزارش خبرگزاری مهر، عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد در کانال 
تلگرامی اش نوشت: روز گذشته به دعوت مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام، گزارش تحلیلی از وضعیت شــاخص های کلان اقتصادی و 
عوامل مؤثر بر وضعیت جاری متغیرهای کلان اقتصادی برای اطلاع 

اعضای محترم مجمع ارائه کردم.
وی افزود: مشــکل اصلی اقتصاد ما، شیوه مدیریت و حکمرانی 
اقتصادی است. نمود حکمرانی در ناترازی، کسری بودجه های سالانه 

و تورم بالا و خود تداوم بخش است.
وزیــر اقتصــاد ادامه داد: اصلاح یکباره ناترازی ها نه امکان پذیر 
است و نه ضروری است. مشخص کردن ناترازی های عمده و اصلاح 

تدریجی آنها می تواند مسیر حرکت از یک تعادل دربرگیرنده رشــد 
پاییــن و تــورم بالا به یک تعادل بهتر را هموار کند. اولویت با اصلاح 
چند ناترازی جدی است که زمینه ساز بازگشت اقتصاد به مسیر تعادلی 

را فراهم خواهد کرد. این اصلاحات الزاماً قیمتی نمی تواند باشد.
همــتی گفــت: اصلاح اقتصاد نیاز به زمان دارد. به جای تغییرات 
ناگهانی و شــوک آور، باید به تدریج مشــکلاتی مثل کسری بودجه، 
ناترازی هــا و دخالــت بیش از حد دولت در اقتصاد را حل کنیم. برای 
بهبود اقتصاد، علاوه بر حذف رانت ها، می بایست فضای کسب و کار 
را رقابــتی و بــا بهبود تعاملات بین المللی، انتظارات را مدیریت کرده 

وبرای سرمایه گذاری جذاب کنیم.
وی افزود: امید اســت با برنامه های در دســت اقدام، اقتصاد ملی 
پیش بینی پذیرتر شــده و ســرمایه های بیشــتری برای تأمین رشد 

اقتصادی به کار گرفته شود.

گزارش وزیر اقتصاد از جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام
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1-نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت برق منطقه ای تهران به نشانی تهران، سعادت آباد، بالاتر از کوی فراز، بلوار برق، شرکت برق منطقه ای تهران، ساختمان حوزه ستادی، طبقه سوم، بال شرقی، امور تدارکات و قراردادها
2-شرح مناقصه:  مناقصه عمومی یک مرحله ای بدون ارزیابی کیفی به شرح زیر :

زمان گشایش پیشنهاداتمیزان تضمین)سپرده( شرکت در فرآیند ارجاع کار )ریال(مبلغ برآورد )ریال(موضوع مناقصهشماره فراخوان در سامانه تدارکات الکترونیکی دولتشماره مناقصه

تقویت و توسعه پست 63/20کیلوولت فوق توزیع سلطان 1403/230182003001008000193
)EPC( 346.743.763.68117.338.000.000آباد

روز دوشنبه

 مورخ  1403/10/10  ساعت9 صبح

3- زمان، مهلت، مبلغ و محل دریافت اسناد: متقاضیان می توانند از تاریخ 1403/09/25 لغایت 1403/09/29، به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس setadiran.ir www. مراجعه و با پرداخت مبلغ 500.000ریال از طریق درگاه پرداخت اینترنتی به شماره 
حساب 4001050904005655 )شماره شبا IR 890100004001050904005655( به نام شرکت برق منطقه ای تهران نزد اداره کل خزانه 
بانک مرکزی به شماره شناسه واریزی 0000000001003-82-221500-74-0509-64-3 جهت خرید اسناد مناقصه فوق اقدام نمایند

4- مدت اعتبار پیشنهادات: اعتبار پیشنهادات از زمان افتتاح پاکات شش ماه می باشد.
5- نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : 

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت ضمانتنامه بانکی معتبر یا واریز نقدی بحساب 4001050906372822 )شماره شبا 
IR 740100004001050906372822(و شماره شناسه) 962221500100000000000000000001( تمرکز سپرده های برق تهران نزد خزانه 

می باشد .
6- نام و نشانی دستگاه نظارت: شرکت برق منطقه ای تهران به نشانی مندرج در بند یک

7- زمان و محل تحویل پیشنهادات : 
  پیشنهاد دهندگان می باید ضمن بارگذاری تصویر کلیه مدارک پاکات )الف ، ب ، ج( در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت تا )ساعت19:00 
روز یکشنبه مورخ 1403/10/09(، نسبت به ارسال اصل ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار مطابق شرایط درج شده در اسناد مناقصه، 
در پاکت لاک و مهر شده تا آخر وقت اداری همان روز )روز یکشنبه مورخ 1403/10/09( به دبیرخانه حراست به نشانی مندرج در بند یک 
)طبقه اول( تحویل و رسید دریافت دارند. تمامی فرآیند برگزاری مناقصات از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت صورت می 

پذیرد.
8- گشایش پیشنهادات : پیشنهادات ارائه شده در سامانه برای مناقصات فوق مطابق جدول بالا درسالن پژوهش 3 واقع در طبقه سوم 

ساختمان ستادی شرکت برق منطقه ای تهران گشایش خواهد یافت.

9- سایر شرایط: 
دارا بودن گواهینامه صلاحیت EPC  در رسته نیرو و یا گواهی صلاحیت پیمانکاری حداقل پایه 5 در رسته نیرو بهمراه مشاور همکار پایه 

حداقل 3 نیرو 
ارائه دو فقره سابقه اجرایی مشابه  شامل موافقتنامه قرارداد و حسن انجام کار بهمراه رضایتنامه  مرتبط با موضوع مناقصه از کارفرمایان 

قبلی الزامی می باشد.
تذکر مهم: مناقصه گرانی که در پنج سال گذشته با شرکت برق منطقه ای تهران قرارداد مرتبط با موضوع مناقصه را داشته باشند و قرارداد 
آن ها پایان یافته باشد، ارائه یک فقره رضایتنامه انجام کار از آخرین قرارداد مرتبط الزامی می باشد، در صورت عدم ارائه رضایتنامه 

مذکور پیشنهاد آن مناقصه گر مردود اعلام می گردد.
علاقمندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )توکن( با شماره های دفتر ثبت نام 

88969737 و 85193768 و مرکز تماس 27313131 تماس حاصل نمایند.

www.setadiran.ir سامانه تدارکات الکترونیکی دولت

http://iets.mporg.irپایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات

http://tender.tavanir.org.irپایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت توانیر

www.trec.co.irپایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت برق منطقه ای تهران
                                                                                                                    

نوبت اول آگهی مناقصه عمومی یك مرحله ای به شماره   آگهی مناقصه عمومی یك مرحله ای به شماره  2301823018//14031403  

  روابط عمومی شرکت برق منطقه ای تهران

شرکت سهامی برق منطقه ای تهران

        سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری بروجرد زمین پیست اسکیت پارک کودک را در سال 1403با شرایط و قیمت پایه کارشناسی به اشخاص 
واجد شرایط به صورت اجاره )طبق  ردیف 1 بند)8-6(بهای خدمات بهره برداری از فضاهای عمومی دفترچه عوارض محلی برای مدت 3 سال (از طریق مزایده 
عمومی  با جزئیات مندرج در اســناد مزایده و با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیک دولت )setadiran.ir( وبا شماره مزایده 5003091714000068به 
صورت الکترونیکی  واگذار نماید. متقاضیان برای شرکت دراین مزایده می توانند جهت دریافت اسناد  مربوطه وارائه پیشنهاد به سامانه تدارکات الکترونیک 
دولت مراجعه نمایند. ضمنا” متقاضیان جهت ورود به سامانه ستاد وشرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام ودریافت گواهی  امضای الکترونیک )توکن( از 
طریق دفاتر پیشخوان دولت اقدام نموده و پس از ایجاد پروفایل مزایده گر در مزایده شرکت نمایند. در صورت نیاز به هر گونه کسب اطلاعات بیشتر در این 

خصوص به مدیریت امور قراردادهای سازمان واقع جاده کمربندی جنب شهربازی سابق   مراجعه فرمائید.
-1موضوع مزایده:    اجاره زمین پیست اسکیت بوستان کودک  -2قیمت پایه:780.000.000ریال

5-3 درصد سپرده شرکت در مزایده:39.000.000 ریال  شماره سیستمی مزایده:51030917140000136 
        تاریخ انتشار : 1403/09/18    ساعت   10:00 مهلت دریافت اسناد مزایده :  1403/09/24    ساعت    19:00

مهلت ارسال پیشنهاد :1403/10/04  ساعت :  19:00   تاریخ بازگشایی :   1403/10/05 ساعت   12:00

        سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداری بروجرد در نظر دارد با استناد به مجوز هیئت مدیره  نسبت به فروش ضایعات آهن واقع در نهالستان 
فلک الدین بصورت درهم وکیلو فروش در سال 1403 از طریق مزایده عمومی وبا جزئیات مندرج در اسناد مزایده وبا بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیک 
دولت )setadiran.ir( وبا شماره مزایده 1003091714000011بصورت الکترونیکی واگذار نماید.متقاضیان برای شرکت دراین مزایده می توانند جهت دریافت 
اسناد  مربوطه وارائه پیشنهاد به سامانه تدارکات الکترونیک دولت مراجعه نمایند. ضمنا” متقاضیان جهت ورود به سامانه ستاد وشرکت در مزایده می بایست 
جهت ثبت نام ودریافت گواهی  امضای الکترونیک ) توکن ( از طریق دفاتر پیشــخوان دولت اقدام نموده وپس از ایجاد پروفایل مزایده گر در مزایده شرکت 
نمایند.در صورت نیاز به هر گونه کسب اطلاعات بیشتر در این خصوص به مدیریت امور قراردادهای سازمان واقع درجاده  کمربندی  جنب تالار مهرگان مراجعه 

نمایید.
              تاریخ انتشار : 1403/09/18    ساعت10:00                  مهلت دریافت اسناد مزایده : 1403/09/24 ساعت : 19:00       

       مهلت ارسال پیشنهاد :1403/10/04   ساعت :  19:00                      تاریخ بازگشایی :   1403/10/05     ساعت12:00

آگهی مزایده عمومیآگهی مزایده عمومی
 اجاره زمین پیست اسکیت بوستان کودک اجاره زمین پیست اسکیت بوستان کودک

آگهی مزایده عمومیآگهی مزایده عمومی
  فروش ضایعات آهن   فروش ضایعات آهن 

نوبت دومنوبت دوم

احمد ممیوند- سرپرست سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری بروجرداحمد ممیوند- سرپرست سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری بروجرد

کاهش شــدید دمای کشور طی روزهای آینده نگرانی هایی را 
به وجود آورده است، به طوری که حتی رئیس جمهور هم از مردم 
خواســت دمای محیط خود را ۲ درجه کاهش دهند و به پایداری 

شبکه گاز کمک کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، طی روزهای گذشته هواشناسی سرمای 
شدید و یخبندان را برای اقصی نقاط کشور پیش بینی کرده است؛ 
به طوری که آن را به شدیدترین یخبندان های چند سال اخیر تشبیه 

کرده اند.
پیــش بینی هــا حکایــت از آن دارد که با این کاهش دما باید در 
انتظار یخبندانی با شدت منفی ۸ درجه سانتیگراد در بخش وسیعی 
از نیمه غربی شمالی کشور باشیم که در همین راستا نیز تقریباً ۸۰ 
درصد نواحی کشــور دمای زیر صفر درجه را تجربه می کنند. این 
وضعیت یادآور زمستان سال ۱۴۰۱ است که سرمای فراگیر خطه 

شمالی کشور را با کسری گاز مواجه کرد.
بر اســاس گفته مسئولان امســال ناترازی گاز به ۲۵۰ تا ۳۰۰ 
میلیون متر مکعب رسیده است که با افزایش ۸ درجه ای دما احتمال 
می رود مصرف گاز بین ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیون متر مکعب تنها در بخش 
خانگی باشد، میزان مصرفی که رکورددار مصرف گاز در سال های 

اخیر است.
روز گذشته هم سعید توکلی مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با 
بیان اینکه امسال زودتر از سال های گذشته به استقبال فصل سرد 
رفته ایم، گفت: بر اساس آمار سال گذشته پاییز و زمستان گرمی را 
داشــتیم و امســال ۹۹ میلیون متر مکعب گاز بیشتری را نسبت به 
میانگین چهار سال گذشته در اختیار بخش خانگی، تجاری صنایع 

غیر عمده و حمل ونقل قرار دادیم.
به گفته وی، میانگین مصرف گاز در ســال جاری ۳۷۱ میلیون 
مترمکعــب در نظــر گرفته بودیم در صورتی که در آبان ماه به عدد 
۴۱۷ میلیون مترمکعب رسید. ضمن آنکه سال گذشته کشور ترکیه 
در فصل تابستان سه میلیارد مترمکعب گاز از ایران دریافت نکرد که 
این گاز تحویل نیروگاه ها شد و توانستیم تابستان را بدون خاموشی 

سپری کنیم.
او افزود: علاوه بر این موضوعی که در سال گذشته برای خطوط 
لوله رخ داد موجب شد تا نیروگاه ها از ذخایر خود استفاده کنند و در 

سال جاری شاهد کمترین حجم ذخیره گاز بودیم.
توکلی با اشاره به پیش بینی هواشناسی در هفته آینده یکشنبه 
و دوشنبه شاهد کاهش دمای از مردم برای صرفه جویی در مصرف 
گاز دعوت کرد و گفت: اگر در محیطی که زندگی می کنیم، تنها ۲ 
درجه ســانتیگراد کاهش دما داشــته باشیم نزدیک به ۵۰ میلیون 
مترمکعب به شبکه گاز کشور کمک می کنیم که این مقدار معادل 
۲ فاز پارس جنوبی است. اگر هر مشترک همین اندازه صرفه جویی 
داشــته باشــد، این موضوع نه تنها منجر به پایداری شبکه می شود 

بلکه در کاهش آلودگی و جلوگیری از خاموشی ها نیز نقش دارد.

همچنین محسن ذبیحی معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر 
با بیان اینکه بیش از ۹۰ درصد برق کشور توسط نیروگاه های حرارتی 
و با سوخت گاز تأمین می شود، گفت: در حال حاضر کاهش دمای 
هوا در اکثر نقاط کشــور و تداوم ســرما موجب افزایش مصرف گاز 
خانگی شــده و عدم تحویل ســوخت کافی به نیروگاه ها نیز عامل 
دیگری برای محدودیت در تأمین برق مشترکان خانگی شده است

وی تصریح کرد: با توجه به کاهش سوخت تحویلی و به منظور 
حفظ پایداری شبکه سراسری ملزم به اعمال محدودیت در بخشهای 

اداری، خانگی، صنعت و کشاورزی شده ایم.
به گفته ذبیحی، در صورت تأمین سوخت کافی برای نیروگاه ها 
آماده تولید و تأمین برق پایدار برای همه مشترکان هستیم و برنامه 

محدودیت ها لغو خواهد شد.

مسلم رحمانی مدیر مرکز راهبری شبکه گازرسانی کشور نیز در 
واکنش به این موضوع با اشاره به اینکه امسال یک ماه زودتر سرما 
آغاز شده است، بیان کرد: وزارتخانه های نفت و نیرو حداکثر تلاش 
خود را برای تأمین پایدار برق و گاز انجام می دهند، اکنون، تنها راه 

جبران ناترازی گاز صرفه جویی در همه بخش های کشور است.
وی با بیان اینکه خط قرمز ترسیم شده برای شرکت ملی گاز، 
قطع نشــدن گاز منازل و واحدهای تجاری است، گفت: پیش بینی 
می شــود که هفته آینده بسیار ســرد باشد و مصرف گاز بخش های 
خانگی، تجاری و صنایع جز به بیش از ۶۸۰ میلیون مترمکعب در 
روز برسد؛ یعنی گازرسانی به نیروگاه ها که ۱۲۰ میلیون مترمکعب 
بوده، به مراتب کمتر خواهد شــد. نیروگاه ها برای تولید برق پایدار، 
هر روز به ۲۳۰ تا ۲۴۰ میلیون مترمکعب ســوخت معادل گاز نیاز 
دارند.همچنین با توجه به شرایط فعلی باید اقداماتی برای پایداری 
شبکه گازرسانی انجام می گرفت که در همین رابطه برق نزدیک به 
۵۳ هزار مشــترک در باغ ویلاها قطع شده است. هوشنگ صیدالی 
مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز در توضیح این موضوع 
خاطر نشــان کرد: بخش زیادی از این مشــترکان بدمصرف، در 
باغ ویلاها و سکونت گاه های غیردائم خود استخر دارند, از وقتی که 
گاز این مشترکان را قطع کردیم، اثرگذاری خود را در پایداری شبکه 
گازرسانی کشور شاهد بودیم. فقط در استان البرز بیش از ۲۰ هزار 
مشترکی که استخر و باغ ویلا داشته اند را شناسایی و گاز نزدیک به 

۴ هزار مورد آن ها را قطع کرده اند.
بر اساس این گزارش، با توجه به اینکه نه تنها در خطه شمالی 
بلکه در اقصی نقاط کشور شاهد کاهش محسوس دما خواهیم بود، 
برای پایداری شــبکه برق و گاز علاوه بر راه کارهای قیمتی و غیر 
قیمتی نیازمند عزمی ملی و همراهی مردم هستیم تا بتوانیم روزهای 
ســرد ســال را پشت ســر بگذاریم در غیر این صورت نه تنها شاهد 
قطعی های برق طولانی مدت خواهیم بود بلکه با توجه به کاهش 
فشار گاز در برخی از مناطق احتمال قطعی گاز همچون سال ۱۴۰۱ 

نیز وجود دارد.

پایداری شبکه گاز با کاهش 2 درجه ای دما شرکت توانیر:
محدودیت تامین سوخت، مانع اصلی 

تامین برق است
 معاون هماهنگی توزیع شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق )توانیر( گفت: 
ناترازی سوخت زمستانی و عدم تحویل سوخت کافی به نیروگاه ها عامل محدودیت 

در تامین برق شده است.
به گزارش شامگاه پنجشنبه ایرنا از وزارت نیرو، محسن ذبیحی با بیان اینکه 
بیش از ۹۰ درصد برق کشــور توســط نیروگاه های حرارتی و با سوخت گاز تامین 
می شود، خاطرنشان کرد: اکنون کاهش دمای هوا در اکثر نقاط کشور و تداوم سرما 
موجب افزایش مصرف گاز خانگی شده و عدم تحویل سوخت کافی به نیروگاه ها 

نیز عامل دیگری برای محدودیت در تامین برق مشترکان خانگی شده است.
وی ادامه داد: با توجه به کاهش ســوخت تحویلی و به منظور حفظ پایداری 
شبکه سراسری ملزم به اعمال محدودیت در بخش های اداری، خانگی و صنعت 

شده ایم.
ذبیحی افزود: در صورت تامین سوخت کافی برای نیروگاه ها آماده تولید و تامین 

برق پایدار برای همه مشترکان هستیم و برنامه محدودیت ها لغو خواهد شد.
وی همچنین گفت: اطلاع رسانی اعمال محدودیت مشترکان خانگی از طریق 
شناسه قبض در نرم افزار برق من و یا سایت شرکت های توزیع نیروی برق سراسر 

کشور برای مشترکان قابل دسترسی و مشاهده خواهد بود.
معاون هماهنگی توزیع توانیر از همه هموطنان درخواست کرد در مصرف گاز 
و برق حداکثر صرفه جویی را به عمل آورند و با تنظیم دمای محیط در ۱۸ درجه و 
خاموش کردن لامپ های اضافی و وسایل برقی پرمصرف به ویژه در ساعات اوج 
مصرف »۱۱ تا ۱۳« و »۱۷ تا ۱۹« امکان تامین برق را برای همه هموطنان فراهم 

کنند.

افزایش ۴ میلیارد لیتری تحویل سوخت 
مایع به نیروگاه ها

 مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران از افزایش ۴۳ درصدی 
تحویل سوخت مایع به نیروگاه ها نسبت به سال گذشته خبر داد.

به گزارش وزارت نفت، کرامت ویس کرمی در خصوص تحویل سوخت مایع 
به نیروگاه ها گفت: امســال نســبت به پارسال، ۴ میلیارد لیتر نفت گاز و نفت کوره 

بیشتری تحویل نیروگاه ها شده است و  در مجموع ۴۲ درصد رشد داشتیم.
وی افزود: در ۲۲ روز ابتدایی آذر ۱۴۰۳ به طور میانگین روزانه ۴۵ میلیون لیتر 
نفت گاز به نیروگاه های کشــور تحویل شــده که این عدد نســبت به مدت مشابه 

سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۱ به ترتیب ۸ و ۱۴ میلیون لیتر افزایش داشته است.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران تصریح کرد: افزایش 
تحویل نفت گاز به نیروگاه ها به پشتوانه افزایش تولید نفت گاز در پالایشگاه های 
کشور به حدود ۱۲۴ میلیون لیتر در روز و اضافه شدن نزدیک به ۲۴۰۰ نفتکش به 

ناوگان حمل فرآورده های نفتی در دولت چهاردهم حاصل شده است.
ویس کرمی با اشاره به برودت دما در روزهای پیش  رو اظهار کرد: از هموطنان 
عزیز تقاضا داریم در مصرف گاز و برق صرفه جویی کنند تا تأمین انرژی مورد نیاز 

کشور به صورت پایدار انجام شود.

اخبار

وزیر نفت با پیوستن به پویش »۲ درجه کمتر« گفت: امروز 
نشســت بزرگی را با وزیر کشــور، وزیر راه و شهرسازی و سایر 
همکاران با هدف اتخاذ تدابیری برای مدیریت بهینه شــرایط 
سوخت رســانی برگزار کردیم و در آن راهکارها و تصمیمات 

خوبی اتخاذ شــد که اطلاع رسانی می شود.
محســن پاک نژاد در راســتای پیوستن به پویش » ۲ درجه 
کمتر«، با انتشــار ویدیویی اعلام کرد: طبق قاعده ای که در 
فصول ســرد هر ســال داریم به دلیل تغییر میزان مصرف گاز 
در بخــش خانــگی، تجاری و صنایع غیــر عمده در مدیریت 

ســوخت و سوخت رسانی تغییراتی حاصل می شود.وی افزود: 
به دلیل افزایش مصرف گاز در بخش خانگی، مجبور هستیم 
محدودیت هــایی را بــه ســایر بخش ها اعمــال کنیم. این 
محدودیت ها کاملا مدیریت شــده اســت تا مردم عزیز بتوانند 
از گاز و برق اســتفاده کنند.وزیر نفت خاطرنشــان کرد: امروز 
نشســت بزرگی را با وزیر کشــور، وزیر راه و شهرسازی و سایر 
همکاران با هدف اتخاذ تدابیری برای مدیریت بهینه شــرایط 
سوخت رســانی برگزار کردیم و در آن راهکارها و تصمیماتی 
خوبی اتخاذ شد که اطلاع رسانی می شود.پاک نژاد افزود: آنچه 

که مورد تاکید اســت، همــراهی و همکاری هموطنان برای 
گذر از روزهای سرد است که این همراهی و همکاری، تحت 
عنوان پویش ۲ درجه کاهش دمای سامانه های گرمایشی در 
منازل، ساختمان های تجاری و فروشگاه ها و صنایع غیرعمده 
انجام خواهد شد. انتظار داریم هموطنان همکاری کنند تا اگر 
درصدی احتمال قطع انرژی در برخی از نقاط کشــور باشــد به 
حداقل برســد. با این همکاری شــرایط به سمتی پیش خواهد 
رفــت کــه بدون دغدغه و چالــش نگران کننده این روزهای 

ســخت را نیز پشت سر بگذاریم.

وزیر نفت:
 تدابیری برای مدیریت بهینه شرایط سوخت رسانی اتخاذ شد
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به گزارش روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهــان، مهندس غلامرضا باقری دیزج مدیرعامل هلدینگ 
پتروپالایــش اصفهــان در دیــدار با معاونین و مدیران ارشــد 
پالایشــگاه اصفهان به این موضوع اشــاره داشــت که حقیقتا 
اصفهان به جهت بنیه فرهنگی و نیروی انســانی نصف جهان 
اســت و ما می دانیم که در اجرای طرح ها و هماهنگی برنامه 

ای زبانزد است .
وی افزود: مفتخرم ازاینکه در استان اصفهان حضور دارم و 
امیدوارم که بتوانیم در این شرکت مکتب مدیریتی پویا و مدرن 

را بر پایه مدیریت دانش اجرایی کنیم .
وی با اشاره به اینکه مکتب سازمانی راه و رویه خود را دارد 
و متکی به یک نفر نیست بلکه متکی به سیستم است و با تغییر 
و جایه جایی تحت الشعاع قرار نمی گیرد ادامه داد: در پالایشگاه 
اصفهــان نیــز می خواهیم بر مبنای مکتب مدیریتی و بر مبنای 

سیستم و اصول پیش برویم .
مهندس باقری دیزج گفت: منظور ما از مکتب تیم ســازی 
است، تیم سازی به معنای شناخت افراد، پیش فرض و یادگیری 

است .
مدیرعامــل هلدینگ پتروپالایــش اصفهان تاکید کرد: در 
مکتــب مدیریتی نباید تصمیم هــای مدیریتی بر مبنای پیش 
فرض باشــد، نباید شــناخت بیش از حد افراد سبب تاثیر گذاری 
بر تصمیمات باشد، نباید براساس دانسته ها تصمیم گیری شود 

و باید بر مبنای عملکرد افراد تصمیم گرفت .
مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان بیان داشت: باید 

از ســرمایه هایی که داریم اســتفاده کنیم و باید فرهنگ سازی 
و مکتب سازی کنیم .

باقری دیزج، با اشاره به اینکه در مکتب مدیریتی، یادگیری 
و تیم ســازی هدف ماســت افزود: مدیران باید تنها طراحی و 
نظارت را برعهده داشــته باشــند و بقیه امور باید در قالب خرد 

جمعی پیشرود.
مدیر عامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان افزود: درمدیریت 

جدید و مدیریت نوین باید کار به صورت تیمی دنبال شود.
وی با اشاره به اینکه برای تمام بدنه مجموعه انسجام کامل 
در مسیری که ترسیم میشــود نیاز اســت افزود: باید سعی کنیم 

بر اساس مدل های علمی و خروجی آن آرمان گذاری کنیم که 
نخبگان و همه افراد حضور داشــته باشــند و نقطه رسیدن به 
هدف مشــخص باشــد. مدیران یک مجموعه آرمانی در مسیر 

مشترک برای رسیدن به هدف تلاش می کنند .
باقــری دیزج تصریح کرد: مکتب ســازمانی یادگیرنده باید 
مسیری را طی کند که به صورت تیمی مسیر مشخص میشود، 
کســب تجربه و یادگیری و خروجی مشــهود از فعالیت ها در 
مجموعه هلدینگ پتروپالایش اصفهان مهمترین هدف است 
و مــا آن را دنبــال می کنیم. هرگز بدون برنامه نمی توانیم طی 

مسیر کنیم و باید در هر کار برنامه ریزی و تدبیر شود .
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، با اشاره به اینکه 
در مکتب تعالی ســازمانی رویش، توســعه و تغییر وجود دارد و 
باید در پالایشگاه اصفهان به اجرا در آید گفت: سعی می کنیم 
در این جایگاه با انسجام بین افراد و مدیران بتوانیم چرخ پیشرفت 
را ســریع تر به حرکت در آوریم. وفاق و همدلی بین همه اعضا 
نیاز اســت. هیچ مدیری حق ندارد که مسیر درســت را متوقف 

کند و باید بر مبنای استراتژی حرکت کنیم.
وی تاکیــد کرد: انضباط کاری، اداری، مالی و اولویت بندی 
پروژه های شــرکت از مهمترین برنامه های من در پالایشــگاه 
اصفهان است و باید بیت المال را بر مبنا و برای توسعه اقتصادی 
کشــور هزینه کنیم .مهندس باقری دیزج بیان داشــت: باید 
مسیری که بر مبنای خرد جمعی و تفکر جمعی بر مبنای مدیریت 
ســازمانی اســت را در پیش گیریم و ضعف ها را برطرف نماییم 

تا به اصول آرمانی برسیم.

زهرا افضلیان/ خبرنگار جهان اقتصاد
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان یزد گفت: با پیگیری 
هوشمندســازی و مانیتورینگ معادن بزرگ و متوســط تلاش 
داریــم تا ضعف های نظارتی بــه عنوان یکی از عوامل نا ایمن 

شدن معادن را برطرف کنیم. 
محمدکاظم صادقیان اظهار داشت: ۸۱۰ پروانه بهره برداری 
فعال در اســتان یزد وجود دارد و بیش از ۱۵ هزار نفر در حوزه 
معادن مشغول به کار هستند. مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
اســتان یزد با بیان اینکه تامین امنیت معادن در دومین اســتان 
معدنی کشــور ضرورت دارد، افزود: اشیا، ادوات و تجهیزات نا 
ایمن، رفتارهای ناایمن و مدیریت ناامن ســه رکن ناامن کردن 

معادن هستند. 
 صادقیان ادامه داد: برای نمونه، نداشتن حفاظ های مناسب 

صورت، عدم تجهیز ماشین آلات به هشــدارهای ایمنی، عدم 
امــکان نظــارت صحیح ناوبری و تردد ماشین آلات مختلف در 

محیط معدن ایمنی را به شدت کم کرده است. 
مدیرکل صمت یزد یکی از علل این حوادث را ضعف نظارت 
ناشی از فقدان اتوماسیون در درون معادن عنوان کرد که باعث 

ایجاد نقاط کور نظارتی می شود.  
وی در عین حال تاکید کرد: فقدان هوش مصنوعی ادراکی، 
نظــارت هوشــمند، تعییــن ایمن یا ناایمن بــودن فضای کار، 
شناســایی تخلفــات کارگــران و یا تجزیــه و تحلیل وضعیت 
ماشین آلات نظارت را به پدیده ای دشــوار تبدیل می کند از این 
رو استان یزد در حال حاضر تلاش دارد با پیگیری مانیتورینگ 
معــادن بزرگ و متوســط ، این ضعف هــا را برطرف کرده و یا 

کاهش دهد. 

صادقیان همچنین با اشــاره اهمیت موضوع ایمنی معادن 
اســتان یزد، افزود: ضلع اســاسی در حوزه معادن، کارفرما است 
که باید دقت لازم را در زمینه ایمنی کارگران داشــته باشــد و از 
سوی دیگر نظام مهندسی که مسئول فنی معدن است نیز باید 
نکات ایمنی را در نظر بگیرد. مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
یزد اضافه کرد: در این خصوص اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
نیــز بایــد تصمیمات قاطع و موثری در زمینه ایمنی کارگران در 
معــادن مدنظــر قرار دهد و با دقت آن ها را دنبال کند. صادقیان 
با اشاره به حوادث اخیر برای کارگران برخی معادن کشور گفت: 
در راستای حفظ ایمنی کارگران معادن، اقدامات سختگیرانه ای 
در استان یزد شروع شده و چند مسئول فنی نیز با توجه به سهل 
انگاری هــا بــه هیات انتظامی معرفی شــده اند و تلاش داریم 

حوادث تلخ در این استان معدنی اتفاق نیفتد.

فریده ناصریان /خبرنگارجهان اقتصاد
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران از رشد ۳۹ 
درصدی بهره وری این شــرکت در دو ســال گذشته خبر داد و 
گفت: تا پایان امســال پروژه های جدید این شــرکت با ۲۵۰ 
هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری به بهره برداری خواهد رسید

محســن اردکانی در همایش ارزیابی عملکرد شــش ماهه 
نخســت سال ۱۴۰۳ شرکت های زیرمجموعه آب و فاضلاب 
اســتان تهران، رشــد ۳۹ درصدی بهره وری این شرکت ها را 
حاصــل وفــاق، همــدلی، وفاداری و خیرخــواهی مجموعه 
مدیران، کارشناســان، کارگران و تمامی کارکنان خانواده ۱۲ 
هزار نفری آبفای اســتان تهران دانســت و افزود: با وجود آنکه 

پنجمین خشکســالی پیاپی را در این استان سپری می کنیم و 
ذخایر ســدهای اســتان تهران در این دوره به کمترین میزان 
۶۰ ســال اخیر رسیده است، اما با مجاهدت خاموش کارکنان 
آبفای استان تهران، به خوبی از عهده وظیفه سقایی شهروندان 

برآمده ایم.  
به گفته وی، این موفقیت در شــرایطی حاصل شــده است 
که بیش از ۴۵۰ نفر از همکاران شاغل در آبفای استان تهران 
در ســال گذشته به افتخار بازنشستگی نائل شدند ضمن آنکه 
شمار مشترکان شرکت نیز در سال های اخیر به تدریج افزایش 

یافته است.  
وی با بیان اینکه با وجود خشکســالی های بی ســابقه پنج 
ســال اخیــر، نتایــج ارزیابی ها از رشــد بهره وری و ســایر 
شــاخص های عملکــردی شــرکت های زیرمجموعه آبفای 
اســتان تهران نشــان دارد، اظهار داشــت: این دستاوردهای 
ارزشــمند با تکیه بر منابع انســانی حاصل شــده و بیانگر این 
شــعار و رویکرد نظام جمهوری اسلامی ایران اســت که ما 

می توانیم.  
اردکانی با تاکید بر لزوم تداوم مجاهدت ها و تقویت روحیه 
وفاق و همدلی بین کارکنان آبفای اســتان تهران، پایبندی بر 
تحقق اهداف پروژه های گذر از تنش آبی را مهم ترین اولویت 
این شــرکت خواند و گفت: امســال وارد پنجمین خشکسالی 
پیاپی شــده ایم و اجرای ایــن پروژه ها باید با جدیت پیگیری 

شود.  

وی اولویت دیگر شــرکت آبفای اســتان تهران را پیگیری 
و اجرای تمامی پروژه های توســعه ای و بلندمدت این شرکت 
عنوان و تصریح کرد: ما موظف هســتیم شــرکت آبادی را به 
همکاران ســال های آینده تحویل دهیم و چنین شــرکتی با 
بلندنظری و داشتن اهداف والا و راهبردی و انجام پروژه های 

آینده نگر حاصل خواهد شد.  
وی افزایــش ظرفیت تصفیه خانه پنجم آب تهران، تکمیل 
طرح رینگ آبرســانی تهران موســوم به قمر بنی هاشم )ع( در 
ضلع شمال تهران و اجرای پروژه های متعدد تصفیه خانه های 
فاضلاب را ازجمله پروژه های توســعه ای آبفای استان تهران 
برشــمرد و گفت: یکی از محدودیت های شرکت برای اجرای 
چنیــن پروژه هــایی، کمبــود منابع مالی اســت کــه باید با 
تنوع بخــشی بــه تامین منابع مالی این نقیصه را جبران کنیم.  
مدیرعامل شــرکت آبفای اســتان تهران استفاده از اوراق 
مرابحــه را ازجملــه ظرفیت های تامین منابع مالی پروژه های 
این شــرکت نام برد و گفت: اگرچه از این اوراق برای اجرای 
بخشی از طرح رینگ تهران اســتفاده شــده اما ظرفیت های  
بالایی برای بهره مندی از این اوراق موجود اســت که باید از 

آن استفاده شود.  
وی تفکر اســتفاده از منابع دولتی برای اجرای پروژه ها را 
ســنتی و ناکارآمــد خواند و افزود: آبفای اســتان تهران یک 
شــرکت عمومی غیردولتی است که ظرفیت های فراوانی در 
قانون جهت اســتحصال درآمد برای این شرکت ها پیش بینی 

شده است و باید یکی از اهداف راهبردی مدیران، تنوع بخشی 
به تامین منابع مالی با اســتفاده از این ظرفیت ها باشــد.  

اردکانی پیشــرفت تک رقمی و محدود شــبکه جمع آوری 
بهداشــتی فاضلاب در بخشی از اســتان تهران را زیبنده این 
اســتان ندانست و اظهار داشــت: خوشبختانه با پیگیری های 
صــورت گرفته و انتخاب پیمانکاران، احداث تصفیه خانه های 

فاضلاب پاکدشــت و قرچک تا پایان امسال آغاز می شود.  
وی یکی از دستاوردهای مهم شرکت آبفای استان تهران 
را آغــاز بهره بــرداری از ۱۷۰ هزار میلیــارد ریال پروژه  آب و 
فاضلاب در فروردین ماه امســال بــا حضور رئیس جمهوری 
شهید عنوان و خاطرنشان کرد: تا پایان امسال نیز ۲۵۰ هزار 

میلیارد ریال پروژه جدید آماده بهره برداری خواهد شــد.  
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران در ادامه 
مدیران عامل شــرکت های زیرمجموعه را به تکریم بیشــتر 
همکاران و ارباب رجوع فراخواند و با بیان اینکه مدیران عامل 
و مدیران مســتقل شــرکت ها باید الگــوی اخلاق مداری با 
مشترکان باشند، گفت: ما خدمتگزار ۲۰ میلیون شهروند استان 
تهران هســتیم و حق نداریم خارج از احترام و تکریم با آنان 
تعامــل کنیــم.  وی تنها ملاک ارزیابی برای رشــد و ارتقای 
شغلی همکاران را کار، کار و کار دانست و ابراز امیدواری کرد: 
روحیــه کار مجاهدانه و خســتگی ناپذیر بین کارکنان آبفای 
استان تهران در آینده نیز همچون  ۲۲ ماه گذشته تداوم یافته 

و بلکه تقویت شود.

مدیر عامل عنوان کرد:

انضباط اداری و  مالی مهمترین اهداف پالایشگاه اصفهان است

نظارت بر معادن استان یزد هوشمند می شود 

مدیرعامل شرکت آبفای استان تهران خبر داد:

بهره برداری از ۲۵۰ هزار میلیارد ریال پروژه جدید تا پایان امسال

کارگروه مدیریت مصرف انرژی 
سیستان و بلوچستان برگزار شد

به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان سیستان و بلوچستان، 
کارگروه مدیریت مصرف انرژی سیستان و بلوچستان با حضور استاندار، معاونین و 

برخی از مدیران استانی برگزار شد.
طی این نشست که مهندس محمد رئیسی، مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق 
استان سیستان و بلوچستان، معاونین و مدیران این شرکت حضور داشتند بر ضرورت 

همراهی همه بخش ها در مدیریت مصرف انرژی تاکید شد.
لــزوم کاهــش ۲۰ درصدی مصرف انرژی ادارات تا پایان ماه جاری و پایش این 

موضوع، از جمله محورهای مهم عنوان شده در این نشست بود.
با توجه به شــرایط کمبود ســوخت نیروگاهی و لزوم مدیریت مصرف انرژی از 
تمامی مشترکان، درخواست شد، نسبت به مدیریت بهینه مصرف انرژی اقدام کنند

 امحا ۵9۱ دستگاه ماینر غیر مجاز 
در کرمانشاه

سمیرا اسدی/ خبرنگار جهان اقتصاد
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه از امحا ۵۹۱ دستگاه 

ماینر غیر مجاز در استان کرمانشاه خبر داد. 
مهندس مرادی در این رابطه بیان داشت: این امحا با هدف جلوگیری از 
بازگشــت دســتگاه های اســتخراج رمزارز غیرمجاز به بازار در دوران اوج بار 

شبکه برق مطابق با شیوه نامه سازمان اموال تملیکی انجام گرفت.
وی از عزم این شــرکت برای جمع آوری و امحای رمز ارزهای غیر مجاز 
به عنوان اولویت اســاسی صنعت برق اســتان کرمانشــاه خبر داد و گفت: در 
ایــن راســتا اقدامــات و تمهیداتی نیز برای مقابله بــا رمزارزهای غیر مجاز 

پیش بینی شده است.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه گفت: امحای ماینرها 
با حضور نماینده دادستان، معاون و مدیر حراست سازمان جمع آوری و فروش 
املاک تملیکی، نماینده سازمان صمت و نمایندگان شرکت توزیع برق استان 

کرمانشاه انجام گرفت.
وی در پایان تاکید داشــت: ســامانه پیامکی دو طرفه به منظور ارتباط با 
همکاران رسمی، پیمانی، شرکتی همچنین نیرو های خدوم سیمبان، ماموران 
قرائت، نگهبان و... به منظور شناسایی و معرفی استخراج کنندگان غیرمجاز 
رمــزارز راه انــدازی شــده که از محرمانگی برخوردار اســت و گزارش های 

همکاران صرفا به مدیران حراست شرکت ارسال می شود.

استفاده بهینه از خاک نیاز به فرهنگ 
سازی درست در بین دانش آموزان دارد

 سیما نیکرفتار/ خبرنگار جهان اقتصاد
مدیــرکل آموزش و پرورش آذربایجان شــرقی بــا بیان اینکه بزرگترین 
وظیفه این نهاد فرهنگ ســازی اســت، گفت: این نهاد باید افراد مناســب، 

مطلوب و جامعه آینده را تربیت کند.
مسعود سعادتی با تاکید بر اینکه برای کاهش هزینه های مادی و اجتماعی 
جامعه و کاهش هزینه حکمرانی باید در آموزش و پرورش هزینه شود، افزود: 
اســتفاده درســت از منابع آب و صرفه جویی در آن، اســتفاده بهینه از خاک و 
کاهش آلودگی محیط زیســت نیاز به فرهنگ ســازی درست در بین دانش 

آموزان دارد و این کار موجب کاهش هزینه های اجتماعی می شود.
وی با اعلام آمادگی برای همکاری با دستگاه های متولی برای فرهنگ 
ســازی در حوزه های خاک، آب و هوا، اظهار کرد: نوع برخورد در این حوزه 

ها باید عقلانی و بنیادی باشد.

 مدیرکل میراث فرهنگی استان:

کاروانسرای تاریخی مائین مرودشت 
مرمت می شود

 
قاسم توانایی/ خبرنگار جهان اقتصاد

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان فارس از قرار 
گرفتن کاروانســرای۴۰۰ مائین در فهرســت آتی پروژه های مرمتی استان 

فارس خبر داد.
محمــد ثابــت اقلیدی ، در جمع مردم و دوســتداران میراث فرهنگی که 
کاروانسرای تاریخی مائین و محیط پیرامون آن را پاک سازی کردند، گفت: 
کاروانســرای مائین با ۴۰۰ ســال قدمت از آثار ارزشــمند اســتان فارس در 

شهرستان مرودشت است که نیاز به مرمت و ساماندهی دارد.
وی افزود: این کاروانسرا دارای ۳۳ اتاق و فضاهای جانبی است و می تواند 
پس از مرمت بخش های به جامانده، کاربرد گردشــگری داشــته باشــد و در 

اختیار سرمایه گذاران محلی قرار گیرد.
ثابت اقلیدی ادامه داد: با توجه به مکان اســتقرار کاروانســرا در حدفاصل 
شهرستان های مرودشت و اقلید و دسترسی آسان این کاروانسرا محل مناسبی 
بــرای ســرمایه گذاری بوده و بهــره برداری از آن توجیــه اقتصادی برای 
ســرمایه گذاری دارد که این امر می تواند با تشــکیل تعاونی مردم محلی نیز 
امکان پذیر شود. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
فارس گفت: این اداره کل نیز حمایت های لازم برای ارائه تسهیلات و صدور 

مجوزها را خواهد داشت.

در منطقه سبزوار رقم خورد:
 ۵ میلیون ۵۰۰ هزار لیتر صرفه جویی

 در مصرف بنزین
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه سبزوار گفت: مصرف 
سی ان جی در آبان ماه ۱۴۰۳ صرفه جویی در مصرف ۵ میلیون و ۵۰۰ هزار 

لیتر بنزین را به دنبال داشته است.
خبرنگارســمیه باقرزاده/، حمید مظفری نژاد با اعلام این خبر افزود: در 
حال حاضر ۲۳ باب جایگاه گاز طبیعی در سطح منطقه سبزوار به هموطنان 
عزیز خدمات رســانی می کنند که با گذشــت دومین ماه از پاییز ســال جاری 
میزان مصرف گاز سی ان جی در منطقه به ۵ میلیون و ۵۰۰ هزار لیتر رسیده 
اســت.وی با اشــاره به قیمت پایین بنزین و تمایل هموطنان به اســتفاده از 
سوخت مایع بیان داشت: کم رنگ شدن استقبال همشهریان از گاز طبیعی 
در منطقه، کاهش ۱۲ درصدی مصرف سی ان جی را در آبان ماه نســبت به 
مدت مشــابه ســال در بر داشته است.مدیر منطقه سبزوار در پایان با اشاره به 
مزایای اســتفاده از گاز طبیعی گفت: با اســتفاده از گاز سی ان جی هموطنان 
می توانند بستر را برای کاهش آلودگی هوا، صرفه جویی در هزینه ها، تقویت 
چرخه اقتصادی کشــور و رفع ناترازی مصرف ســوخت به ویژه بنزین فراهم 

نمایند.

یادداشت

اقتصادزمانه : درآیین تجلیل از پژوهشگران و صنعتگران 
برگزیــده صنایع ، با عنوان جشــنواره پژوهش و فناوری که 
امروز به مناســبت هفته پژوهش در دانشــگاه علم و صنعت 
ایــران برگزار شــد از ذوب آهن اصفهــان به عنوان »صنعت 
برگزیده در تعاملات صنعتی پایدار با دانشگاه« تقدیر و نشان 
علم و صنعت به مهدی کوهی مدیرعامل این مجتمع عظیم 

صنعتی اعطا گردید .
دراین آیین که عصر دوشــنبه ۱۹ آذر ۱۴۰۳ در ســالن 

همایش های بین المللی دانشــگاه علم و صنعت ایران برگزار 
شــد ، در حضــور مریم کارگر نجفی معــاون وزیر نیرو، رضا 
اکبــری معاون وزیر راه و شهرســازی، داود یونسیان رئیس 
دانشگاه علم و صنعت و جمعی از اساتید دانشگاه و پژوهشگران 
برتر کشور، از سازمان ها و ارگان هایی برتر در زمینه تعامل 
با دانشگاه تجلیل شد.هیات انتخاب این جشنواره، ذوب آهن 
اصفهان را برای نهادینه ســازی فرهنگ تعامل با دانشگاه با 
هدف بومی سازی فناوری های سخت و نرم مورد نیاز خود، 

به عنوان صنعت برگزیده در تعاملات صنعتی پایدار با دانشگاه 
برگزیدند.

ذوب آهن اصفهان در طول حیات بیش از نیم قرنی خود 
، پیشــگام ارتباط صنعت و دانشگاه بوده و اقداماتی همچون 
انعقاد قراردادهای متعدد با دانشگاه های معتبر صنعتی و آزاد 
اسلامی و هدایت دانشــجویان کارشناسی ارشد و دکتری به 
سمت چالش ها و توسعه کسب و کار دانش بنیان این مجتمع 

را انجام داده است.

به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان 
ایلام اکیپ مدیریت مصرف صنعت برق استان به صورت شبانه 
و بعــد از تایــم اداری از میــزان کاهش مصرف ادارات و اماکن 
تجاری بازدید می کنند.معاون بهره برداری شرکت توزیع نیروی 
برق اســتان ایلام در حاشیه این بازدید شــبانه گفت: با توجه به 
کاهش ذخایر سوخت نیروگاهی و نیز ابلاغ دستورالعمل هیات 

وزیران مبنی بر کاهش مصارف انرژی ادارت در ســاعات غیر 
اداری دستگاه های اجرایی در استان پایش خواهند شد.

مجتبی صیدی اضافه کرد: صنعت برق استان آمادگی تامین 
برق را در صورت تکمیل سوخت رسانی به نیروگاه ها را دارد و 
با توجه به کاهش ذخایر سوخت نیروگاهی مردم شریف استان 
می بایســت اهتمام لازم را در حوزه مدیریت مصرف انرژی را 

داشته باشند.وی با اشاره به اینکه ادارات در استان بنا بر ابلاغ 
مصوبه هیات وزیران مکلف به رعایت الگوهای مصرف بهینه 
برق و گاز به صورت توامان هستند تصریح کرد: در بازید امشب 
تذکــرات لازم بــه برخی ادارات و نماد های پر مصرف تجاری 
داده شده و درصورت تکرار قطعا تامین برق آن ها با محدودیت 

روبرو خواهد شد.

 انتخاب ذوب  آهن به عنوان صنعت برگزیده
 در تعاملات صنعتی پایدار با دانشگاه

 بازدید شبانه اکیپ مدیریت مصرف صنعت برق استان ایلام
 از میزان مصرف ادارات در ساعات غیر اداری
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شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومی دو مرحله ای) بصورت فشرده ( از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

20030964000096 شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
 R1-1403/020 مناقصه شماره R1-0300 428-AD تقاضای  شماره مناقصه و تقاضا

خرید پوسته فیلتر) فقط محصولات ساخت داخل (  موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
-/3/600/000/000 ریال مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار

تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکی از تضامین قابل قبول وفق آیین 
نامه تضمین شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران می باشد. نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

-/72/000/000/000 ریال مبلغ برآوردی مناقصه

5 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد.  آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه  در سامانه ستاد

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.  آخرین مهلت بارگذاری و  ارسال مستندات ارزیابی کیفی . فنی . مالی و
سایر اسناد مناقصه در سامانه ستاد

 استان بوشهر- شهرستان عسلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-پالایشگاه اول –
اداره خرید آدرس مناقصه گزار

 بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد 
وبه پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی 

اقدام نمایند.
مناقصه گران می توانند جهت کسب اطلاعا ت بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره تلفن های4329-07731314335 تماس حاصل فرمایند. 

شناسه آگهی: 1843329

     اداره کل نوسازی ، توسعه  وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربی درنظردارد دراجرای قانون برگزاری مناقصات وآئین نامه اجرائی بند)ج(
ماده )12( قانون برگزاری مناقصات بشماره 84136/ت 33560هـ مورخ 85/7/16 تصویب نامه  هیات محترم وزیران ازپیمانکاران  واجد شرایط 
ودارای گواهینامه صلاحیت ورتبه بندی از سازمان  مدیریت و برنامه ریزی براساس فهرست بهای سال 1403 برای اجرای پروژه های  مشروحه 

زیر ازطریق برگزاری مناقصه دعوت بعمل آورد.
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد(  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد  و لازم است که مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت 
نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . توضیح اینکه اسناد مناقصه پروژه مربوطه 
همزمان با اسناد ارزیابی از طریق سامانه ستاد ارسال خواهدشد. تنها پاکت شرکت هایی که در ارزیابی امتیاز لازم را کسب نمایند گشوده 

خواهد شد .
مهلت دریافت اسناد فراخوان  و مهلت ارسال پاسخ استعلام مطابق با زمان بندی اعلامی در سامانه ستاد خواهد بود .

موضوع مناقصه:
ردیف

 نوعشرح
بخشنامه

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه

)ریال(
برآورد اولیه

)ریال(

11.330.221.000226.604.407.712سرجمعاحداث مدرسه 12 کلاسه میرآباد سردشت1

نام و نشانی دستگاه مناقصه گذار: ارومیه خیابان دکتربهشتی – روبروی دانشگاه ارومیه   " امور قراردادها ، مناقصات و پیمان های"  اداره کل 
نوسازی ، توسعه وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربی  به شماره تماس 6- 33443093  

زمان انتشار نوبت اول 1403/09/24  نوبت دوم  1403/09/26 

شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره 
1403/0030 مربوط به بهسازی و تعمیر جاده دسترسی به تأسیسات و میدان نفتی هفتکل حدفاصل 
تدارکات  سامانه  طریق  از  را   2003093984000104 شماره  فراخوان  مایلی  سی  پل  تا  تمبی  پل 
الکترونیکی دولت  به نشانی www.setadiran.ir  برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری فراخوان 

از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق سامانه مذکور انجام خواهد شد.
الف- شرح مختصر خدمات

بهسازی و تعمیر جاده دسترسی به تأسیسات و میدان نفتی هفتکل حدفاصل پل تمبی تا پل سی 
مایلی 

ب- محل اجرای خدمات و مدت انجام کار
محل اجرای خدمات : شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان         مدت انجام کار : 6 ماه

ج –برآورد کارفرما
برآورد کارفرما :  175ر793ر767ر813 ریال

د – الزامات و شرایط متقاضیان )مدارک ذیل باید در پاکت استعلام ارزیابی کیفی بارگذاری و ارسال 
شوند(:

-گواهینامه معتبر تایید صلاحیت ایمنی پیمانکاری صادره از وزارت تعاون ،کار و رفاه اجتماعی )در 
استعلام ارزیابی کیفی محاسبه نمی گردد لیکن جهت عقد قرارداد و شروع بکار پیمانکار وجود 

آن الزامی می باشد(
-گواهینامه معتبر تعیین صلاحیت انجام کار صادره از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

-حداقل پایه 4 راه و ترابری از سازمان برنامه و بودجه کشور
روزنامه رسمی/ آگهی  تغییرات شرکت در  / آخرین  تاسیس شرکت  -اساسنامه شرکت/آگهی 

آخرین تغییرات ثبتی دارندگان امضا مجاز معتبر مناقصه گر
-گزارش صورتهای مالی حسابرسی شده)صرفا صورتهای مالی حسابرسی شده توسط سازمان 

حسابرسی یا موسسات عضو جامعه حسابداران رسمی ایران قابل پذیرش می باشند(
-سوابق کاری و سایر موارد مندرج در استعلام ارزیابی کیفی 
ر- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )فرایند ارجاع کار(:

نوع تضمین: ضمانتنامه بانکی                 مبلغ تضمین : 000ر000ر875ر28  ریال
ه  :محل و مهلت دریافت اسناد 

از کلیه متقاضیان واجد شرایط دعوت میگردد ظرف مهلت مقرر جهت اعلام آمادگی و دریافت 
اسناد مناقصه و استعلام ارزیابی کیفی بصورت همزمان،از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
به نشانی www.setadiran.irاقدام نمایند. باتوجه به اینکه مناقصه بصورت فشرده انجام می 
شودـ پس از بررسی های لازم و ارزیابی کیفی سوابق متقاضیان، پاکات پیشنهادی)الف،ب،ج( 
شرکتهایی گشایش خواهد شد که حداقل امتیاز ارزیابی کیفی مندرج در استعلام ارزیابی را کسب 

نمایند.
1- مهلت اعلام آمادگی : بصورت الکترونیکی )غیرحضوری( از ساعت 08:00 تاریخ 1403/09/27 

لغایت ساعت 19:00 تاریخ 1403/10/12
2- مبلغ خرید اسناد: پرداخت مبلغ 000ر840 ریال از طریق درگاه پرداخت الکترونیکی موجود در 

www.setadiran.ir سامانه به نشانی
ضمنا متقاضیان باید حداکثر ظرف مدت ذیل مدارک ارزیابی کیفی مورد نیاز را مطابق با اطلاعات 
و شرایط قید شده در آگهی مناقصه و مفاد استعلام ارزیابی کیفی ، از طریق سامانه )ستاد( در 
پاکت پاسخ استعلام ارزیابی کیفی بارگذاری نمایند. بدیهی است مناقصه گزار این حق را برای خود 
محفوظ می دارد به مدارکی که مطابق شرایط مندرج در متن آگهی و استعلام ارزیابی کیفی تنظیم 

یا ارائه نشده باشند ترتیب اثر نداده یا مردود اعلام نماید . 
و : محل، زمان تحویل و گشایش پیشنهادها

متقاضیان مکلفند پیشنهادات )پاسخ استعلام ارزیابی کیفی، پاکات الف ، ب و ج( خود را حداکثر تا 
ساعت 12:00 روز یکشنبه مورخ 1403/10/30 به صورت الکترونیکی و از طریق سامانه)ستاد( تسلیم 
نمایند. ضمنا پاکات پاسخ استعلام ارزیابی کیفی ساعت 12:30 روز یکشنبه مورخ 1403/10/30 
گشایش میگردد و زمان گشایش پاکات الف،ب و ج در صورتجلسه پرسش و پاسخ )پیش از تسلیم 

نرخ(  در روز دوشنبه مورخ 1403/10/17 ساعت 14:00 تعیین و ابلاغ خواهد شد.                       
  www.mis.nisoc.ir             http://ieps.mporg.ir             www.shana.ir

شناسه آگهی: 1843853

  آگهی فراخوان مناقصه عمومی  آگهی فراخوان مناقصه عمومی
 دو مرحله ای بصورت فشرده) یکپارچه( دو مرحله ای بصورت فشرده) یکپارچه(

آگهی فراخوان مناقصه عمومیآگهی فراخوان مناقصه عمومی
 )همزمان  با  ارزیابی یکپارچه ( شماره  )همزمان  با  ارزیابی یکپارچه ( شماره 121121--14031403

فراخوان مناقصه عمومی) ارزیابی کیفی- فشرده (فراخوان مناقصه عمومی) ارزیابی کیفی- فشرده (
 شماره  شماره 00300030/ / 14031403 مربوط به بهسازی و تعمیر جاده دسترسی  مربوط به بهسازی و تعمیر جاده دسترسی 

به تأسیسات و میدان نفتی هفتکل حدفاصل پل تمبی تا پل سی مایلیبه تأسیسات و میدان نفتی هفتکل حدفاصل پل تمبی تا پل سی مایلی

نوبت اولنوبت دوم

نوبت اول

 اداره کل نوسازی ، توسعه  وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربیروابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان

 

تاریخ انتشار نوبت اول :  1403/09/24                 تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/09/25                 

»ممیزی« به شبکه نمایش خانگی 
بازگشت

بعد از مدتی وقفه، تازه ترین قسمت »ممیزی« در شبکه نمایش خانگی منتشر 
شد.

بــه گــزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از روابط عمومی پلتفرم، بعد از مدتی وقفه، 
تازه ترین قسمت »ممیزی« به کارگردانی و تهیه کنندگی حامد جوادزاده در فیلیمو 
منتشر شد.در »ممیزی« جدید باز هم وحید آقاپور در مقابل حامد جوادزاده به نقد و 

بررسی ترانه آشنای دیگری برای دریافت مجوز می پردازد.
»ممیــزی« بــا رویکردی نقادانه و با پردازشی طنزگونه به مســئله سانســور و 

سخت گیری هایی که در حوزه شعر و ترانه و ادبیات وجود دارد، می پردازد.

ساخت »شهرزاد« ترکی یک ششم نسخه 
اصلی طول کشید!

نســخه ترکی ســریال »شــهرزاد« با گذشت تنها ۴۵ روز از آغاز تولید، به پخش 
رسید.

به گزارش ایسنا، روز سه شنبه ۲۰ آذرماه اولین قسمت از بازسازی ترکی سریال 
»شهرزاد« در شبکه استار تی وی ترکیه، پخش شد. این مجموعه تلویزیونی با عنوان 
»گریه نکن استانبول« که چندی پیش جلوی دوربین رفت، با سرعت چشمگیری 

به آنتن تلویزیون رسیده که به طور معمول برای سریال های ایرانی رخ نمی دهد.
مجموعه »گریه نکن اســتانبول« در حالی روی آنتن رفت که با اســتناد به اخبار 
رســمی منتشرشــده، کمتر از چهار ماه قبل اولین اخبار درباره آن به انتشار رسید و بر 
اساس اخبار تکمیلی فقط حدود ۴۵ روز از آغاز تصویربرداری آن می گذشت! جالب 
آنکه نخستین قسمت از این سریال به سیاق بسیاری از سریال های ترکی، حدود دو 
ساعت زمان دارد که حدود سه برابر هر قسمت از سریال های معمول ایرانی است و 
ســرعت بالای ســازندگان آن را بیشتر نشان می دهد. هرچند این احتمال هم وجود 
دارد که به سیاق برخی پروژه ها که در ایران هم دیده می شود، زمان انتشار اولین خبر 
با زمان واقعی ساخت تطابق نداشته باشد.با این همه، قیاس تولید سریع »گریه نکن 
استانبول« با تولید نسخه اصلی آن که توسط حسن فتحی سریال ساز باسابقه و خوشنام 
تلویزیون کارگردانی شــد، ســرعت خارق العاده سریال سازان ترک را نشان می دهد؛ 
چراکه فصل اول »شهرزاد« از ۲۳ آذر ۹۳ شروع به تصویربرداری کرد و پس از حدود 
۱۰ ماه، در ۲۲ مهرماه ۹۴ در شبکه نمایش خانگی به آغاز انتشار رسید.سرعت بسیار 
پایین تر تولید سریال در ایران البته منحصر به »شهرزاد« نیست و به شکل معمول، 
در همه فیلم ها و سریال های ایرانی رخ می دهد. این مسئله حتی منحصر به ایران نیز 
نیست و به طور مثال در صنعت سریال سازی آمریکا، تولید هر اپیزود سریال به طور 
میانگین بین ۱۰ تا ۲۰ روز زمان می برد که به ســختی تولید، تعدد لوکیشــن، شــمار 
بازیگران و هنروران و ... بستگی دارد.در عین حال، روشن است سرعت بسیار بالای 
تولید را می توان یکی از علل رونق اقتصادی صنعت سریال ســازی ترکیه دانســت؛ 
سریال هایی که با غلبه نگاه کاملا صنعتی به تولید می رسند و اگرچه اغلب از کیفیت 
هنری خاصی برخوردار نیستند اما به اندازه ای کیفیت دارند که مخاطبان زیادی را در 

منطقه آسیا، آفریقا و حتی اروپا جذب کنند.

کارتون روزاینفوگرافیاخبار

سی وپنجمین برنامه از سلسله جلسات نمایش فیلم تئاترهای 
شاخص به نمایش فیلم تئاتر »ناکجاآباد« به  کارگردانی شان ماتیاس 

و رابین لاف اختصاص داشت.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، سی وپنجمین برنامه از سلســله 
جلسات نمایش فیلم تئاترهای شاخص با همکاری مشترک انجمن 
صنفی منتقدان، نویسندگان و پژوهشگران خانه تئاتر و سینماتک 
خانه هنرمندان ایران، چهارشنبه ۲۱ آذر ۱۴۰۳، به نمایش فیلم تئاتر 
»ناکجاآباد« محصول ســال ۲۰۱۶ به  کارگردانی شــان ماتیاس و 
رابین لاف اختصاص داشت. این در حالی بود که پس از نمایش این 
فیلم تئاتر، نشست نقد و بررسی آن با حضور عباس غفاری میزبان 

و دکتر محمد نجاریان منتقد تئاتر برگزار شد.
نمایشــنامه »ناکجاآبــاد« از آثــار هارولد پینتر نویســنده و 
نمایشنامه نویس فقید انگلیسی است و در آن از تکنیک دژاوو استفاده 
شــده و داســتان آن از این قرار اســت که غریبه ای وارد یک خانه 
می شود که مردی مسن همراه با ۲ پسرش در آن زندگی می کنند 

اما ...
عباس غفاری در این نشســت گفت: پینتر بی شــک یکی از 
مهم ترین و تاثیرگذارترین نمایشنامه نویسان نیم قرن اخیر است. 
یکی از معدود نمایشنامه نویسانی که سال ۲۰۰۵ توانست نوبل ببرد. 
متاسفانه او در سال ۲۰۰۸ بر اثر سرطان جان خود را از دست داد. 

بسیاری او را در دســته نمایشنامه نویســان ابزورد قرار می دهند، اما 
واقعیت این است که پینتر شکلی را در نمایشنامه نویسی به وجود 
آورد که از آن با عنوان کمدی آزاردهنده نام می برند. در این مدل از 
کمدی، شخصیت ها، فاصله ها را با گفتگو پر می کنند. پینتر به قدری 
مهم است که اصطلاحی با عنوان پینترست را به خاطر او به لغت نامه 

انگلیسی، اضافه کرده اند.
محمد نجاریان منتقد و مدرس دانشگاه هم در این نشست گفت: 

قبــل از اینکــه بخواهم درباره این اثر صحبت کنم، باید بگویم که 
»ناکجا آباد« عنوان درستی برای ترجمه این نمایشنامه نیست. در 
واقع »سرزمین نامردان« عنوان درست در ترجمه بوده که با وجود 
این همه مرد در نمایش نشان از طنز خاص پینتر دارد. در حقیقت او 
عنوانی اســتعاری را برای این نمایشنامه انتخاب کرده است. دکتر 
مسعود دلخواه از این متن اقتباسی انجام داده و نمایشنامه ای با عنوان 
»دژاوو« را به رشته تحریر درآورده است. در این متن آقای دلخواه 

شخصیت زنی که در متن پینتر از آن صحبت می شود را به اثر افزوده 
است.

وی افزود:  این شیوه کارگردانی که در این اثر دیدیم، شیوه مورد 
علاقه من نیســت. جنس آثار پینتر به قدری تاثیرگذار اســت که 
پژوهشــگر شناخته شــده ای چون مارتین اسلین، پینتر را در کنار 
شکسپیر و چخوف به عنوان یکی از بزرگان تاریخ ادبیات نمایشی 
معرفی می کند. جنس نویسندگی پینتر دارای سبک خاصی است. 
او به قدری تاثیرگذار است که سبک پینتریست را به آثارش اطلاق 
می کنند. زیرا کمدی آزاردهنده خاص او در تمام آثارش وجود دارد. 
پینتر دل مشغول و دلباخته فرهنگ شرق است. او در همه آثاری 
که دارد تمام عشــق و علاقه و زیبایی ها را به شــرق نســبت داده و 

آنچه را که در غرب استبیماری و فراموشی می داند.
نجاریان در پایان صحبت هایش گفت: تنهایی در آثار پینتر و به 
ویژه در این اثر، به شکل بیماری نمود پیدا کرده که افراد بتوانند مدام 
آن بغض های فروخورده خودشان را تکرار کنند. پینتر از سال ۱۹۵۰ 
که نوشــتن را شــروع کرد تا ۲۰۰۵ که جایزه نوبل را می برد، تاثیر 
شگرفی را روی جهان به ویژه در جهان نمایش می گذارد. شخصا 
معتقدم که این تاثیر شگرف، هنوز به ادبیات نمایشی ایران راه پیدا 
نکرده اســت. شــاید دلیل آن ترجمه نشــدن این آثار یا دور بودن 

فرهنگی یا عدم شناخت ما باشد.

فیلم تئاتر ۳۵ به »ناکجا آباد« رسید!
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جــام جهــانی ۲۰۳۰ تورنمنت بسیار خــاصی خواهد بود، چرا که 
بزرگ ترین تورنمنت ملی دنیای فوتبال در این دوره ۱۰۰ ساله خواهد 

شد.
به گزارش خبرنگار ایراسین، اسپانیا، پرتغال و مراکش به صورت 
مشترک میزبان جام جهانی ۲۰۳۰ خواهند بود، اما بازی های افتتاحیه 
برای بزرگداشت صدمین سالگرد جام جهانی فیفا در آمریکای جنوبی 

برگزار خواهد شد.
این تصمیم به معنای برگزاری مسابقات در فصل ها و نیمکره های 

مختلف در طول این تورنمنت است.
کدام کشورها خواستار میزبانی ۲۰۳۰ بودند؟

در اوایل سال ۲۰۲۳ چهار کشور آمریکای جنوبی: آرژانتین، شیلی، 
پاراگوئه و اروگوئه، یک پیشنهاد مشترک ارائه کردند. اما در اکتبر همان 
سال، فیفا پیشنهاد مشترک مراکش، پرتغال و اسپانیا را به عنوان تنها 

گزینه تأیید کرد.
اسپانیا و پرتغال در سال ۲۰۲۱ پیشنهاد مشترک خود را ارائه داده 
بودند. در سال بعد اوکراین به آن ها پیوست، اما با توجه به ادامه جنگ 
و مشکلات مدیریتی در فدراسیون فوتبال اوکراین، مراکش جایگزین 

این کشور شد.
اســپانیا پیش تر در ســال ۱۹۸۲ میزبان جام جهانی بوده است، اما 

مراکش و پرتغال تاکنون میزبان این رقابت ها نبوده اند.
استادیوم های میزبان کدام هستند؟

هنوز به طور رسمی اعلام نشده است، اما گزارش ارزیابی فیفا شامل 
۲۰ استادیوم پیشنهادی در سه کشور میزبان است.

اسپانیا با ۱۱ استادیوم بیشترین بازی ها را میزبانی خواهد کرد که 

شامل نوکمپ بارسلونا )بزرگ ترین استادیوم فوتبال اروپا( و برنابئو رئال 
مادرید می شود. نوکمپ پس از بازسازی ظرفیت ۱۰۵,۰۰۰ نفر خواهد 

داشت.
پرتغال ســه استادیوم پیشنهاد کرده است: استادیوم خوزه آلوالاد، 
استادیوم دا لوز و استادیوم دراگائو که به ترتیب به تیم های اسپورتینگ، 

بنفیکا و پورتو تعلق دارند.

مراکش نیز شش استادیوم پیشنهاد داده است. پنج استادیوم موجود 
در کنار یک اســتادیوم جدید در کازابلانکا قرار اســت میزبان بازی ها 
باشند. این نخستین بار خواهد بود که مسابقات جام جهانی در شمال 

آفریقا برگزار می شود.
سه استادیوم برای میزبانی فینال پیشنهاد شده اند: برنابئو در اسپانیا، 
نوکمپ و اســتادیوم بزرگ حســن دوم در مراکش که در حال ساخت 

است.
جام جهانی ۲۰۳۰

چرا بازی های افتتاحیه در آمریکای جنوبی برگزار می شود؟
سه بازی افتتاحیه در اروگوئه، آرژانتین و پاراگوئه انجام خواهد شد. 
این اقدام به مناسبت صدمین سالگرد نخستین جام جهانی است که 
در سال ۱۹۳۰ در اروگوئه برگزار شد. در آن رقابت ها اروگوئه قهرمان 
شد و آرژانتین به فینال راه یافت. پاراگوئه نیز مقر کنفدراسیون فوتبال 
آمریکای جنوبی )کونمبول( است که قدیمی ترین کنفدراسیون فوتبال 

در جهان به شمار می رود.
چه تیم هایی به طور مستقیم در جام جهانی ۲۰۳۰ حضور دارند؟

میزبانان تورنمنت به طور خودکار به مســابقات راه پیدا می کنند، 
بنابراین مراکش، پرتغال، اسپانیا، اروگوئه، آرژانتین و پاراگوئه سهمیه 
مستقیم دارند. سایر تیم ها از طریق مسابقات انتخابی در کنفدراسیون های 

قاره ای مشخص خواهند شد.
قالب برگزاری مسابقات چگونه خواهد بود؟

مانند جام جهانی ۲۰۲۶، این رقابت ها نیز با حضور ۴۸ تیم برگزار 
می شود. تیم ها به ۱۲ گروه چهار تیمی تقسیم خواهند شد. دو تیم برتر 
هر گروه و هشت تیم سوم برتر به مرحله حذفی ۳۲ تیمی صعود می کنند

در مجموع ۱۰۴ مسابقه برگزار خواهد شد و فیفا برنامه بازی ها را 
طوری تنظیم می کند که تیم هایی که در آمریکای جنوبی بازی های 
افتتاحیه را انجام می دهند، زمان کافی برای سفر، استراحت و آماده سازی 

داشته باشند.
این مسابقات از ۸ ژوئن آغاز می شود و فینال آن در تاریخ ۲۱ جولای 

۲۰۳۰ برگزار خواهد شد.

تخریب بافت تاریخی نتیجه هر آنچه باید در مورد جام جهانی 2030 بدانید
کمیت گرایی و ناآگاهی به ریشه ها است

عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی در هفتاد و سومین نشست بازآفرینی 
پایدار شهری گفت: بی توجهی به بینش فرهنگی و خردگرایی، میراث تاریخی 

ایران را به نابودی کشانده است.
به گزارش خبرنگار مهر در هفتاد و ســومین نشســت بازآفرینی پایدار بافت 
شــهری صبح پنجشــنبه برگزار شد، لادن اعتضادی، عضو هیأت علمی گروه 
معماری دانشگاه شهید بهشتی با موضوع »حفاظت بافت های تاریخی؛ پاسداری 

از هویت و ثروت ملی، قومی و بومی« سخنرانی کرد.
وی در این نشســت اظهار کرد: در حال حاضر بیش از هر زمانی ما نیاز به 
روی آوردن بــه خرد هســتیم. باید خریــدار جان آنچه خلق کرده ایم و آنچه از 
تمدن باقی مانده است، باشیم. باید به مظهر فرهنگ کهن خود توجه کنیم. در 
ادبیات شــاعران کشــور ما بخش هایی از میراث فرهنگی و میراث ادبی ما به 
چشم می خورد. امروزه نسل جوان ما باهوش و پویا هستند، اما متأسفانه تاریخ 
خود را فراموش کرده ایم. از فرهنگ خود آگاهی نداریم. در صورتی که علاقه مند 
به تاریخ گذشــته هســتند، اما شــناخت و آگاهی نسبت به آن ندارند. هم نظام 
آموزشی ما مشکل دارد و هم نظام جهانی تأثیرگذار بوده است و زمینه بی توجهی 

را فراهم کرده است.
وی در ادامه با اشــاره به ثروت ملی به عنوان ثروت قومی و بومی کشــور، 
تاکید کرد: ما ملتی هستیم که شامل اتحاد اقوام مختلف در سرزمینی با اقلیم های 
گوناگون هســتیم، اما با یک اتحاد ریشــه ای و بنیادین که در طول هزار ســال 
تاریخ شــکل گرفته اســت. بحث بازآفرینی شهری یک تئوری جدید است که 
علاقه ای به میراث فرهنگی و وضعیت معاصر شهرها دارد. این تئوری بر آن 
اســت که آنچه ســاخته ایم چگونه حفظ شــود و چگونه می توانیم آن را تداوم 

ببخشیم.
اعتضادی افزود: سال هاست که مسئله بازآفرینی شهری مطرح می شود و 
بسیاری نمی دانستند منظور از این نظریه و اهداف آن چیست. در وزارت راه و 
شهرســازی درخواست کرده بودند که شهرداران سخنرانی هایی در این زمینه 
برگزار کنند، اما در این ســخنرانی ها ارگان ها، شــهرداری ها و کارکنانشــان 
نمی دانســتند که بازآفرینی چیســت. در واقع بازآفرینی در حد عملیات عمرانی 
در شــهر تصور می شــد. خوشبختانه اکنون کارشناسان و کارگزاران نسبت به 

مسئله بازآفرینی شهری آگاهی دارند.
این عضو هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی در بخش دیگری از سخنان 
خود اظهار کرد: ما در ســرزمینی زندگی می کنیم با فرهنگی دیرپا که مبحث 
بازآفرینی شهری در فرهنگ خودمان به راحتی ترجمه می شود و برای ما بسیار 
مفید است. ما نمی توانیم تفکیک جدی قائل شویم میان طیفی که از روستا به 
شــهر داریم. به ویژه امروزه شــهرها دچار مفهوم بی معنایی شده اند. این طیف 
گسترده از روستا تا شهر باید به عنوان مجتمع های سیتی در نظر گرفته شود. 
تمام این ها بخشی از آنچه هستند که بر اثر خلاقیت بشری در طول تاریخ در 
عرصه ســرزمین احداث شــده اند و یک بنیاد معنایی در پس آن ها است. این ها 

جز میراث فرهنگی ما هستند.
وی ادامه داد: آیا کسی اســت که انکار کند که فلان روســتا در تاریخ خود 
بیش از ۸۰۰ سال قدمت دارد یا فلان شهر تاریخش به دوره ساسانیان می رسد؟ 
این ها تمامی جز میراث فرهنگی ما هستند و این ها در قالب آثار تمدنی ظاهر 

شده اند. به ویژه در سرزمینی کهن که هویت تمدنی داشته است.
اعتضادی افزود: فقط دو تمدن از بین تمدن های گذشته باقی مانده است؛ 
تمدن چین و تمدن ایران. چین در گوشــه ای دورافتاده از دنیا بدون تعارضات 
مختلف، تداوم بالایی برای خود داشته است، اما ایران در چهارراه حوادث تاریخی 
قرار داشــته اســت و این همه تعرض و تهاجم و جنگ و ســتیز نتوانســته قوام 
تاریخی ما را خدشه دار کند. بنابراین نمی توانیم به این گنجینه چند هزار ساله 

بی تفاوت باشیم.
وی در ادامه اشاره کرد: شهرها همواره کیفیت دارند و این کیفیت پدیده ای 
اســت که در طول تاریخ در تمام دنیا مورد توجه بوده اســت. امروز این کیفیت 
باید حفظ شود و نمی توان اجازه داد که خدشه دار شود. این توجه جدید توجهی 
کیفی است، برخلاف دوران مدرن که در غرب به ویژه در بین دو جنگ جهانی، 
شــهرها به نیاز به مســکن و خدمات عمومی پرداخته می شــد. در دهه ۱۹۶۰ 
میلادی مباحث انسان شناسی مطرح شد که دیدگاه های فرهنگی و کیفی نگر 

در معماری و شهرسازی مطرح شد.
این معمار در ادامه با اشــاره به ماهیت بازآفرینی شــهری، گفت: بازآفرینی 
شــهری در واقع یک بخش مهم از شهرســازی است و تمامی دست اندرکاران 
شهری باید نسبت به این موضوع آگاه باشند. مهم ترین هدف آن ارتقا کیفیت 
زندگی شهروندان و تداوم حیات پویا در شهر است. برخلاف دوره های مدرن، 
در حوزه شهرســازی باید به ماهیت و کیفیت شــهر توجه کرد و اقدامات باید 

مبتنی بر ساختار و ماهیت آن شهر باشد.
وی با انتقاد از تغییرات ناگهانی در شــهرها و ســاختمان های جدید گفت: 
متأسفانه زمانی که ایران مدرن شد، شهرها بدون هویت بومی طراحی شدند. 
این تغییرات به طور بنیادی ســاختار اجتماعی و فرهنگی شــهرها را تغییر داد. 
برای مثال در طرح های توســعه شــهری در اصفهان در دوره صفویه، ابتدا به 
زندگی مردم و بافت های تاریخی توجه شد و ساختار جدید در کنار آن توسعه 
یافت. این نمونه ارزشمند در عدم مداخله در ساختار اجتماعی و بافت تاریخی 
باید در توســعه شــهری امروز به کار گرفته شود.اعتضادی همچنین به اهمیت 
بینش و خرد در شهرســازی اشــاره کرد و افزود: ما به دانش روز نیاز داریم، اما 
این دانش باید مبتنی بر بینش عمیق و آگاهی از تاریخ و فرهنگ ایران باشد. 
اگر این بینش را نداشته باشیم، توسعه شهری بی فایده خواهد بود و حتی ممکن 
است مخرب باشد. دانش باید در خدمت خرد و بینش فرهنگی قرار گیرد.وی 
با اشــاره به مرمت و نوســازی بناهای تاریخی گفت: مرمت و نوســازی باید 
به گونه ای انجام شود که نه تنها گذشته را حفظ کنیم، بلکه در بازسازی و مرمت 
آن ها به ابعاد فرهنگی و تاریخی آن توجه داشته باشیم. از بین بردن بافت های 
تاریخی در جهان شرق و غرب منسوخ شده است، اما متأسفانه هنوز در ایران 
برخی از این دیدگاه ها وجود دارد و بافت های تاریخی را تخریب می کنند.عضو 
هیأت علمی گروه معماری دانشگاه شهید بهشتی با اشاره به نقش آموزش و 
فرهنگ سازی در حفاظت از میراث تاریخی گفت: وظیفه شهرداران و مسئولان 
دولتی تنها حفظ بناها نیست؛ بلکه جامعه نیز باید به بازآفرینی فرهنگی بپردازد. 
سیستم آموزشی و دانشگاهی ما در این زمینه ناقص است و دانشجویان ما با 

وجود استعدادهای فراوان، از تاریخ و میراث خود بی خبرند.
وی تاکید کرد: تا زمانی که به محتوای واقعی مرمت و حفاظت توجه نکنیم 
و هویت ملی خود را نشناسیم، اقدامات ما بی اثر خواهد بود. مرمت باید به ذات 
زنده بناها توجه کند و نه آنکه میراث فرهنگی را به اثری موزه ای و مرده تبدیل 

کند.

خبر

گور دختر از جاهای دیدنی بوشــهر به  شــمار می رود و در 
جلگــه برپز قرار دارد. ایــن بنای تاریخی، هرچند با معماری 
بسیار ابتدایی تر، شباهت زیادی به آرامگاه کوروش کبیر دارد. 
از همین رو اکثر باستان شناسان آن را بازمانده دوره هخامنشی 

می دانند.
گروه ایرنا زندگی - در نزدیکی برازجان، در استان بوشهر، 
بنایی تاریخی قرار گرفته اســت که شباهت زیادی با آرامگاه 
مشهور کوروش کبیر دارد. البته ظرافت کم بنای آن در همان 
نگاه اول خود را نشــان می دهد؛ ســنگ هایی با برش ها و 
حجــاری ســاده و ابتدایی. این بنــای تاریخی که در خلوت 
دورافتاده دشــتی قرار دارد، فردی از دوران هخامنشی را در 
خود جای داده اســت. هرچند از هویت فرد مدفون اطلاعات 
قطعی در دســت نیســت؛ این بنا را متعلق به یکی از افراد 
سلطنتی می دانند. با ما همراه باشید و بیشتر درباره گور دختر 

بخوانید.
گور دختر از جاهای دیدنی بوشــهر به  شــمار می رود و در 
جلگــه برپز قرار دارد. ایــن بنای تاریخی، هرچند با معماری 
بسیار ابتدایی تر، شباهت زیادی به آرامگاه کوروش کبیر دارد. 
از همین رو اکثر باستان شناسان آن را بازمانده دوره هخامنشی 

می دانند.
در ســال های ۱۳۸۰ و ۱۳۸۲، علی اکبر سرفراز بنای گور 
دختر و جلگه بزپر را مورد بررسی و شناسایی قرار داد و بنای 
گور دختر را متعلق به شاهان اولیه هخامنشی و کوروش اول 
پسر چیش پش و مقبره بالای آن را مربوط به همسر ایلامی 
وی یعنی مادر کوروش کبیر شاه ایران می داند. البته این تنها 
یکی از چندین نظر متفاوت درباره فرد مدفون در اینٰ آرامگاه 

است. 

با توجه به ارزش تاریخی، گور دختر به شــماره ۱۸۹۷ در 
فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است.

گور دختر از جاهای دیدنی برازجان به شــمار می آید و در 
اســتان بوشهر، شهرستان دشتستان، دشت میانکوهی پشت 

پر قرار دارد. )مشاهده روی نقشه(
برای دســترسی به گور دختر، ابتدا باید به روســتای پشت 
پر )بز پر( بروید. از برازجان به سمت دالکی پیش برانید. پس 
از عبــور از دالــکی، در جاده برازجان به شیراز، به پل نمازگاه 
خواهید رسید. در پایان پل به جاده ای فرعی می رسید که باید 
وارد آن شــوید. در این مسیر کوهســتانی، از روستاهای تنگ 
درکش و رود فاریاب خواهید گذشــت. ســپس به شهر تنگ 
ارم می رسیــد. در فاصله دو کیلومتری جنوب تنگ ارم، جاده 
فرعی آســفالته ای قرار دارد. وارد آن شــوید و ادامه دهید تا از 
روســتاهای آقا امیراحمد و کفتارو عبور کنید. پس از گردنه 

تخته و عبور از سربالایی ها، به پشت پر خواهید رسید. 
گور دختر بنایی است مستطیل شکل به ارتفاع کلی ۴٫۴۵ 
متر که بامی شیروانی شــکل روی آن قرار دارد و در ســاخت 
آن، از تخته ســنگ های کرم رنگ بزرگ اســتفاده کرده اند. 
این بنا روی مصطبه ای ســنگی بنا شــده که زیرسازی اولیه و 
سکوســازی برای این بنا بوده اســت. شالوده اصلی آن شامل 
شفته ریزی و شن های رودخانه ای می شود که مصطبه و پایه 
اصلی و اولیه بنا روی آن ســاخته و پرداخته شــده است. روی 
مصطبه ســه ردیف سنگ به صورت پلکانی ایجاد شده اند که 
به اتاقک اصلی منتهی می شود. پایین ترین رج که روی زمین 

است، ۵٫۱۰ متر طول و ۴٫۴۰ متر عرض دارد.
ارتفــاع ســنگ ها کــه به صورت پلــکانی روی هم قرار 
گرفته اند، ۳۴ ســانتی متر است. اتاقک بالایی روی پلکان ها 

۳٫۴۰ متــر ارتفــاع، ۲٫۹۵ متر طول و ۲٫۳۰ متر عرض دارد. 
ضخامت دیوارهای ســنگی بنا در حدود ۷۵ سانتی متر است. 
اطــاق آرامــگاه از درون ۲٫۲۰ متر طول و ۱٫۵۵ متر عرض 
دارد و ارتفاع آن از کف تا سقف مسطح آن ۲٫۵۰ متر است

گور دختر به طور کامل از ۲۲ قطعه ســنگ ســاخته شده 
اســت کــه هیچ گونه ظرافت کاری در آن دیده نمی شــود و 
به صورت خیلی ابتدایی سنگ ها را برش و حجاری کرده اند. 
تمامی ســنگ های اتاقک آرامگاه به وسیله بست های فلزی 
توکار، به وسیله  بســت های دم چلچله ای به یکدیگر متصل 
شــده اند. در ساخت این بنا مانند دیگر سازه های ساخته شده 

توسط معماران هخامنشی، هیچ ملاتی به کار نرفته  است.
بر بالای مقبره، قسمتی فرورفتگی شبیه به یک قاب وجود 
دارد که احتمالا جایگاه قرارگیری کتیبه ای مربوط به آن بوده  

است. در درون اتاقک بنا حوضچه  کوچکی وجود دارد.
بنا دارای یک در ورودی با ابعاد ۷۰×۹۰ سانتی متر است. 
هیچ گونه نشــانه ای که مربوط به قفل و بســت سنگ درگاه 
باشــد، دیده نمی شود و احتمال می رود اصلا سنگ درگاهی 
نداشــته اســت و اگر هم داشته به صورت خشکه چین و بدون 
هیچ گونه پاشــنه در یا قفل و بســتی ایجاد کرده اند. بر بالای 
درگاه ورودی و نزدیــک بــه ســقف، فضای طاقچه مانندی 
به صورت مربع شکل به ابعاد ۲۵×۲۵ سانتی متر دیده می شود 

که از پشت بسته شده است.
گوردختر را ابتدا باستان شــناس بلژیکی، لویی واندنبرگ، 
در ســال ۱۳۳۹ هجری شمسی کشف کرد. واندنبرگ معتقد 
بــود گوردختر قبــر چیش پیش یا کوروش یکم )جد کوروش 
کبیر( است؛ اما سپس علیرضا شاپور شهبازی، آن را آرامگاه 
کوروش کوچک دانست. گمانه ها درباره  این بنا فراوان است. 

آرامــگاه ماندانا، مــادر کوروش یا آتوســا، دختر کوروش و 
شهبانوی هخامنشی یا خواهر کوروش برخی دیگر از گمانه ها 

درباره  این بنا هستند. 
اکثــر محققان معتقدند ایــن بنا به دوره هخامنشی تعلق 
دارد؛ امــا دربــاره ایــن موضوع بنا مربوط بــه چه دوره ای از 
هخامنشی و کدام پادشــاه یا شــاهزاده بوده است، نظریات 

متفاوتی ارائه داده اند.
از زمــان داریوش بزرگ به بعد، در دوره هخامنشی شیوه 
تدفین تقریبا به یک شــکل صورت می گرفت. در این شیوه 
همه قبرها در بدنه کوه به صورت دخمه ای ایجاد می شدند و 
این دخمه ها دارای قبوری بودند که جسد در آن قرار می گرفت. 
البته این شیوه گاه مانند آرامگاه داریوش و دیگر پادشــاهان 

قبور به شکل متفاوتی بود.
آرامــگاه کــوروش بزرگ در پاســارگاد آرامگاهی جدا از 
آرامگاه های پادشاهان بعد از خود است و با سبک معماری و 
الگوی مذهبی با دیگر آرامگاه تفاوت دارد. این آرامگاه شباهت 
زیادی به گور دختر دارد و این موضوع نشان دهنده آن است 
که هر دو شخص دارای یک نوع مذهب و از لحاظ اعتقادی 

بسیار به هم نزدیک هستند.
از این شــواهد به نظر می رســد که آرامگاه گور دختر باید 
قبل از آرامگاه کوروش بزرگ ســاخته شــده باشد. اگر بعد از 
آرامگاه کوروش این اثر ساخته شده بود، بدون شک از لحاظ 
ســاختار معماری بهتر از آرامگاه کوروش داشــت، نه تا این 

اندازه ابتدایی و ساده.
همــه روزه می توانیــد از گور دختر بازدیــد کنید. توصیه 
می کنیم ســاعات روشــنایی روز را برای این منظور انتخاب 
کنید.متاســفانه این اثر صدمات زیادی را متوجه شــده است. 
لطفــا در بازدیــد از آثار تاریخی، از وارد آوردن هرگونه صدمه 

)به خصوص نوشتن یادگاری( خودداری کنید.
با ســفر به روســتاها و نواحی مختلف، به باورهای مردم 

بومی احترام بگذارید.

برنامه ریـزی  و  آمـوزش  مطالعـات،  دفتـر  مدیـرکل 
گردشـگری گفـت: مؤسسـات آمـوزش گردشـگری نقـش 
مهـمی در آمـوزش فعـالان در صنعـت گردشـگری دارنـد، 
بـا ابلاغ وزارت اقتصـاد بـه شـکل رسـمی جـز مصادیـق 

صنعت گردشـگری قرار گرفت.
بـه گـزارش خبرگـزاری مهر، ابوطالب قاسـمی مدیرکل 
دفتـر مطالعـات، آمـوزش و برنامه ریـزی گردشـگری گفت: 
آمـوزش  مؤسسـات  اقتصـاد،  وزارت  رسـمی  ابلاغ  بـا 
صنعـت  فعالیـت  مصادیـق  جـز  رسـماً  گردشـگری 

گردشگری قرار گرفت.
وی افـزود: مؤسسـات آمـوزش گردشـگری یـکی از 
حوزه هـایی در صنعـت گردشـگری بـوده کـه نقـش مهمی 
در آمـوزش فعـالان و شـاغلان در حوزه هـای مختلـف 
صنعـت گردشـگری داشـته و در طـول سـال ها بـه ایفـای 
می پـردازد.  گردشـگری  صنعـت  اکوسیسـتم  در  نقـش 
نکتـه ای کـه در طـول سـال ها بـرای ایـن حـوزه وجـود 
داشـت عـلی رغـم نقـش بسیـار مؤثر و مرجـع تربیت کننده 
نیـروی انسـانی حرفـه ای و مهـارتی صنعـت گردشـگری و 
برگـزار کننـده دوره هـای آمـوزشی کاربـردی و مهـارتی، 
جـز مصادیـق گردشـگری محسـوب نمی شـدند و بنابراین 
فاقـد مجـوز فعالیـت بودنـد و صرفـاً دارای مجـوز برگزاری 
دوره بودنـد کـه طبیعتـاً بـرخی از حمایت هـا و مشـوق های 

حوزه صنعت گردشـگری مشـمول این بخش نمی شد.

قاسـمی ادامـه داد: از سـویی بـه دلیـل فقـدان مجـوز 
رسـمی تحـت عنـوان مؤسسـه آمـوزش گردشـگری )دارا 
بـودن صرفـاً مجـوز برگزارکننـده دوره( از طـرف نهادهایی 
همچـون شـهرداری یـا ادارات صنـفی تحـت سـوال بودند. 
از سـویی ایـن موضـوع بـه دلیـل مطالبـه سـازمان فـنی و 

حرفـه ای بـه عنـوان متـولی آمـوزشی و سـوق دادن تمـام 
فعـالان آمـوزشی ایـن صنعـت بـرای اخـذ مجـوز از آن، 
بـه سـبب  آمـوزشی  بـرای مؤسسـات  را  نگرانی هـایی 
آن، کـه  بـر  مترتـب  احتمـالی و مشـکلات  تعارضـات 
فعالیت هـای آنهـا در گیـرودار مدیریـت دو دسـتگاه اجرایی 

امکان بروز داشـت، ایجاد کرده بود.
برنامه ریـزی  و  آمـوزش  مطالعـات،  دفتـر  مدیـرکل 
گردشـگری گفـت: بـا پیگیری هـای انجـام شـده و ارائـه 
اسـناد قانـونی و توجیهـات فـنی و حقـوقی لازم، هیئـت 
مقـررات زدایی و بهبـود محیـط کسـب و کار ذیـل وزارت 
امـور اقتصـاد و دارایی بـه عنـوان مرجـع تعیین کننده صدور 
مجـوز کسـب و کار فعالیت هـای مختلـف، رسـماً وزارت 
میـراث فرهنـگی، گردشـگری و صنایـع دسـتی را مرجـع 
صـدور مجـوز فعالیـت خدمات آموزشی گردشـگری تعیین 

کرد.
برنامه ریـزی  و  آمـوزش  مطالعـات،  دفتـر  مدیـرکل 
گردشـگری اظهـار کـرد: بـر اسـاس قوانیـن بالادسـتی و 
تأکیـد هیئـت مقـررات زدایی و بهبـود محیط فضای کسـب 
و کار مبـنی بـر صـدور مجـوز از طریـق درگاه ملی مجوزها، 
بـا همـکاری مجدانـه دفتـر فنـاوری اطلاعـات، ارتباطـات 
و امنیـت فضـای مجـازی هـم اکنون سـامانه تخصصی نیز 
ایجـاد و بـه درگاه مـلی مجوزهـا متصـل شـده و تمـام 
مؤسسـات برگـزار کننـده دوره هـای آمـوزشی در حـال اخذ 
مجـوز فعالیـت هسـتند. ایـن اقـدام گامی مهم بـرای ایجاد 
سـاختار و جایـگاه رسـمی بـرای مراکـز خدمـات آمـوزش 
تمـام  از  برخـورداری  امـکان  همچنیـن  و  گردشـگری 
قلمـداد  نیـز  گردشـگری  صنعـت  حـوزه  مشـوق های 

می شود.

گور دختر، آرامگاهی بازمانده از هخامنشیان

موسسات آموزش گردشگری جزو مصادیق فعالیت صنعت گردشگری قرار گرفت

 فعــال حوزه فرش دســتباف با بیــان اینکه فرش ایران هنوز 
مشتری های زیادی در منطقه و غرب آسیا دارد، گفت: جهان هنر 

ایران قدیم و جدید را با قالی و فرش می شناسند.
عــلی میــرزازاده در گفت وگو با خبرنگار فرهنگی ایرنا درباره 
جایگاه فرهنگی قالی ایرانی در جهان اظهار داشت: هر کشوری 
را به یک محصول برند در جهان می شناسند، آلمان را با مرسدس 
بنز، ســوئیس را با ســاعتش و ایران را با فرش می شناسند. فرش 
ایران، عجین با فرهنگ و زندگی مردم ایران اســت و ما با فرش 

ایرانی خاطره داریم و زندگی می کنیم.

فعال حوزه فرش افزود: در بیشــتر جاهای دنیا فرش ایران را 
بهتر از خود ایران می شناسند، بیشتر موزه های جهان که در ۵ قاره 
بروید یک تخته فرش ایرانی در آنجا به نمایش گذاشــته شــده 
اســت. ما باید در نگهداری و برافراشــته نگه داشتن فرش ایرانی 
که پرچم دوم کشــور ماســت کوشا باشیم.میرزازاده با بیان اینکه 
»فرش ایران همتا ندارد« گفت: پاکستان، هندوستان و نپال رقبای 
ما هستند، اما اگر ریشه یابی کنید، هیچ کدام نه پاکستانی است نه 
هندوستانی، بلکه ایرانیانی هستند که از اینجا به خاطر کم لطفی 
در تاریخ به این کشــورها رفته بودند، اکنون به بافنده های آنها 

سفارش فرش می دهند و خوب هم می فروشند.
وی تصریح کرد: فرش، هنر مادر ایران زمین اســت. در همه 
جای دنیا کسی اگر بخواهد عمارت و ویلای خوبی بسازد، حتما 
به فکر فرش آن اســت و فرش هم غیر از نام ایران نیســت. برای 
این که این هنر را سرپا نگه داریم باید تبلیغات و بازاریابی هدفمند 
و هوشمند داشته باشیم.فعال حوزه فرش ادامه داد: در طول سال ها 
به فرش کم محبتی و کم لطفی شــده اســت و آنچه برازنده فرش 

ایرانی است درباره اش صحبت نشده است.
میرزازاده خاطرنشان کرد: صادرات فرش از حدود ۲.۷ میلیارد 

دلار، امروز، متاســفانه به ۴۰ میلیون دلار رسیده اســت. هنوز دیر 
نشده و مشتری های زیادی می توانیم در خاورمیانه به دست آوریم. 
بیشتر به خاطر تحریم هاست که ما و خودشان را تحریم و از لذت 

دیدن فرش ایرانی خودشان را محروم کردند.
وی یــاداوری کــرد: ۳۰ درصد صادرات فرش ایران به آمریکا 
بود، اما اکنون این سهم را از دست دادیم، در اروپا هم سهم صادرات 
فرش کاهش یافته است، اما اگر دست به دست هم دهیم؛ بافنده ها 
و تجار و دولت حمایت کند می توانیم به جایگاه اول خود برگردیم 

چون ما رقیب نداریم.

ایران را با فرش و قالی می شناسند
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در همایش یک روزه تحول دیجیتال و افق آینده مسئولان 
تاکید کردند که تحول دیجیتال یک پروژه نیســت بلکه بهبود 
مســتمر اســت و حل مشکلات کشور را اســتفاده از ابزارهای 

فناوری اطلاعات دانستند. 
به گزارش ایســنا، هفته ســوم آذرماه در حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات با برگزاری همایش تحول دیجیتال و حضور 

مسئولان این حوزه آغاز شد.
سید ستار هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- در 
این همایش تأکید کرد که تحول دیجیتال پروژه نیســت بلکه 
به معنای بهبود مستمر است و  در کلام آسان اما در عمل سخت 

است.  
وی بــا بیــان اینکه در بحث فرآیند و وضعیت بلوغ فرآیندها 
در دســتگاه ها خیلی شــرایط مناســبی نداریم و دلیل آن نگاه 
ســلیقه ای در دستگاه ها است، تصریح کرد: طبیعی است وقتی 
وضعیت دســتگاه ها و سامانه ها اینگونه باشد دولت الکترونیک 
در زندگی مردم جایگاه خود را باز نمی کند. دســتگاه ها دارای 
نقص در داده ها هســتند که باید به شــکل بخشی این داده ها را 

تکمیل کرد.  
هاشــمی با تأکید بر اینکه اگــر بخواهیم دولت الکترونیک 
شکل بگیرد، باید هویت بخشی دیجیتال به افراد را مورد توجه 
قرار داد، تصریح کرد: در این بخش اقدامات خوبی انجام شــده 

و مقبول است. 
محمد محسن صدر -رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران 
- در این همایش یک روزه تنها راه حل بر طرف کردن مشکلات 
کشــور را اســتفاده از ابزارهای فناوری اطلاعات دانستئو گفت:  
ناچار و محکوم به اســتفاده از آن هســتیم و این موضوع مسئله 

جهانی است.  
صدر با بیان اینکه وقتی از در حوزه تحول دیجیتال و هوش 
مصنــوعی صحبت می کنیم باید متحدالفکر باشیم، تأکید کرد: 
ما قرار نیســت در کار یک دیگر دخالت کنیم، اگر به این نقطه 

رسیدیم نتیجه را مردم مشــاهده می کنند؛ اگر نقشــه راهبردی 
در برنامه هفتم نداشته باشیم موفق نخواهیم شد. 

رئیــس فناوری اطلاعات ایران گفت: وزارت ارتباطات یک 
وزارت قطع  و وصل کن نیســت بلکه یک وزارتخانه زیربنایی 

است و باید زیرساخت کشور را تامین کند.  
همچنین علی حکیم جوادی - رئیس ســازمان نظام نظام 
صنفی رایانه ای کشــور - در ایــن همایش توضیح داد: بخش 
دولتی به تنهایی نمی تواند تحول دیجیتال را به صورت عمقی 
ایجاد کند.  چالش این اســت که ســازمان های سنتی حاضر به 
تغییر و تحول نیستند بحث دیگر هم ادبیات و فرهنگ در حوزه 
تحول دیجیتال است که در بخش دولتی کم رنگ شده و بخش 

خصوصی می تواند تغییرات و تحولات لازم را ایجاد کند.
وی در ادامــه صحبــت هایش تاکید کــرد: در حوزه بخش 
خصــوصی آمادگی ســرمایه گذاری در ایــن حوزه را داریم و به 

بخش دولتی کمک کنیم. 
امکان مشــاهده تاثیر حملات ســایبری خارجی بر کیفیت 
اینترنت از دیگر خبرهایی بود که در این هفته منتشر شد. بهزاد 
اکبری ـ مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت ـ با انتشار پستی 
در یک شبکه اجتماعی )ایکس( اظهار کرد: از چند ماه پیش با 
حجم عظیمی از حملات DDOS از خارج به کل شبکه های 
داخل کشور مواجه بوده ایم که تاثیر زیادی بر کیفیت سرویس 

دریافتی کاربران داشته است. 

وی افــزود: بعــد از این می توانید وضعیت این گونه حملات 
را در  رادار DDOS شــرکت ارتباطات زیرســاخت در آدرس  

ddos.tic.ir مشاهده کنید.  
بــا نزدیک شــدن به پایان هفته بــرخی کاربران در فضای 

مجازی از ایجاد اختلال در پیام رسان ایتا خبر دادند.  
طبــق گفته کاربران در فضای مجازی و بررسی های انجام 
شــده، پیام رســان داخلی ایتا دچار اختلال شد و امکان ارسال و 
دریافت پیام در آن وجود نداشــت مســئله ای که حسین قائمی 
- روابط عمومی پیام رسان ایتا درباره این اختلال توضیح داد: 
متأسفانه به دلیل یک اختلال فنی، ارتباط کاربران ایتا قطع شد 
و کارشناسان فنی در حال تلاش برای رفع مشکل در کوتاه ترین 
زمان ممکن هســتند. اما با گذشــت ساعاتی اختلال اعلام شد 

برطرف شد. 
ساز و کار مجلس برای ارتقای امنیت سایبری دستگاه های 
اجرایی از دیگر خبرهای مهمی بود که در این هفته منتشر شد. 
با تصمیم نمایندگان مجلس شــورای اسلامی دســتگاه های 
اجرایی دارای ضعف در حوزه امنیت ســایبری مکلفند تا پایان 
سال ۱۴۰۴ حداقل یک درصد از اعتبارات هزینه ای خود را در 
راستای رفع نقاط ضعف و ارتقا امنیت خود اختصاص دهند. بر 
ایــن اســاس  در اجرای مــواد ۱۰۳ و ۱۰۷ قانون برنامه هفتم 
پیشرفت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف است نسبت 
به تکمیل ارزیابی و رتبه بندی سالانه امنیت رایانیکی یا سایبری 
دســتگاه های اجــرایی مطابق اســتانداردها و ضوابط مصوبه 
کارگــروه یــا کمیته دائــمی پدافند غیرعامل کشــور اقدام و 
دســتگاه های اجرایی دارای ضعف در امنیت رایانیکی سایبری 
را به مرکز ملی فضای مجازی معرفی نمایند. دســتگاه اجرایی 
دارای ضعــف در حــوزه امنیت رایانیکی مکلفند تا پایان ســال 
۱۴۰۴ حداقل یک درصد از اعتبارات هزینه ای )به اســتثنای 
فصول ۱ و ۴و ۶( و تملک دارایی سرمایه خود را در راستای رفع 

نقاط ضعف و ارتقا امنیت رایانیکی خود اختصاص دهند.

در همایش تحول دیجیتال چه گذشت؟

وزیر علوم گفت: محصولات فناورانه نمایشگاه  پژوهش، 
فناوری و فن بازار  نســبت به ســال گذشــته حدود ۲۰ درصد 

رشد داشته است.
بــه گزارش خبرنگار مهر، دکتر حسین سیمایی صراف در 
حاشیه مراسم افتتاحیه نمایشگاه پژوهش، فناوری و فن بازار 
در جمع خبرنگاران گفت: این نمایشــگاه باعث افتخار است، 
غرور ملی ما را افزایش می دهد.وی اظهار کرد: دستاوردهای 

مترقی و پیشرفته ای را شاهد هستیم و صادرات محصولات 
ســاده و مواد اولیه ما به صادرات فناورانه رسیده اســت.وزیر 
علوم خاطر نشــان کرد: محصولات فناورانه این نمایشــگاه 
نسبت به سال گذشته حدود ۲۰ درصد رشد داشته است.دکتر 
حسیــن افشیــن، معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهور نیز 
درباره این نمایشــگاه گفت: ما در طول ســال نمایشگاه های 
مختلفی از دســتاوردهای پژوهشی و دانش بنیان داریم ولی 

اهمیت این نمایشــگاه همزمانی با هفته پژوهش اســت.وی 
ادامه داد: این نمایشگاه با هدف کمک به تامین زیرساخت های 
پژوهشی برگزار شــده اســت.معاون علمی فناوری ریاست 
جمهوری در مورد اینکه این نمایشــگاه چه کمکی به رفت 
نیازهای مردم می کند، توضیح داد: ما وقتی زیرســاخت های 
پژوهشی را تقویت کنیم، ســبب اصیل شــدن تحقیقات و 
پژوهش های خواهد شد و یک چرخه بسته ایجاد می شود. 

نمایشگاه تستا با تسهیل ارتباط بین فناوران، شرکت های 
دانش بنیان و پژوهشــگران با صنعت و ارائه نیازهای فناورانه 
شرکت ها و نهادهای مختلف از ۲۳ تا ۲۶ آذرماه در نمایشگاه 

بین المللی برگزار می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، تجاری سازی  پژوهش ها و شناسایی 
نیازهای فناورانه و ارتباط صنعت و دانشــگاه از مســائل مهمی 
اســت که امروزه در اولویت هــای اصلی نظام علم، فناوری و 
نوآوری ایران قرار دارد. بر همین اســاس ایجاد بســتری برای 
ارائه نیازهای فناورانه صنایع و شــرکت های مختلف می تواند 

راهی برای بهبود ارتباط میان پژوهشگران و صنایع باشد.
یکی از اساسی ترین ابزارهای ترویج نوآوری و توسعه فناوری 
در دنیــا »نمایشــگاه های تقاضــا محور« هســتند که با نام 
Reverse Expo شــناخته می شــوند. در ایــن نــوع 
نمایشــگاه ها بر خلاف نمایشــگاه های ســنتی، سازمان ها و 
شــرکت هایی که نیازمند توسعه فناوری هستد، فرصتی برای 
مطــرح کــردن نیازهــای فناورانه خود در قالــب غرفه های 
نمایشــگاهی پیدا می کنند. همچنین این نمایشگاه ها فرصتی 
فراهم می کند تا فناوران، شرکت های دانش بنیان و پژوهشگران 
بتوانند راهکارهای خلاقانه و فناورانه خود را برای رفع نیازهای 
مطرح شده ارائه کنند. برگزاری چنین نمایشگاه هایی می تواند 
در تجاری سازی پژوهش ها و تقویت ارتباط صنعت و دانشگاه 

نقش مهمی داشته باشد.
نمایشگاه »تقاضای ساخت و تولید ایرانی» )تستا( یک نمونه 
از نمایشگاه های تقاضا محور در سطح ملی است که در سال های 
اخیر توانسته در حمایت از تولیدات داخلی و ارتقای نوآوری در 
کشور نقش اساسی ایفا کند. تا کنون پنج دوره نمایشگاه تستا 
برگزار شده است و امسال نیز همزمان با نمایشگاه »دستاوردهای 
پژوهــش، فنــاوری و فن بازار« در هفته پژوهش از تاریخ ۲۳ تا 
۲۶ آذرماه ســال ۱۴۰۳ توسط شورای عالی علوم، تحقیقات و 

فناوری )عتف( برگزار می شود.
ایگاه پژوهش های تقاضامحور در برنامه هفتم توسعه

در برنامه هفتم پیشرفت کشور به موضوع تقاضامحوری با 
عنوان »حمایت از تحقیقات هدفمند و تقاضامحور تاکید شده 
اســت و عنوان شــده که این موضوع در مسیر توسعه فناوری 

نقش محوری بازی می کند.
بر همین اساس برگزاری نمایشگاه های تقاضامحور مانند 

»تســتا« یکی از گام های مهم در مسیر اجرایی کردن برنامه 
هفتم توسعه کشور است. رویکرد معکوس نمایشگاه تستا علاوه 
بر رونق تولید داخلی، به ارتقای سطح نوآوری و توسعه فناوری 
در کشــور کمک می کند و فضای مناســبی را برای توســعه 

همکاری های فناورانه ایجاد می کند.
بر اساس اعلام دبیرخانه نمایشگاه تستا؛ در یکی از دوره های 
این نمایشــگاه بیش از ۱۵۰ نشســت B۲B میان فناوران و 
صنایع برگزار شــده که منجر به عقد ۵۰ تفاهم نامه همکاری 
شده است. همچنین در یکی از دوره های نمایشگاه تستا ارائه 
نیازهای مرتبط با صنعت نفت منجر به توســعه فناوری های 
جدیدی در حوزه حفاری و بهره برداری شد که پیش از آن نیازمند 
واردات بودند. بر همین اساس می توان گفت که این نمایشگاه ها 
با ایجاد فضای تعاملی میان عرضه کنندگان فناوری و صنایع 
نقش مهمی در هدایت و جهت دهی به تحقیق و توسعه دارند 

و در نهایت می توانند به توسعه پایدار اقتصادی کمک کنند.
فرآیندهای اجرایی این نمایشــگاه شامل مراحل مختلف 
شناســایی نیازهای فناورانه توسط صنایع، ارزیابی توانمندی 
 Riverse و رویدادهای B۲B فناوران و برگزاری جلسات

Pithch است.
در مرحله شناسایی نیازهای فناورانه، صنایع مختلف نیازهای 
فناورانه خود را شناسایی و مستند می کنند. به عنوان مثال، یک 
شــرکت تولیدی ممکن اســت نیاز به یک راهکار جدید برای 

بهبود فرآیند تولید خود داشته باشد. این نیازها در قالب فرم های 
مشخصی گردآوری می شوند تا فناوران بتوانند به آن ها پاسخ 
دهند. این نیازمندی ها در قالب غرفه های نمایشگاهی و یا در 
رویدادهای »ریورس پیچ« توســط متقاضیان فناوری در این 

نمایشگاه ارائه می شوند.
پس از شناســایی نیازها، فناوران مختلف ارزیابی می شوند 
تا توانایی آن ها در پاسخ گویی به این نیازها بررسی شود. به عنوان 
نمونه، تیمی از کارشناسان دانشگاهی ممکن است بررسی کنند 
که چگونه می توان یک فناوری نوین را برای حل چالش های 
یک صنعت خاص به کار گرفت. این ارزیابی ها به منظور انطباق 

بهتر فناوری ها با نیازهای صنعت انجام می شود.
 Reverse و رویدادهای B۲B مرحله برگزاری جلسات
Pitch شامل جلسات مستقیم میان فناوران و صنایع است. 
به عنوان مثال، در یک جلســه B۲B، یک شــرکت صنعتی و 
یک تیم فناور می توانند به طور مستقیم درباره مشکلات فناورانه 
بحــث کننــد و راه حل های ممکن را ارائــه دهند. رویدادهای 
Reverse Pitch نیــز فرصــتی برای صنایع اســت تا 
نیازهای خود را برای فناوران شرح دهند و فناوران با ایده های 

خود به این نیازها پاسخ دهند.
نمایشگاه تستا شامل بخش های مختلفی نظیر غرفه های 
شرکت های متقاضی فناوری، نشست های B۲B، کارگاه های 
آموزشی، و  های مشاوره ای است. این فعالیت ها به منظور ترویج 

همکاری و تبادل دانش تخصصی میان فناوران و صنایع برگزار 
می شوند.

غرفه های شرکت های متقاضی فناوری فضایی را برای ارائه 
نیازهای فناورانه شــرکت ها و سازمان ها فراهم می آورند. این 
غرفه ها فرصتی برای فناوران اســت تا با نیازهای صنایع آشنا 
شــوند و راه حل های خود را برای مشــکلات موجود پیشنهاد 

دهند.
نشست های B۲B فضای مذاکرات مستقیم میان فناوران 
و صنایع را فراهم می کنند. در این نشست ها، شرکت ها و فناوران 
می توانند به طور مســتقیم درباره نیازها و راهکارهای فناورانه 
بحث کنند و به توافقات اولیه برای همکاری دست یابند. این 
نشست ها به تسهیل ارتباطات تجاری و توسعه همکاری های 

فناورانه کمک می کنند.
نشست های تخصصی فضایی را برای تبادل دانش، تقویت 
مهارت ها و به اشــتراک گذاری تجربیات فراهم می کنند. این 
کارگاه هــا به ارائه مفاهیم نوین در زمینه های مختلف علمی و 
فناورانه می پردازند و با بهره گیری از حضور اساتید و متخصصان 
برجســته، فرصت مناسبی برای یادگیری و به روز شدن دانش 

تخصصی فراهم می کنند.
۱۴۰۳ حضور ۱۳ شرکت در نمایشگاه تستا  

در نمایشگاه تستای امسال که از فردا؛ جمعه ۲۳ آذرماه آغاز 
می شود، ۱۳ شرکت و نهاد دولتی، نیازهای فناورانه خود را ارائه 
می کنند. وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، شرکت های 
آب و فاضلاب کشــور، شرکت مادر تخصصی مدیریت منابع 
آب و شرکت های آب منطقه ای، شرکت مادرتخصصی مدیریت 
تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران )توانیر(، شرکت همراه 
اول، شرکت زامیاد، سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معــدنی )ایمیدرو(، مرکز تحقیقــات کاربرد مواد معدنی غرب 
کشور، شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، شرکت ایران 
خودرو دیزل، سندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی، شیمیایی 
و بســته بندی دارویی، فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی 
ایــران )فراجا( و پلیــس راهنمایی و رانندگی از جمله نهادها و 
شرکت هایی هستند که در این نمایشگاه به ارائه نیازهای فناورانه 
خود می پردازند. پژوهشگران، فناوران و شرکت های دانش بنیان 
می توانند با حضور در این نمایشگاه از این فرصت استفاده کنند 

و راهکارهای خود را برای حل این نیازها عرضه کنند.

 افزایش ۲۰ درصدی محصولات فناورانه
 در نمایشگاه پژوهش، فناوری و فن بازار

ارائه نیازهای فناورانه ۱۳ شرکت و نهاد در ششمین نمایشگاه تستا

 پلیس هند برای ردیابی قاچاق
 دست به دامن استارلینک شد

پلیس هندوســتان از استارلینک خواسته جزئیات مشتریان را برای کمک 
به تحقیقاتش در بزرگترین عملیات ضبط مواد مخدر این کشور  ارائه کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از رجیستر، پلیس جزایر آندامان و نیکوبار 
درخواستی حقوقی به استارلینک فرستاده تا به اطلاعات مربوط به خریداران 
تجهیزات این شــرکت دســترسی یابند و آن را برای ناوبری قایقی که ۶ هزار 
کیلوگرم متامفتامین به ارزش ۳۶۰ میلیارد روپیه)۴.۲ میلیارد دلار( را از میانمار 

به جزایر مذکور منتقل می کرد، به کار گیرند.
مقامات همچنین خواســتار دسترسی به اطلاعات پرداخت، جزئیات ثبت 
و مکان اســتفاده از اینترنت طی ســفر نیز شــده اند. عملیات پلیسی در نوامبر 
ســال جاری میلادی انجام شــد و در به ضبط قایق و همچنین دســتگیری ۶ 
فرد با ملیت میانماری منجر شــد. این قایق به عنوان یک کشــتی ماهیپیری 
قانــونی در حــال گذر بود اما هنگامیکه یک هواپیما طی گشــت زنی روتین 
شــاهد پرســه زدن آن در نزدیکی جزیره بارن ) یک هات اسپات غواصی که 
کسی ســاکن آنجا نیســت( ظن مقامات را برانگیخت. در مرحله بعد پلیس 

تحقیقاتی انجام داد.
اطلاعات ارســال شــده توسط مقامات آندامان جزئیات بازیابی تجهیزات 
ارتباطی ماهواره ای و داده های ناوبری رانشان می دهد و حاکی از آن است 

که کشتی به جزایر دیگری در مجمع الجزایر نیز سفر کرده است.
استارلینک هم اکنون مجوز متناسب برای فعالیت در هندوستان ندارد اما 
سال هاست سعی دارد به آن دست یابد. وزیر مخابرات هندوستان ماه گذشته 
اعلام کرد اســتارلینک در فرایند دریافت مجوز اســت. اما این مجوز نهایی 
نشــده و اســتارلینک در وضعیتی است که ممکن است به نظر برسد با پلیس 

هندوستان همکاری نمی کند.

اعتراض رقیبان به تغییرات نتایج 
جست وجوی گوگل

بیش از ۲۰ وب سایت مقایسه قیمت در سراسر اروپا، از تغییرات پیشنهادی 
گوگل برای نتایج جست وجوی خود، انتقاد و اعلام کردند این شرکت همچنان 

نتوانسته است به مقررات فناوری اتحادیه اروپا عمل کند.
به گزارش ایسنا، گوگل بیش از یک سال است که با وب سایت های مقایسه 
قیمت، هتل ها، ایرلاین ها و خرده فروشان کوچک اروپایی درباره نحوه رعایت 
قانون بازارهای دیجیتال، ســرگرم گفت و گو اســت. تحت قانون بازارهای 
دیجتال اتحادیه اروپا، گوگل حق ندارد با محصولات و خدمات خود برخورد 
ترجیحی داشته باشد. این قانون در سال میلادی گذشته اجرایی شد و هدف 

آن، کنترل قدرت شرکت های بزرگ فناوری بود.
این غول اینترنتی آمریکایی ماه گذشته، جدیدترین پیشنهاد خود را ارائه 
کرد که شامل معرفی واحدهای توسعه یافته و دارای قالب بندی یکسان است 
کــه بــه کاربــران امــکان می دهد بین وب ســایت های مقایســه قیمت و 

وب سایت های تامین کننده انتخاب کنند.
همچنین اگر گوگل نتواند با رقیبانش به توافق برسد، ممکن است فرمت 
قدیمی »ده لینک آبی« خود را که سال های پیش استفاده می کرد، به عنوان 
یــک جایگزیــن بازگرداند. این فرمت اکنون در آلمان، بلژیک و اســتونی در 

حال آزمایش است.
وب سایت های مقایسه قیمت آلمانی، فرانسوی، هلندی و ایتالیایی اعلام 
کــرده انــد گــوگل به نظرات آنها گوش نکرده اســت. در نامه گشــوده این 
وب سایت ها آمده است: گوگل به سادگی و مکررا، این بازخورد را نادیده گرفته 
و در عوض، ماهها به تکرار همان راه حل غیرمنطبق ادامه داده اســت. اگر 
گوگل پس از بیش از ۱۰۰ رویداد، به بازخوردها اهمیتی نداده اســت، فقط 
می تواند یک معنی داشته باشد: گوگل عمدا از قانون بازارهای دیجتال پیروی 
نمی کند.گوگل در اظهارنظری، به پســت وبلاگ ۲۶ نوامبر خود اشــاره کرد 
که در آن به تغییرات زیادی که در سال گذشته برای رعایت قانون بازارهای 

دیجتال و یافتن راه حل، اعمال کرده بود اشاره کرد.
بر اســاس گزارش رویترز، این وب ســایت ها از کمیسیون اروپا خواستند تا 

علیه گوگل اقدام کند.

امنیت اطلاعات گوشی را جدی بگیرید
با افزایش اســتفاده از تلفن همراه توســط کاربران حفظ اطلاعات موجود 
در آن از اهمیت زیادی برخوردار می شود و لازم است به نکات ایمنی برای 

عدم دسترسی افراد بیگانه به این اطلاعات توجه شود. 
 به گزارش ایســنا، امروزه گوشی های هوشــمند به ابزاری  کاربردی برای 
شهروندان تبدیل شده اند که کاربران می توانند از آن ها برای انجام کارهای 
شخصی شان استفاده کنند بنابراین گوشی های موبایل حامل شخصی ترین 
اطلاعات کاربران است که در صورت دسترسی افراد به آن می تواند مشکلات 

جدی رخ دهد. 
شــاید این تصور وجود داشــته باشد که هک تلفن همراه ممکن نیست اما 
جالب اســت بدانید که با اجرای چند ترفند ســاده این کار به راحتی اتفاق می 
افتــد امــا روش هایی هم وجود دارد که بــه کاربردن آن می تواند مانع هک 
گوشی شود. یکی از روش هایی که با آن می توان از هک شدن گوشی موبایل 
خود جلوگیری کرد آپدیت یا به روز نگه داشــتن سیســتم عامل گوشی است 
چون شرکت های سازنده گوشی موبایل تلاش می کنند امنیت کاربران خود 
را فراهم کنند.البته به روز رســانی هایی که به صورت دوره ای برای اندروید 
و iOS  منتشــر می شــوند از تغییرات امنیتی زیادی برخوردارند که همگی 

باعث افزایش امنیت گوشی و سخت تر شدن نفوذ به آن خواهند شد. 
نصب اپلیکیشن های مختلف می تواند از دلایل آسیب پذیری گوشی های 
هوشمند باشد. همه اپلیکیشن هایی که از فروشگاه های اینترنتی دانلود می شود 
دارای مجوزهای دســترسی مشــخصی هســتند؛ نکته قابل توجه این است 
ســازندگان این اپ ها موظفند برای انتشــار اپلیکیشن های خود در منابع یاد 
شده، دسترسی های آن را به طور دقیق ذکر کنند. بررسی و مطالعه دقیق این 
دســترسی ها می تواند یکی از روش های موثر برای جلوگیری از هک شــدن 
گوشی موبایل باشــد. برای مثال نیاز به دســترسی به لیست مخاطبان برای 
اجرای یک بازی بسیار مشــکوک خواهد بود، زیرا لزومی ندارد یک بازی به 
لیست مخاطبین گوشی شما دسترسی داشته باشد.با مطالعه دقیق دسترسی 
اپلیکیشن هایی که روی گوشی خود نصب کرده اید، می توانید موارد مشکوک 
را خیلی زود شناسایی کرده و از هک شدن گوشی خود جلوگیری کنید.  البته 
در کنار توجه به دسترسی ها کارشناسان توصیه می کنند کاربران اپلیکیشن 
های مورد نیاز خود را از منابع معتبر شرکت سازنده دریافت کنند چرا که تمام 
اپلیکیشن های منتشر شده در آن از فیلترهای خاصی عبور کرده و به همین 
دلیل اپلیکیشن های جاسوسی و مخرب به حداقل خود می رسند. اگرچه بارها 
درباره خطرات استفاده از وای فای رایگان هشدار داده شده اما همچنان باید 
نسبت به استفاده از آن با احتیاط بود بنابراین تا حد ممکن بهتر است از شبکه 
اینترنت همراه استفاده شود.یکی از مهم ترین نشانه های هک شدن دستگاه 
را می توان داغ شــدن آن و کاهش عمر باتری دســتگاه عنوان کرد. برای 
مشــاهده مصرف غیرعادی برنامه ها از باتری باید وارد تنظیمات شــوید و از 
بخــش باتــری )Battery(، گزینه بیشــتر )More( را انتخــاب کرده و روی 

مصرف باتری )Battery Usage( ضربه بزنید.

اخبار

رییس دوازدهمین نمایشــگاه ایران ســاخت گفت: در این 
نمایشــگاه ۲۷۸ شرکت دانش بنیان، فناور تولیدکننده تجهیزات 
آزمایشگاهی حضور دارند و بیش از ۱۰ هزار محصول دانش بنیان 

از سوی این شرکت ها عرضه می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، رضا بخشی آنی در مراسم افتتاحیه 
دوازدهمین نمایشــگاه تجهیزات، مواد آزمایشــگاهی و آزمون 
پیشرفته ایران ساخت که صبح امروز در نمایشگاه بین المللی شد، 
درباره جزئیات برگزاری این نمایشگاه گفت: این نمایشگاه از ۲۳ 
آذر ماه تا ۲۶ آذر در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 
در ســالن های میلاد، خلیج فارس برگزار می شــود و در این دوره 

۲۷۸ شرکت دانش بنیان، فناور تولیدکننده تجهیزات آزمایشگاهی 
حضــور دارنــد و بیش از ۱۰ هزار محصول دانش بنیان و فناور از 
سوی این شرکت ها عرضه می شود.بخشی آنی با اشاره به اینکه 
در این دوره از نمایشگاه نسبت به سال گذشته تعداد محصولات 
رشد ۲۰ درصدی دارد، گفت: گروه های کالایی نمایشگاه در ۱۴ 
حــوزه اســت که عبارت اســت از نفــت، گاز، پتروشیمی؛ برق، 
الکترونیک، نرم افزار و شبیه ساز؛ عمران و ساختمان؛ مکانیک، 
شیمی و متالورژی؛ کشــاورزی و محیط زیســت؛ فیزیک پایه؛ 
تجهیــزات عمومی آزمایشــگاهی؛ تجهیزات و ماشین آلات در 
حوزه فناوری های راهبردی؛ مهندسی پزشــکی و زیســت مواد، 

مواد آزمایشگاه، تجهیزات آموزشی با فناوری مناسب.
رئیس دوازدهمین نمایشــگاه ایران ساخت رویکرد این دوره 
از نمایشگاه را صادرات محصولات دانش بنیان ذکر کرد و گفت: 
۸ هیــأت خــارجی حضور دارند و مذاکراتی برای خرید و صادرات 

محصولات فناورانه در دستور کار داریم.
وی با بیان اینکه این نمایشگاه به صورت مشترک با وزارت 
علوم برگزار شده است، گفت: ۱۰ تا ۴۰ درصد از هزینه های خرید 
تجهیزات از ســوی مراکز تحقیقاتی و دانشگاه ها توسط معاونت 
علمی ریاســت جمهوری پرداخت خواهد شــد. همچنین در این 
نمایشگاه برای اولین بار تسهیلات لیزینگ به خریداران صنعتی 

اعطا خواهد شد.
بخشی آنی درباره حمایت های معاونت علمی در این نمایشگاه 
توضیح داد و گفت: معاونت معلمی بخشی از هزینه خرید تجهیزات 
مراکز علمی و پژوهشی دولتی را بر اساس سطح بندی محصولات، 
سطح اول ۴۰ درصد، سطح دوم ۲۵ درصد، سطح سوم ۱۰ درصد 
می پردازد.رئیس دوازدهمین نمایشگاه ایران ساخت از اعطای دو 
جایزه در اختتامیه این مراسم خبر داد و گفت: یکی از این جوایز 
جایزه صادراتی است که به شرکت های برتر صادراتی اعطا می شود 
و جایزه دوم جایزه طراحی صنعتی است که به برترین طرح صنعتی 

داده می شود.

عرضه ۱۰ هزار محصول دانش بنیان و فناور آزمایشگاهی در نمایشگاه ایران ساخت
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رونمایی از طرح بیمه انفرادی حامی 
بیمه کوثر

به گزارش روابط عمومی و تبلیغات و اعلام مدیر بیمه های مســئولیت بیمه 
کوثر، این شرکت به عنوان تنها ارائه کننده بیمه نامه هزینه های حقوقی در کشور 
و بــرای اولیــن بار در صنعت بیمه، طرح بیمه انفرادی حامی هزینه های حقوقی 

موسوم به دادرس را رونمایی کرد.
فتاحیان در رابطه با طرح دادرس عنوان کرد: در این طرح تمامی هم وطنان 
گرامی می توانند به صورت انفرادی یکی از طرح های پنج گانه را انتخاب و خریداری 
کرده و از مزایای این بیمه نامه بهره مند گردند. هر شخص می تواند فارغ از سن، 

جنسیت، تحصیلات، سابقه قضایی و… بیمه نامه خود را خریداری نماید.
وی در ادامــه افــزود: این بیمه نامه قابلیت جبران هزینه های حقوقی از جمله 
مشاوره حقوقی، تنظیم و نظارت بر قراردادها، کارشناسی، تنظیم لایحه و دفاعیه، 
دادرسی، اســتخدام وکیــل )حق الوکالــه( و داوری را دارد و بیمه گزار با پرداخت 
حق بیمه ای اندک می تواند حمایت همه جانبه حقوقی را توسط شبکه ارائه خدمات 

متخصص و متعهد بیمه کوثر داشته باشد.
هم وطنان گرامی برای بهره مندی از این طرح و کسب اطلاعات بیشتر می توانند 

به سرپرستی ها و نمایندگی های بیمه کوثر در سراسر کشور مراجعه فرمایند.

در همایش تحول دیجیتال؛
بیمه مركزی دستگاه برگزیده در ارائه 

خدمات الكترونیك شد
بیمــه مرکــزی جمهوری اسلامی ایــران در یازدهمین دوره ارزیابی کیفیت 

خدمات الکترونیکی دستگاه های اجرایی، به عنوان دستگاه برتر معرفی شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی بیمه مرکزی، همزمان با همایش تحول 
دیجیتال افق آینده که از سوی سازمان فناوری اطلاعات برگزار شد، برگزیدگان 
یازدهمیــن دوره ارزیــابی کیفیت خدمات الکترونیــکی، درگاه ها و پرتال های 

دستگاه های اجرایی کشور معرفی شدند.
در این مراسم با حضور وزیر ارتباطات، معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
اداری و استخدامی کشور، رئیس شورای اجرایی فناوری اطلاعات و رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات، بیمه مرکزی به عنوان یکی از پنج دستگاه برتر معرفی شد و 
میثم میرزازاده سرپرست مرکز فناوری، امنیت اطلاعات و توسعه هوشمند بیمه 

مرکزی تندیس و لوح تقدیر را دریافت کرد.
کمیته امداد امام خمینی)ره(، سازمان تعزیرات حکومتی، بیمه مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران، شرکت ارتباطات زیرساخت و وزارت آموزش و پرورش دستگاه هایی 

بودند که در این دوره از ارزیابی ها حائز عنوان دستگاه برتر شدند.

مدیرعامل با تشریح ۱۰ محور در کنفرانس پاسخ به 
پرسش های سهامداران مورد تأکید قرار داد:

بهبود شاخص های عملکردی بانک 
صادرات ایران به نفع سهامداران

 مدیرعامل بانک صادرات ایران با قدردانی از حمایت سهامداران، حسن اعتماد 
مشتریان و تلاش همکاران، در ۱۰ محور به تبیین مهمترین دستاوردها و برنامه های 

این بانک در سال مالی جاری پرداخت. 
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، محســن سیفی در کنفرانس 
برخط پرسش و پاسخ سهامداران و مدیران بانک صادرات ایران با اشاره به روند 
بهبود و ارتقای شاخص های عملکردی بانک، گفت: اقدامات مناسبی که در سال 
گذشته و شش ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ در بانک صادرات ایران انجام شد، نشان 
می دهد که روند بهبود شاخص های عملکردی بانک به نفع سهامداران خواهد 
بود. کفایت سرمایه و سرمایه نظارتی بانک سال گذشته از منفی به مثبت تغییر 
یافته و با اقدامات انجام شده در شش ماهه نخست، تا پایان سال بهبود مناسبی 

خواهد داشت. 
وی افزود: سرمایه و منابع بانک نیز افزایش قابل توجهی داشته و تا پایان سال 
نیز ارتقاء می یابند. بانک وارد سود عملیاتی شده و انباشت سود خالص بانک نیز 

بیشتر خواهد شد. 
سیفی با اعلام اینکه تلاش های فراوانی برای وصول مطالبات شعب داخل و 
خارج از کشور به کار گرفته شده، تاکید کرد: به زودی آثار و نتایج این تلاش ها، 
خود را در صورت های مالی به نفع سهامداران نشان خواهد داد. مدیرعامل بانک 
صادرات ایران تصریح کرد: اهتمام ویژه مدیران و کارکنان بانک برای بالا بردن 
کیفیــت عملیــات بانکی، کاهش تعداد شــعب و در عین حال تمرکز بر فناوری 
اطلاعات با قوت و قدرت به کار گرفته خواهد شد تا منافع بانک به سهامداران 
برسد و این امانت را به نحو شایسته ای حفظ کنیم. سیفی در این کنفرانس که با 
حضور مهدی اقبالی راد عضو هیئت مدیره، سیدمجتبی صالحی معاون مالی بانک 
و ســایر مدیران ارشــد بانک همراه بود، به ارائه آماری از وضعیت شــاخص های 
عملکــردی بانک و دســتاوردها پرداخــت و در ۱۰ محور به مهمترین اقدامات 
ارزش آفرین بانک برای سهامداران، اشاره کرد و گفت: در سال گذشته افزایش 
سرمایه بانک به روش سلب حق تقدم و در واقع به صورت نقدی پس از ۲۲ سال 
از ۱۷.۵ همت به ۲۱.۵ همت رسید. همچنین با اقدامات صورت گرفته در ۶ ماهه 
نخســت ســال، به زودی مرحله نخســت افزایش سرمایه بانک از محل تجدید 
ارزیابی دارایی ها نیز انجام و سرمایه بانک به ۷۸.۲ همت خواهد رسید و این اتفاق 
تا پایان سال جاری ثبت و سرمایه بانک با رشد ۳۴۷ درصدی مواجه خواهد شد. 
مدیرعامل بانک صادرات ایران با اشاره به اینکه حقوق مالکانه نسبت به مقطع 
پایان شهریورماه سال قبل رشد ۸۴۵ درصدی یافته است، افزود: نسبت کفایت 
ســرمایه بانک نیز نســبت به پایان شهریورماه سال قبل ۳۳۸ درصد بهبود یافته 
است. سیفی در ادامه، بازدهی سهم وبصادر را مورد توجه قرار داد و گفت: بازدهی 
»وبصادر« از ابتدای آبان ماه سال جاری با ۵۳ درصد رشد قیمت تا پایان روز ۲۱ 
آذرماه، از مهمترین شاخص های بازار سرمایه از جمله شاخص کل، شاخص کل 
هم وزن و شــاخص گروه بانک ها پیش افتاده اســت. مدیرعامل بانک صادرات 
ایران افزایش ارزش پرتفوی بانک به ۳۵۰ همت را نکته مثبتی دانست و افزود: 
با عرضه عمومی سهام شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی در ماه های آینده، 
اتفاقات مثبتی برای »وبصادر« و »وســپهر« خواهد افتاد. سیفی در ادامه اظهار 
داشت: بر اساس سند اندازه بهینه بانک تعداد شعب در پایان سال ۱۴۰۳ به ۱۸۴۵ 
شعبه و در پایان سال ۱۴۰۵ به ۱۳۴۸ شعبه خواهد رسید و همزمان روند توسعه 
بانکداری دیجیتال و حرکت به ســمت درآمدهای غیر مشــاع شتاب بیشتری به 

خود خواهد گرفت. 
وی افزود: در شش ماهه اول سال جاری سپرده های مشتریان تقریبا معادل 
رشد نقدینگی افزایش یافته و با ۱۴ درصد رشد به ۸۰۸ هزار میلیارد تومان رسیده 
و عبور از ۹۰۰ هزار میلیارد تومان در ماه های آتی مورد انتظار خواهد بود. مدیرعامل 
بانک صادرات ایران در پایان گفت: در شش ماه اول ۱۴۰۳، سود عملیاتی ۱۴۷۵ 
درصد، سود خالص بانک ۲۱ درصد و درآمد عملیاتی بانک ۴۸ درصد نسبت به 
مدت مشابه سال قبل، افزایش ثبت کرده است. ضمن اینکه وضعیت باز ارزی به 
دلیل تعامل با مشتریان دارای عملکرد ارزی از ابتدای سال ۱۴۰۲ تا پایان شش 
ماهه ۱۴۰۳ با بهبود مســتمر همراه بوده اســت به طوری که در این شش ماهه، 
نســبت به مدت مشــابه سال گذشــته با افزایش ۱۰۳ هزار میلیارد ریالی )۱۳۲ 

درصدی( همراه بوده است. 
در این نشســت همچنین سید مجتبی صالحی، معاون مالی بانک به برخی 

پرسش های مطرح شده از سوی سهامداران پاسخ داد.

یادداشت

کنفرانس پاســخ به پرســش های سهامداران بانک ملت با 
حضور رییس و نایب رییس هیات مدیره و مدیران ارشد بخش 

مالی این بانک برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملت، مسعود نصر اصفهانی 
رییس هیات مدیره این بانک در کنفرانس پرســش و پاســخ با 
اشــاره به جایگاه رفیع بانک ملت در نظام اقتصادی کشــور و در 
بیــن بانــک های بورسی از لحاظ منابع، مصارف و ســودآوری 
گفت: خوشــبختانه ســهامداران نیز با نگاه به این موضوعات 

سهامدار بانک شده و به آن وفادار مانده اند.
وی با بیان این نکته که بانک تمام تلاش خود را به کار می 
گیرد که با همت و تلاش کارکنان، سرمایه سهامداران را افزایش 
دهــد و بــه صورت بهینه از آنها حمایت کند، افزود: تلاش همه 
ارکان بانک ملت در جهت بالندگی و سرافرازی این بانک است 
و تاکنون این مهم محقق شــده اســت و در آینده نیز ادامه پیدا 

خواهد کرد.
نصر اصفهانی به افزایش سرمایه به ویژه از محل سود انباشته 
در فرصت باقیمانده تا پایان سال اشاره کرد و روزهای پرفروغی 
را برای بانک ملت با توجه به گشــایش های احتمالی در آینده 
پیــش بیــنی کرد.سید کاظم چاوشی، نایب رییس هیات مدیره 
بانک ملت هم، با قدردانی از حمایت های سهامداران و فعالان 
بازار سرمایه، رفع ابهامات و نکات مالی موردنظر سهامداران را 

از وظایف اصلی بانک برشمرد و همگرایی فکری را لازمه نیل 
به ســوی اهداف مشــترک عنوان کرد و گفت: تجدید ارزیابی 
دارایی ها موجب شفافیت بیشتر صورت های مالی و رفع نگرانی 

و ارتقای اطمینان سهامداران خواهد شد.
وی سرمایه گذاری های بانک ملت را مولد دانست و با بیان 
این نکته که بانک با توجه به سیاســت های اقتصادی کشــور، 

پیشــرو در بنگاه ســازی است نه بنگاه داری، تاکید کرد: پروژه 
هایی که بانک در آنها ورود پیدا کرده از اولویت های زیرساختی 
نظام اقتصادی کشور و دارای مجوز از بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران است.
نایب رییس هیات مدیره بانک ملت، قیمت سهام این بانک 
را با توجه به آینده بازار سهام مطلوب پیش بینی کرد و گزارش 
های بانک در سامانه کدال را باعث دلگرمی سهامداران و موجب 

ارتقای وفاداری به سهامداری بانک دانست.
مریــم لیلی دوســت، مدیرامور مــالی بانک هم گزارشی از 

عملکرد شش ماهه مقطع شهریور از منظر سرمایه ارائه کرد.
در این کنفرانس به ســوالات و پرسش های سهامداران که 
از طریق ایمیل و سامانه پیامکی در زمینه های مختلف از جمله 
زمان افزایش ســرمایه از محل ســود انباشته و تجدید ارزیابی و 
میزان آن، تقسیم سود، وصول طلب ۱/۱ میلیارد دلاری از بانک 
مرکزی، مقدار خالص دارایی ارزی قابل تســعیر، قانون جهش 
ملی مسکن و اجبارهای قانونی و جرائم مرتبط با آن، واگذاری 
ســرمایه گذاری های غیر مولد، افزایش ســرمایه از محل مازاد 
تجدید ارزیابی شامل طبقات دیگر غیر از زمین، پیش بینی بازار 
سهام و وبملت، میزان طلب ارزی از شرکت نفت و شرکت های 
زیر مجموعه آن و ســایر شــاخص های عملکردی ارسال شده 

بود، از سوی مدیران حوزه مالی بانک ملت پاسخ داده شد.

پاسخگویی برخط مدیران بانك ملت به سوالات سهامداران

مدیرعامل بانک سینا در دیدار با استاندار آذربایجان غربی، 
از آمــادگی این بانک جهــت حمایت از واحدهای تولیدی و 

صنعتی استان خبر داد.
بانک سینا با هدف رونق اشــتغال و ایجاد درآمد پایدار از 

شرکت های تولیدی و صنعتی حمایت می کند
علی ابدالی با اشــاره به ظرفیت های بالای بانک سینا در 
زمینه ارائه خدمات مالی و اعتباری، اظهار داشت: بانک سینا 
بــا توجــه به توانایی ها و تجربه خود در حمایت از بخش تولید 
و صنعت، می تواند نقش مهمی در رشد اقتصادی استان ایفا 
کند. ما تلاش داریم با ارائه تسهیلات متنوع و خدمات ویژه، 
بســتری مناسب برای توسعه فعالیت های تولیدی و صنعتی 
فراهم کنیم.ابدالی با تشــریح اقدامات بانک سینا در حمایت 

از طرح های اشــتغالزایی در بخش های صنعتی و اقتصادی 
خاطرنشان کرد: با توجه به ضریب بالای اشتغالزایی در بخش 
صنعتی و تولیدی، تأمین و ایجاد گردش مالی با هدف حفظ 
اشــتغالزایی و درآمد پایدار در شرکت های صنعتی و تولیدی، 

از اهداف اولویت دار بانک سینا است.
وی در پایان ضمن تبریک انتصاب آقای رضا رحمانی به 
عنــوان اســتاندار آذربایجان غربی، ابراز امیــدواری کرد با 
شایســتگی ها و توانمندی های ایشــان، شاهد تداوم توسعه 

روزافزون استان آذربایجان غربی باشیم.
اســتاندار آذربایجان غربی نیز در این دیدار با اشــاره به 
ظرفیت هــا و پتانسیل های آذربایجان غــربی در حوزه های 
مختلف، به ویژه پایانه های مرزی این اســتان و هم مرزی با 

ســه کشــور، اظهار داشت: هدف ما این است که مرز به محل 
داد و ستد و رونق اقتصادی تبدیل شود تا مردم منطقه بتوانند 

از ظرفیت های اقتصادی بهره مند شوند.
رضا رحمانی با تاکید بر ضرورت حمایت بانک های استان 
از تامین منابع مالی مورد نیاز ســرمایه گذاران اظهار داشــت: 
انتظار داریم بانک های اســتان منابع اســتان را در خود استان 
هزینه کنند.وی در بخش دیگری از سخنان خود به ماموریت 
ســپرده شــده به فرمانداران استان نیز اشاره کرد و افزود: به 
فرمانداران اســتان ماموریت دادیم تا بر اســاس ظرفیت ها و 
پتانسیل های هر شهرستان بسته های سرمایه گذاری تعریف 
و آماده کنند تا ســرمایه گذاران بتوانند بر مبنای پتانسیل ها و 

ظرفیت های شهرستان سرمایه گذاری کنند.

اســتاندار آذربایجــان غربی در این دیــدار، از تلاش ها و 
زحمات مجموعه کارکنان بانک سینا در سطح استان قدردانی 
کرد.گفتنی است در این سفر، اکبر جلیلی معاون برنامه ریزی 
و توســعه کســب وکار، حمداله جمالی معــاون مهندسی و 
پشــتیبانی و یونس حیدری مدیر منطقــه آذربایجان غربی 

مدیرعامل بانک سینا را همراهی کردند.

دکتر »غلامرضا فتحعلی« در پیامی اظهار داشت: »اعتماد 
بخش قابل توجهی از جامعه به این نهاد، بسیار ارزشمند است 
و بنده و همه همکارانم در سراســر کشــور نهایت تلاش خود 

را می کنیم که این سرمایه ارزشمند را حفظ کنیم.«
پیام مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران به مناسبت 

هفدهمین سالروز تأسیس بانک
بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی قرض الحســنه، دکتر 
»غلامرضــا فتحعلی« مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر 
ایران در پیامی، فرا رسیدن ۲۲ آذر و هفدهمین سالروز تأسیس 

بانک را تبریک گفت.
در این پیام آمده است:

»بانــک قرض الحســنه مهــر ایران که هدف توســعه 

قرض الحسنه در جامعه را دنبال می کند، خوشبختانه توانسته 
بخش زیادی از جامعه را تحت پوشش خدمات خود قرار دهد؛ 
به طوری که ۲۱ میلیون فقره وام پرداخت کرده و موجب شده 
بسیاری از مردم کشــور، احساس خوشایند گشوده شدن گره 
مشــکلات خود به مدد دریافت وام قرض الحســنه را تجربه 
کنند.بــه لطف خداوند و با زحمات ســتودنی کارکنان بانک 
قرض الحســنه مهر ایران، اکنون این بانک صرفاً با یک عقد 
و در عین داشــتن محدودیت های مختلف، موفق شــده در 
بسیاری از شاخص ها همچون افزایش تعداد مشتریان، رشد 
منابع، تعداد وام پرداختی و نسبت مطالبات به معوقات بهترین 
عملکرد در ســطح شــبکه بانکی کشــور را از خود نشان داده 
است. همچنین در سایر شاخص ها همچون مبلغ وام پرداختی، 

تسهیلات تکلیفی و کفایت سرمایه نیز در بین بانک هایی با 
بهترین وضعیت قرار دارد.

باعث افتخار است که در هفدهمین سالروز تأسیس بانک 
قرض الحسنه مهر ایران، مشتریان این بانک از مرز ۱۹ میلیون 
نفر گذشــته اســت و این بانک تبدیل به یکی از فراگیرترین 
نهادهای مالی کشــور شده است. اعتماد بخش قابل توجهی 
از جامعه به این نهاد، بسیار ارزشــمند اســت و بنده و همه 
همکارانم در سراسر کشور نهایت تلاش خود را می کنیم که 

این سرمایه ارزشمند را حفظ کنیم.
برای رسیدن به توفیقات بیشتر حتماً حمایت وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و 
ســهامداران محترم نیاز است تا بتوان پرچم قرض الحسنه را 

بر قله های بیشتری از افتخار برافراشت.
فرا رسیدن هفدهمین سالروز تأسیس بانک قرض الحسنه 
مهر ایران را به همه مشتریان، سهامداران، کارکنان بانک و 
همه علاقه مندان به فرهنگ متعالی قرض الحســنه تبریک 
گفتــه و توفیقــات روزافزون این بانــک را از پروردگار یکتا 

خواهانم.«

مدیرعامل بانک سینا در دیدار با استاندار آذربایجان غربی:

بانک سینا با هدف رونق اشتغال و ایجاد درآمد پایدار از شرکت های 
تولیدی و صنعتی حمایت می کند

 پیام مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران 
به مناسبت هفدهمین سالروز تأسیس بانک

مدیرعامل بیمه آسیا اظهار داشت: اصلی ترین موضوعی که 
باید مورد توجه شرکت های بیمه قرار بگیرد، رضایتمندی ارباب 

رجوع است.
به گزارش روابط عمومی بیمه آسیا،  مسعود بادین نایب رئیس 
هیــات مدیــره و مدیرعامل بیمه آسیا درگفتگو با چابک آنلاین، 
گفت: زمانی که بیمه نامه را برای فردی صادر می کنیم، در واقع 

در قبال دریافت مبلغ مشــخصی، ضمانتی به مشتری می دهیم 
که تضمین کننده پرداخت خسارت و جبران آن به نحو مطلوب 

در زمان وقوع حادثه است.
مدیرعامل بیمه آسیا، تصریح کرد: صنعت بیمه در مسیر جلب 
رضایت مشتریان حرکت می کند ولی نیاز به تلاش بیشتری است 
تا جایگاه خود را در اذهان مردم به سطح مطلوبی ارتقا دهد و در 

این زمینه، پرداخت ســریع خسارت به مشتریان، امری ضروری 
است. 

مســعود بادین ادامه داد: به عنوان نمونه،  وقتی حادثه تاســف 
بار معدن طبس به وقوع پیوســت، بلافاصله تیمی متشــکل از 
مدیرعامل و مدیران بیمه آسیا در راستای عمل به تعهدات قانونی 
خود، در سومین روز از حادثه، در محل معدن حاضر شدند و پس 

از بــررسی های کارشــناسی، در کوتاه ترین زمان ممکن، مبلغ 
خسارت به میزان ۶۰۰ میلیارد ریال پرداخت شد.

وی بیان کرد: بنابراین، موفقیت صنعت بیمه بستگی به مشتری 
مداری و ارائه خدمات ارزنده و با کیفیت دارد و رقابت بین شرکت 
های بیمه باید در چارچوب میزان کیفیت ارائه خدمات به مشتریان 

در زمان صدور بیمه نامه و پرداخت خسارت تعریف شود.

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید بر ضرورت افزایش سرمایه بانک مسکن 
برای اجرای تکالیف بخش مسکن تاکید کرد و گفت: برای جلوگیری از آثار منفی افزایش 
ســرمایه، روش هایی نظیر فروش اوراق قرضه، مولدســازی دارایی ها و واگذاری ســهام 

شرکت های دولتی پیشنهاد می شود.
بــه گزارش پایگاه خبری بانک مســکن- هیبنا به نقــل از پایگاه خبری وزارت راه و 
شهرسازی، شهرام ملکی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت عمران شهرهای 
جدید درخصوص ضرورت افزایش ســرمایه بانک مســکن گفت: تأمین مالی پروژه های 
نهضت ملی مســکن، یکی از مهم ترین چالش های پیش روی تحقق برنامه های دولت 
در حوزه مســکن اســت. بر اساس ماده )۴( قانون جهش تولید مسکن، تأمین منابع مالی 
این پروژه ها باید توسط بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی انجام شود که نقش بانک 

مسکن، به عنوان بانک تخصصی این حوزه، در این فرابند بسیار حائز اهمیت است.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: بانک مسکن تاکنون سهم عمده ای از تأمین 
مالی پروژه های اقدام و نهضت ملی مسکن را عهده دار بوده است. این نقش آفرینی قابل 
تقدیر، با وجود تأثیر مثبت در پیشبرد برنامه های مسکن، موجب ناترازی و اضافه برداشت 

۷۰ هزار میلیارد تومانی در منابع این بانک شده است.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید افزود: به همین دلیل و بر اساس مصوبات 
شورای عالی مسکن، موافقت با افزایش سرمایه بانک مسکن به میزان ۱۰۰ هزار میلیارد 

تومان ضروری به نظر می رسد.
وی در بیان مزایای افزایش ســرمایه بانک مســکن برای اجرای طرح های مســکن 
توضیح داد: این اقدام می تواند نقش مهمی در اجرای تکالیف مربوط با بخش مسکن در 
اجرای برنامه هفتم توســعه داشــته باشــد و همچنین با جلوگیری از تشدید ناترازی های 
مــالی، بنیــه مالی بانک مســکن را تقویت کند و توانایی ایــن بانک را برای تأمین مالی 
پروژه های مسکن حمایتی جدید و پرداخت سهم الشرکه تسهیلات بانکی به سازندگان 

دارای قرارداد مشارکت مدنی افزایش دهد.
ملکی تصریح کرد: برای جلوگیری از آثار منفی افزایش ســرمایه، روش هایی نظیر 
فروش اوراق قرضه، مولدسازی دارایی ها، و واگذاری سهام شرکت های دولتی پیشنهاد 
می شــود. این راهکارها می تواند بدون ایجاد فشــار مالی بر دولت، منابع مورد نیاز برای 

تقویت بانک مسکن را فراهم کند.
به گفته وی، افزایش سرمایه بانک مسکن، قدرت این بانک را برای پرداخت تسهیلات 
و رونق بخشیدن به تولید مسکن تقویت خواهد کرد. این اقدام، نه تنها به رشد ساخت وساز 
کمک می کند، بلکه با افزایش عرضه مسکن، می تواند نقش مهمی در کنترل بازار مسکن، 

ایجاد اشتغال و حمایت از اقشار نیازمند ایفا کند.
وی تاکید کرد: پیگیری این مســئله، گامی ضروری در راســتای تحقق اهداف دولت 

در بخش مسکن است و آثار مثبت آن در آینده ای نزدیک قابل مشاهده خواهد بود.

مدیرعامل بیمه آسیا: 

پرداخت به موقع خسارت بهترین روش برای جلب رضایت مشتریان صنعت بیمه است 

معاون وزیر راه و شهرسازی:

ضرورت تقویت بنیه مالی بانک مسکن برای اجرای تکالیف مربوط به بخش مسکن
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برای زمان هایی که مجبور به تردد در هوای آلوده کلانشهرها 
هســتیم، سیســتم یونیزاسیون و فیلتر CN۹۵ در محصولات 
پیشــرفته فونیکس با تصفیه گازهای مضر، ذرات گرد و غبار و 
باکتری ها، هوای پاک و سالم را به راننده و سرنشینان می رساند

تحقیقات نشــان داده اند کــه آلودگی هوا می تواند منجر به 
بروز مشکلاتی از قبیل آسم، بیماری های قلبی و عروقی و حتی 
سرطان شود. ذرات معلق و آلاینده های شیمیایی موجود در هوا 
می توانند به راحتی وارد ریه ها شوند و به سیستم تنفسی آسیب 
برســانند. علاوه بر این، آلودگی هوا می تواند بر سلامت روان 

نیز تأثیر بگذارد و موجب افزایش استرس و اضطراب شود.
زنــدگی در کلان شــهرهایی مانند تهران، اصفهان، کرج و 
اراک، از چندین سال گذشته به این سو، در فصل پاییز و زمستان 
با آلودگی هوا عجین شده و پایتخت نشینان با رسیدن ماه های 
آبــان و آذر بــه انتظار این معضل زیســت محیطی می روند که 

شرایط زندگی را برای بسیاری دشوار کرده است.
کارشناســان بر این باورند که تردد بیماران، ســالمندان و 
کودکان در هنگام آلودگی هوا می تواند مشــکلات بسیاری را 
برای آنان ایجاد کند، اما با وجود آلودگی، جریان زندگی بسیاری 
متوقف نمی شــود.با این حال، بسیاری از شــهروندان با وجود 
آلودگی هوا، ناگزیر به تردد در خارج از منزل و در خیابان هستند 
که این مســئله خطرات یادشــده را برای عموم اقشار جامعه، به 
خصــوص افراد مبتلا به بیماری های زمینه ای مانند آســم، به 
همــراه دارد. به همین منظــور، خودروهای فونیکس با مجهز 
شــدن به سیســتم های پیشرفته تصفیه هوای کابین، محیطی 
پاک و عاری از آلاینده های مضر را برای شما فراهم می سازند

علاوه بــر این، خودروهای برند فونیکس NEV، از جمله 

تیگــو ۸ پــرو پلاگین هیبرید، به علت برخورداری از یک موتور 
بنزینی ، دو موتور برقی و باتری لیتیومی، در عین اســتفاده از 
موتور بنزینی و مخزن سوخت ۶۰ لیتری، مصرف سوخت را به 
میــزان قابل توجهی کاهــش می دهند و به خودروهای پاک و 

دوستدار محیط زیست شناخته می شوند.
روشــن کردن کولر یا بخاری در تابســتان یا زمستان امری 
اجتناب ناپذیر اســت. به همین منظور، هوای خارج از خودرو از 
طریــق کانال های دوگانه به درون کابین دمیده می شــود که 

به طور همزمان آلودگی ها و گازهای مضر نیز با وجود قرار گرفتن 
درون فضای بسته کابین، به ما می رسد.

با روشــن کردن سیســتم یونیزاسیون که به اصطلاح ذرات 
معلــق و آلاینــده جاری در هوا را باردار می ســازد، این ذرات به 
علت ســنگین تر شدن، در کف کابین خودرو ته نشین می شوند 

و هر لحظه توسط ما به درون ریه ها کشیده نمی شوند.
در نتیجــه برخورداری از این فناوری، راننده و ســرنشینان 
می تواننــد بــا آرامش خاطر در هوای آلوده شــهر تردد نمایند و 

کمتر در معرض این آلاینده ها باشند.
خودروهای پیشرفته فونیکس برای مقابله با ذرات معلق در 
هوا، دارای فیلتر CN۹۵ هســتند که ذرات معلق با قطر ۰,۳ 

میکرون را با بازدهی ۹۵ درصد تصفیه می کنند.
در واقع، این فیلتر می تواند ذراتی کوچکتر از تار موی انسان 
را شناســایی و از ورود آن به کابین جلوگیری نماید. در نتیجه، 
خطــر نفــوذ گــرد و غبار و باکتری ها به داخل کابین و در نتیجه 

ابتلا به بیماری ها تا درصد قابل توجهی کاهش می یابد.
اگرچه تردد در هنگام آلودگی هوا مســاله ای نیســت که در 
اختیار ما باشد، اما با انتخاب خودروهای دوستدار محیط زیست، 
در عین بهره مندی از سیســتم های تصفیه کننده هوا، می توان 

میزان تولید آلاینده ها را کاهش داد.
خودروهای انرژی نو، به خصوص خودرو تیگو ۸ پرو پلاگین 
هیبرید، به علت بهره مندی از دو موتور الکتریکی و یک موتور 
بنزینی که همزمان با باتری لیتیومی و مخزن سوخت ۶۰ لیتری 
تغذیه می کند، در حالت هیبرید و الکتریکی به حرکت درمی آیند

در نتیجــه، عملکرد خودروها در حالت های برقی و هیبرید، 
مصرف سوخت و تولید آلاینده ها را کاهش می دهد و سازگاری 

بسیار بهتری با محیط زیست دارد.
بــا توجــه به چالش های جــدی ناشی از آلــودگی هوا در 
کلانشهرها، انتخاب خودروهای پیشرفته فونیکس مانند تیگو 
۸ پرو مکس، آریزو ۸ و همچنین خودرو پاک تیگو ۸ پرو پلاگین 
هیبریــد می توانــد اثرات منفی آلــودگی هوا بر سلامت افراد را 
کاهش دهد، چرا که این خودروها از هوای سالم تری در داخل 
کابین بهره مند هســتند و در نهایت به بهبود کیفیت زندگی و 

سلامت عمومی در جوامع شهری کمک می کند.

دفع و کنترل ذرات آلاینده درون کابین

خودروهای پیشرفته فونیکس؛ راهکاری برای تردد در آلودگی هوا

بروکسل و پکن در شرف نهایی کردن توافقی برای حذف 
تعرفه های اعمال شده اتحادیه اروپا روی واردات خودروهای 

برقی چین هستند
در شــهریورماه امســال بــود که کانــادا اعلام کرد که 
دولت های آمریکا و کانادا اعلام کردند که تعرفه ۱۰۰ درصدی 
بر واردات خودروهای الکتریکی ساخت چین اعمال می کنند. 
تنها خودروهای برقی ساخت چین که درحال حاضر به کانادا 
وارد می شــوند متعلق به شــرکت تسلا هستند که در کارخانه 
شــانگهای این شــرکت ساخته می شوند، اگرچه این شرکت 
آمریکایی می تواند با اســتفاده از کارخانه های خود در آمریکا 
یا آلمان، از تعرفه کانادا عبور کند. دیگر شــرکت های چینی 
هنــوز در بــازار کانادا حضــور نیافته اند. بــا این حال، غول 
خودروهای برقی چینی یعنیBYD بهار گذشته یک شرکت 
کانادایی تأسیس کرد و اعلام کرد که قصد دارد تا اوایل سال 

آینده وارد بازار کانادا شود.
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا که به زودی کاخ ســفید را 
تحویل ترامپ خواهد داد، در ماه مه تعرفه های جدیدی را بر 
خودروهای برقی چینی، باتری های پیشــرفته، ســلول های 
خورشیدی، فولاد، آلومینیوم و تجهیزات پزشــکی وارداتی از 
این کشور وضع کرد. ایالات متحده، اروپا و سایرین به دنبال 
پس گرفتن بخشی از ســهم بازار از چین هســتند، درحالی که 
این کشور بر تولید تجهیزات خورشیدی و همچنین باتری های 
خودروهای برقی مسلط است. شرکت های خورشیدی چینی 
نیز با افزایش مازاد تولید داخلی دست و پنجه نرم می کنند و 
این پیشــتر به شکست تعدادی از بازیگران کوچک تر در این 

عرصه منجر شده است.
آمریــکا علاوه بــر وضع تعرفه ۱۰۰ درصدی اعلام کرده 
اســت که به منظــور پایان دادن به ســلطه چینی ها بر بازار 
خودروهای برقی و به ویژه زنجیره تامین باتری این خودروها 

ســرمایه گذاری ۳میلیارد دلاری انجام می دهد. پس از وضع 
تعرفه های جدید دولت بایدن روی واردات خودروهای برقی، 
اداره انــرژی آمریــکا اعلام کرد بیش از ۳میلیارد دلار را روی 
۲۵ پروژه جدید در ۱۴ ایالت این کشور سرمایه گذاری می کند. 
هدف از این ســرمایه گذاری افزایش تولید متریال باتری ها و 

همچنین باتری های پیشرفته است.
این حرکت از قانون کاهش تورم دولت بایدن پشــتیبانی 
می کنــد و بــه دنبال کاهش اتکا به چین در زمینه تولید مواد 
معدنی ضروری باتری هاست. این پروژه ها توسط اداره ساخت 
و زنجیره تأمین انرژی آمریکا هدایت می شــوند و شــامل 
بازسازی، گسترش و ساخت تأسیسات جدید برای استخراج 
مــواد معــدنی مهم، تولید قطعات باتــری و بازیافت قطعات 

آن هاست.
لیســت بلندبالایی از شــرکت های مشمول دریافت این 
ســرمایه قابل توجه وجود دارد، اما موضوع مهم این است که 
اداره ســاخت و زنجیره تأمین انرژی آمریکا گپ هایی را در 
این زمینه پیدا کرده و همچنین به دنبال استفاده از فرصت های 
جدید در زمینه استخراج مواد خام، پردازش و ساخت قطعات 
گوناگون است.این فرایندها شامل ساخت تأسیسات تجاری 
جدید برای اســتخراج و بازیافت مواد معدنی از جمله لیتیوم، 
گرافیــت، سیلان و منگنز خواهند بود. درحال حاضر اکثر این 
مواد از چین تأمین می شوند. البته باید دانست سرمایه گذاری 
آمریکا فقط شــامل باتری های لیتیوم یونی نیســت و یکی از 
مشــاوران کاخ سفید با انتشــار بیانیه ای اظهار داشته تأمین 
پایدار مواد معدنی باعث می شود توسعه نسل بعدی تکنولوژی 

باتری ها ازجمله نمونه های حالت جامد تثبیت شود.
درحال حاضر باتری خودروهای برقی قیمت بالایی دارد. 
بنابراین تولید باتری های ارزان تر و مطمئن از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت. اما جــدای از تقویت زنجیره تأمین قطعات 

باتری و تأثیر مثبت آن روی امنیت ملی آمریکا، سرمایه گذاری 
جدید دولت بایدن می تواند باعث ایجاد بیش از ۱۲ هزار شغل 

شود.
یکی از موضوعات مورد بحث مسئولان آمریکایی »مزیت 
چشمگیر و ناعادلانه هزینه« است که خودروهای برقی چینی 
از آن بهره مند هســتند. آن ها معتقدند این موضوع به سرعت 
بازار خودروی ســایر کشــورها را تحت تأثیر قرار داده است. با 
این حال، در بیانیه رســمی دولت آمریکا اشــاره ای به مصرف  
کنندگانی نشده است که حالا مجبور خواهند بود برای خرید 

خودروهای برقی، هزینه های بیشتری پرداخت کنند.
از سوی دیگر، چین بارها در واکنش به تعرفه های اعلامی 
توسط آمریکا، کانادا و اتحادیه اروپا، اعلام کرده که این نوع 

»قلدری اقتصادی« را تحمل نخواهد کرد.
چیــن همچنین ادعا کــرده که موفقیت صنعت خودروی 
برقی این کشور بیشتر ناشی از نوآوری است و نه حمایت های 
دولتی. درحالی که افزایش تعرفه آمریکا بر خودروهای برقی 
چینی تنش های تجاری میان دو کشور را افزایش داده، تأثیر 
ایــن تعرفه هــا بر قیمت و دســترسی به خودروهای برقی در 
آمریکا نیز موضوعی قابل تأمل اســت. به نظر می رســد این 
تصمیمات تا ســال های آینده تأثیرات چشــمگیری بر روند 
توســعه و قیمت گذاری خودروهای برقی و همچنین زنجیره 

تأمین مواد اولیه این صنعت خواهد داشت.
امــا در مقابل، رئیس کمیتــه تجارت پارلمان اروپا اعلام 
کرد که بروکسل و پکن در شرف نهایی کردن توافقی برای 
حــذف تعرفه های اعمال شــده اتحادیه اروپــا روی واردات 
خودروهــای برقی چین هســتند. این موضــوع به ماه اکتبر 
برمی گردد که کمیسیون اروپا تعرفه هایی تا سقف ۳۵.۳ درصد 
بر خودروهای برقی باتری دار )BEV( ســاخت چین اعمال 
کــرد. ایــن تعرفه ها که از ۳۰ اکتبر اجرایی شــدند، بر تعرفه 

استاندارد ۱۰ درصدی اتحادیه اروپا برای خودروهای وارداتی 
اضافه شدند.

امــا حالا برند لانــگ، رئیس کمیته تجارت پارلمان اروپا 
اعلام کرده است که این کمیته در حال مذاکره با طرف چینی 
در مــورد خودروهــای برقی بوده و به توافق با چین برای لغو 

تعرفه ها نزدیک شده است.
وی می گوید: »ما به توافقی نزدیک هستیم؛ چین می تواند 
متعهد شود که خودروهای برقی را با حداقل قیمت در اتحادیه 

اروپا عرضه کند.«
به گفته این مقام ارشــد تجاری اتحادیه اروپا، این توافق 
می توانــد »تحریف رقابت از طریق یارانه های ناعادلانه« را 
که دلیل اصلی اعمال تعرفه ها بود، از بین ببرد. این تعرفه ها 
پس از یک تحقیق تجاری پر ســر و صدای یک ســاله توسط 
اتحادیه اروپا اعمال شــد.به گفته بروکســل، تولیدکنندگان 
چینی از یارانه های دولتی بهره مند می شــوند و این تعرفه ها 
بــرای محافظت از خودروســازان اروپــایی در برابر رقابت 
ناعادلانه ضروری است. پیش از این، دولت چین اعلام کرده 
بود که به علت تعرفه های سنگین اتحادیه اروپا برای واردات 
خودروهای برقی این کشــور، شکایتی را در سازمان تجارت 

جهانی علیه این اتحادیه مطرح کرده است.

از »تعرفه ۱۰۰ درصدی در ینگه دنیا« تا »لغو تعرفه در قاره سبز«

موضع متفاوت اروپا با آمریکا و کانادا در قبال خودروهای برقی چینی

زمان تعویض روغن گیربکس اتوماتیک 
S7 هایما

زمان تعویض روغن گیربکس اتوماتیک هایما S۷ یکی از مســائلی 
اســت کــه بسیــاری از رانندگان به آن توجــه نمی کنند، اما نقش بسیار 
مهــمی در سلامــت و عملکرد خودرو دارد. اگر روغن گیربکس دیر یا به 
درســتی تعویض نشــود، ممکن است مشکلاتی مانند تعویض نامناسب 
دنــده  هــا، کاهش قدرت موتور یــا حتی آسیب جدی به گیربکس ایجاد 
شــود. در واقع، تعویض به موقع روغن گیربکس نه تنها به افزایش عمر 
خــودرو کمــک می کند، بلکه از بــروز هزینه  های ســنگین تعمیرات 
جلوگیــری می  نماید. در این مقاله، زمان مناســب برای تعویض روغن 
گیربکــس اتوماتیــک هایما و علائمی که نشــان می  دهند باید روغن 

گیربکــس را تعویض کنید، بررسی خواهیم کرد.
زمــان تعویــض روغــن گیربکس اتوماتیک هایمــا S۷ معمولًا هر 
۴۰,۰۰۰ تا ۶۰,۰۰۰ کیلومتر توصیه می  شود. این مدت زمان می  تواند 
بســته به شــرایط رانندگی شــما تغییر کند. برای مثال، اگر در شــرایط 
سخت مانند ترافیک سنگین، جاده  های کوهستانی یا با بار زیاد رانندگی 
می کنیــد، ممکن اســت زودتر به تعویض روغن گیربکس نیاز داشــته 
باشیــد. همچنیــن، علائم دیگری نیز می  تواند بــه تعویض روغن نیاز 

داشته باشد.
همانطور که در ســام پارت یدک هم آمده است:

با گذشت زمان، روغن گیربکس اتوماتیک آلوده می شود. این آلودگی 
می تواند ناشی از فرسایش قطعات گیربکس، یا وجود گرد و غبار و سایر 
ذرات خارجی باشــد. آلودگی روغن گیربکس اتوماتیک، باعث کاهش 

کارایی آن و افزایش احتمال خرابی گیربکس می شــود.
چطــور بفهمیــم که زمان تعویض روغــن گیربکس اتوماتیک هایما 

S۷ فرا رسیده است؟
برای تشخیص اینکه زمان تعویض روغن گیربکس اتوماتیک هایما 
S۷ فرا رسیده اســت، می  توانید به علائم و نشــانه  های زیر توجه کنید

اگر هنگام تعویض دنده  ها احساس می کنید که گیربکس به سختی 
دنــده  هــا را تعویض می کند یــا دنده  ها به طور ناگهانی تغییر می کنند، 

ممکن اســت به تعویض روغن نیاز داشته باشید.
لرزش یا صدای غیرعادی نشــان دهنده این اســت که زمان تعویض 
روغن گیربکس اتوماتیک هایما S۷ فرا رسیده اســت. بنابراین اگر در 
هنــگام راننــدگی یا هنگام تعویض دنده  ها، لرزش  های غیرمعمولی در 
خودرو احســاس می کنید، می  تواند نشــان دهنده کاهش کیفیت روغن 

گیربکس باشد.
اگر بین فشار دادن پدال گاز و تغییر دنده  ها تأخیر احساس می  شود، 

احتمــالًا روغن گیربکس نیاز به تعویض دارد.
کاهش شــتاب یــا عملکرد ضعیف خودرو، به ویژه در زمان شــتاب 
 گیری، می تواند به دلیل عملکرد ضعیف گیربکس و روغن کهنه باشــد. 
اگر یکی از این علائم را در خودروی خود مشــاهده کردید، بهتر اســت 

روغــن گیربکس اتوماتیک هایما S۷ را تعویض کنید.
زمان تعویض روغن گیربکس اتوماتیک هایما S۷ به صورت مستقیم 
بر روی عملکرد خودرو تاثیر می گذارد. روغن گیربکس وظیفه روانکاری 
و کاهش اصطکاک اجزای گیربکس را بر عهده دارد که باعث می  شود 
دنده  ها به طور روان و بدون مشکل تعویض شوند. اگر روغن گیربکس 
به موقع تعویض نشــود، با گذشــت زمان کیفیت آن کاهش یافته و آلوده 
می  شــود. ایــن امــر می  تواند منجر به افزایــش اصطکاک بین اجزای 

گیربکس، افزایش دما و در نهایت آسیب به قطعات داخلی شــود.
تعویض به موقع روغن گیربکس اتوماتیک هایما S۷ نه تنها از بروز 
مشــکلات جدی جلوگیری می کند، بلکه باعث افزایش عمر گیربکس 
نیز می  شود. همچنین، روغن تازه و سالم باعث بهبود عملکرد گیربکس 
و شــتاب خودرو می  شــود که در نتیجه منجر به کاهش مصرف سوخت 
خواهد شــد. در صورتی که روغن گیربکس دیر تعویض شــود، خرابی 
 های گران  قیمت و مشــکلات پیچیده  تر در سیســتم گیربکس ایجاد 
 S۷ می شــود. بنابراین، تعویض منظم روغن گیربکس اتوماتیک هایما
نه تنها به حفظ عملکرد بهینه خودرو کمک می کند، بلکه از بروز هزینه  

هــای تعمیرات نیز جلوگیری می کند.
زمــان تعویــض روغن گیربکس اتوماتیک هایمــا S۷ می  تواند به 
شــکل مســتقیم و قابل توجهی بر روی مصرف ســوخت خودرو تاثیر 
بگذارد. روغن گیربکس سالم و تازه باعث کاهش اصطکاک در قطعات 
گیربکس می  شــود و در نتیجه انتقال قدرت به چرخ  ها به صورت روان  
تــر و کارآمدتــر انجام می  گردد. این امر موجب بهبود شــتاب خودرو و 
کاهش مصرف انرژی می  شــود. در صورتی که روغن گیربکس کهنه 
یا آلوده باشــد، می  تواند موجب ایجاد اصطکاک بیشــتر و مقاومت در 
حرکــت قطعــات گیربکس گردد. در نهایت منجر بــه کاهش عملکرد 
موتور و افزایش مصرف ســوخت می  شــود. بنابراین، تعویض به موقع 
روغــن گیربکــس اتوماتیک هایما S۷ نه تنهــا عمر مفید گیربکس را 
افزایش می  دهد، بلکه به بهینه  سازی مصرف سوخت نیز کمک می کند

همانطور که در همراه مکانیک آمده اســت:
شرایط رانندگی روی زمان تعویض روغن گیربکس اتومات و دنده ای 
تاثیرگذار اســت. مثلا یک خودرو که مدام در شــرایط ترافیک ســنگین 
قرار دارد یا ماشین سواری که به عنوان یدک کش فعالیت می کند، نیاز 
به تعویض زودهنگام روغن واسکازین پیدا می کند. به طوری که توصیه 
می شــود برای شــرایط رانندگی سخت، روغن گیربکس حدود ۲۰ هزار 

کیلومتر زودتر از شــرایط عادی تعویض شود.
زمــان تعویض روغــن گیربکس اتوماتیک هایما S۷ تأثیر زیادی بر 
روی عملکــرد کلی خــودرو دارد و بــه هیچ وجه نباید از آن غافل شــد. 
روغــن گیربکــس نقش حیاتی در روانــکاری اجزای داخلی گیربکس و 
کاهــش اصطــکاک دارد. عدم تعویض به موقع روغن می  تواند منجر به 
آسیب به قطعات داخلی گیربکس و مشکلاتی مانند تعویض دنده سخت، 
لرزش خودرو و کاهش عملکرد کلی آن شــود. همانطور که در صفحه 
https:// لــوازم یــدکی هایمــا از ســام پــارت یــدک بــه آدرس

sampartyadak.com/haima/ آمده است:
بــرای خریــد لوازم یدکی هایما، بهتر اســت از نمایندگی های مجاز 
هایما یا فروشــگاه های لوازم یدکی معتبر خرید کنید. این فروشــگاه ها 
معمــولًا قطعــات اصلی هایما را با ضمانت ارائــه می دهند. خرید لوازم 
یــدکی تقلــبی هایمــا می تواند خطرات زیادی بــرای ایمنی و عملکرد 
خودروی شــما داشــته باشد. لوازم یدکی تقلبی معمولًا از مواد با کیفیت 
پایین ســاخته شــده اند و مطابق با استانداردهای ایمنی طراحی و تولید 
نشــده اند. ایــن امر می تواند منجر به کاهــش عملکرد خودرو، افزایش 

مصرف ســوخت، آلودگی هوا و حتی بروز حوادث شود.

فنی 

مدیرعامل کرمان موتور در گردهمایی ماهیانه باشگاه 
مشتریان؛ بابت تاخیر در تحویل خودرو ایکس ۵ 

صمیمانه عذرخواهی می کنیم
ســامان فیروزی، مدیرعامل شرکت 
کرمــان موتــور، در نشســتی با حضور 
تعدادی از مشــتریان ناراضی بابت تاخیر 
در تحویل خودرو ایکس ۵ در موعد مقرر 
که به همت باشگاه مشتریان این شرکت 
برگزار شد، رسما از مشتریان عذرخواهی 
کرد و به تشــریح دلایل بروز این تاخیر و 
برنامه ریزی برای ایفای تعهدات و جلب 

رضایت مشتریان پرداخت.
وی بــا بیان اینکه در حال حاضر تمام 
امکانــات و منابــع در کرمان موتور برای 
تحویــل خودروهای ایکــس ۵ و ایفای 
تعهدات بسیج شــده است، افزود: بخشی 
از نارضایــتی ایجــاد شــده مربــوط به 
مشــتریانی اســت که خودرو آن ها سند 
خورده و حمل و تحویل زمان بر شــده که این مســئله در مورد خودروی ایکس ۵ کاملا برطرف و کلیه خودروهای پلاک 

شده در مرحله تحویل در مقاصد نهایی هستند.
فیروزی با اشاره به عمق داخلی سازی محصولات این شرکت اضافه کرد: امروز کرمان موتور با در اختیار داشتن یک 
زنجیره تامین گسترده داخلی، برای حفظ توان تولید خودروهای خود به صنعت قطعه سازی داخلی وابسته است. به دلیل 
عدم تامین به موقع یک قطعه الکترونیکی داخلی که توسط یکی از شرکت های داخل گروه کرمان خودرو تامین می شود، 
فرآیند تولید و تحویل خودروهای ایکس ۵ با تاخیر همراه شد که با جایگزینی تامین کنندگان جدید در ماه جاری وضعیت 

به حالت طبیعی باز می گردد و تحویل خودروها به زودی آغاز می شود.
فیروزی با بیان اینکه خودرو ایکس ۵ جز محبوب ترین خودروهای کرمان موتور اســت، متذکر شــد: جبران هزینه 
تحمیل شده به خریداران گرامی از بابت تاخیر به وجود آمده را وظیفه خود می دانیم و به طور حتم از مشتریانمان با ارائه 
بســته های جامــع و رایــگان از کلیــه خدمات قابل ارائه خودرویی و غیر خودرویی در گروه کرمان موتور شــامل خدمات 

گردشگری، مالی، خدمات پس از فروش و سفارشی سازی، دلجویی می کنیم.
وی در پایان از تقویت باشگاه مشتریان کرمان موتور و رونمایی از پلتفرم جدید به منظور ارتقای بیش از پیش ارتباط 
با مشتریان این خودروساز داخلی خبر داد و افزود: در سی امین سال فعالیت شرکت کرمان موتور باور داریم که بزرگترین 
سرمایه ما به عنوان یک خودروساز خصوصی اعتماد و رضایت مشتریانمان است و با وجود تمام مشکلات و موانع موجود، 

تقویت بنیان های اعتماد مشتریان و دلجویی از ایشان را بزرگترین ماموریت سازمان خود می دانیم.

لوکانو L7، رقیبی برای کراس اوورهای چهارچرخ محرک

در بازار پویا و رقابتی آفرود، برند نوظهور و خلاق لوکانو به عنوان یک تازه وارد، به صورت مستقیم وارد حریم محصولات رنجروور 
شده است. با معرفی اولین مدل آفرود شهری خود به نام L۷، چالشی مستقیم برای رنجروور ایووک ایجاد کرده است. حال، پرسش 

این است که از لحاظ قدرت و ویژگی های محصول، کدام یک برتری دارد: L۷ یا رنجروور ایووک؟
از لحاظ طراحی کلی، L۷ در مقایسه با طراحی سنتی و کلاسیک رنجروور ایووک، ظاهری مینیمالیستی و در عین حال شکیل تر 
دارد. جلوپنجره شــش ضلعی بزرگ با طرح آبشــاری در ترکیب با چراغ های جلوی LED ماتریسی، نمای جلوی L۷ را هم جذاب 
و هم خشن جلوه می دهد. خط کمر مینیمالیستی و بلند این خودرو که تا انتها ادامه دارد، جلوه ای شبیه به خودروهای لوکس ایجاد 
کرده اســت. چراغ های عقب LED با طراحی الماسی، طراحی کلاسیک را با زیبایی شــناسی آفرود به خوبی ادغام کرده و جذابیت 

خاصی به L۷ بخشیده است که از همان نگاه اول چشم نواز است.
رنجروور ایووک، با وجود سابقه طولانی در زمینه آفرود، عملکردی محافظه کارانه در بخش فناوری دارد. تجربه کابین ایووک 
عمدتاً به خدمات ســنتی اطلاعات و ســرگرمی محدود اســت و در زمینه تعاملات هوشــمند پیشرفته و چندحالته حرف زیادی برای 

گفتن ندارد.
در مقابل، L۷ به صورت اســتاندارد در تمام نســخه ها به تراشــه قدرتمند ۸۱۵۵ مجهز شــده که سرعت پاسخ دهی، روانی و توان 
تصمیم گیری سیستم عامل را به طور قابل توجهی بهبود بخشیده است. همچنین صفحه نمایش بزرگ ۱۴,۸ اینچی، نمایشگر هدآپ 
W-HUD برای تمامی شــرایط جاده ای، و شــاسی شــفاف ۵۴۰ درجه در مدل های آفرود، تجربه رانندگی هوشمندانه و مدرنی را 
برای L۷ رقم می زنند. از نظر قابلیت هایی همچون شارژ سریع بی سیم، فناوری ۵۰ وات L۷ به وضوح از دستگاه های شارژ کم قدرت 

ایووک برتر است.
با وجود فاصله یکســان بین محورها، ابعاد بزرگ تر L۷ شــامل طول ۴۵۰۰ میلی متر و ارتفاع ۱۶۸۰ میلی متر به همراه طراحی 
مســطح فضای داخلی در عقب، فضای بیشــتری برای ســرنشینان فراهم می کند. اســتفاده از شیشه های دو لایه عایق صدا و مواد 

ضد صدا نیز به طور قابل توجهی سکوت و آرامش در کابین را افزایش داده است.
در بازار امروز، صنعت خودرو با ســرعت بالایی در حال تحول و نوآوری اســت. خودروها از یک ایده به محصول نهایی با شــتاب 
زیادی می رســند و مصرف کنندگان به دنبال قابل اطمینان بودن خودرو، در کنار تجربه رانندگی پیشــرفته هســتند. امیدواریم در بازار 

خودروی ایران، محصولاتی مانند L۷ تجربه ای خاص و بی نظیر از آفرود را برای علاقه مندان به ارمغان بیاورند.


